
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم :

پروژه های جهش تولید در قم اولویت بندی شوند

نامه تولیت حرم رضوی به صداوسیما : من آیت الله نیستم

در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم مطرح شد: 

انتقاد شهردار قم از کاهش 
اختیارات مدیریت شهری 
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رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

انهدام باند 
سارقان به عنف
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8
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رئیس پلیس آگاهی استان قم از شناسایی و انهدام باند 5نفره سارقان به عنف در قم خبر داد.   سرهنگ  میکائیل قهرمانپور اظهار 
داشت: در پی وقوع 2 فقره سرقت به عنف از خودروهای عبوری در استان موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار 
گرفت. رئیس پلیس آگاهی استان قم ادامه داد: در بررسی های میدانی مشخص شد متهمان تحت عنوان مسافر در خودروها سوار

شهردار قم با انتقاد از کم شدن اختیارات شوراها و مجموعه 
بر  مالیات  لایحه  گفت:  تصمیم گیری ها،  در  شهری  مدیریت 
ارزش افزوده حق تصویب عوارض را برای شوراها چند هفته پیش 

منع کرد، با گرفتن این حق دیگر چه چیزی از شوراها می ماند؟.
دکترسید مرتضی سقائیان نژاد عصرروز دوشنبه در یک صدو 
چهل و سومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، 

کرونا جدی گرفته نشود
 وضعیت قم مجدد قرمز می شود

معاون خدمات شهری شهرداری قم پیرامون بازگشایی روزبازارها با توجه به 
شیوع بیماری کرونا در کشور گفت: در مجموع تصمیمی برای بازگشایی روز 
بازارها در قم گرفته نشده است.  سید امیر سامع پیش از ظهردیروز در جلسه 
ستاد پیشگیری و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم در سالن کرامت 
استانداری پیرامون بازگشایی روز بازارها و تشکیل آن با توجه به شیوع بیماری 
کرونا در کشور اظهار داشت: در جلسه ای که با معاونت هماهنگی امور عمرانی 

استانداری داشتیم پیشنهاداتی ارائه شد اما در کل تصمیمی برای بازگشایی روز

رئیس شورای اسلامی شهر قم با انتقاد از پایین بودن سهم  بودجه تخصیص یافته 
به شهرداری در زمینه احداث و تکمیل مترو قم، گفت: در سال گذشته به این پروژه 
۸ میلیارد تومان تخصیص یافته که رقم بسیار ناچیزی است. عبدالله جلالی در یک 
صد و چهل و سومین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم با اشاره به  پیش رو 
بودن لیالی قدر، اظهار داشت: امیدوارم همگی بتوانیم از فیوضات این شب ها 
بهره کافی و لازم را ببریم. رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اقداماتی که 

شهرداری باید بر مبنای سرفصل های تعیین  شده در قانون اساسی و مصوبات

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

تصمیمی برای بازگشایی روزبازارها گرفته نشده است
رئیس شورای اسلامی شهر قم :

بودجه تخصیص یافته برای تکمیل مترو قم ناچیز است
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استاندار قم با اشاره به دستورالعمل وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی در خصوص مراسم احیای شب های قدر در 
مساجد، گفت: مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا مبنی بر تعطیلی 
اماکنی نظیر حرم حضرت معصومه )س(، مسجد جمکران و 
امامزادگان و بقاع متبرکه قم همچنان به قُوت خود باقی است 
و هیچ مراسم حضوری در این اماکن برگزار نمی شود.  استاندار 
قم با اشاره به دستورالعمل وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی در خصوص مراسم احیای شب های قدر در مساجد، 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: بانک های 
خصوصی قم باید تا پایان سال ۱۴۰۰، ۵۰ درصد از منابع مالی 
خود را درمدار تولید قرار دهند.  مهرداد غضنفری روز سه شنبه 
کرامت  درسالن  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد  درجلسه 
استانداری قم، اضافه کرد: این بانک ها تا امروز عملا نقش معناداری 
در بخش تولید و اشتغال استان نداشتند. وی تصریح کرد: عملکرد 
بانک های دولتی و تجاری درمسیر تولید درسال ۹۸ رضایت  بخش 

بوده و بخش زیادی از منابع آن ها دراین مسیر مصرف  شده است.

استاندار قم :

حرم مطهر ومسجد جمکران در شب های 
قدر بازگشایی نمی شود 

معاون استاندار قم:

۵۰ درصد منابع بانک های خصوصی 
باید درمدار تولید قرار  گیرد
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هشدار معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:

افراد پرخطر در مراسم شب قدر شرکت نکنند
مراسم شب قدر بیشتر از دو ساعت نشود
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شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: اپیدمی کرونا در اکثر مناطق کشور 
از فاز مدیریت خارج شده و به فاز کنترل رسیده و در بسیاری از مناطق به فاز مهار 

رسیده اما از مردم می خواهیم پروتکل های مراسم شب های قدر را رعایت کنند. 
سعید نمکی روز سه شنبه افزود: در کل کشور وضعیت مطلوب تری رسیدیم. 
روزهای اول اعلام کردم سه فاز داریم، فاز مدیریت بیماری، بعد از آن فاز کنترل 
و بعد از آن فاز مهار بیماری، خوشبختانه در خیلی جاهای کشور از فاز مدیریت 
به فاز کنترل رسیدیم و خیلی جاها به فاز مهار رسیدیم که به کمک همه مردم و 

دستگاههای همکار به این موفقیت رسیدیم.
وی  گفت: خواهش من از مردم این است که واقعا رعایت کنند در برخی استانها 
که یک مقدار فاصله گذاریی اجتماعی رعایت نشد و مردم فکر کردند، همه چیز 
عادی است، ضرر می کنیم بزرگترین خطای استراتژیک این است که فکر کنیم 
کرونا جمع و وضعیت تمام شده است. هر لحظه ممکن است به شرایط بد برگردیم 
و این برای ما پدیده خطرناک و مهلکی است که این افتخار بزرگ را فدای بی خیالی 

می کند.
نمکی افزود: پیرو توصیه مقام معظم رهبری و دغدغه ای که ایشان مطرح کردند 
که اگر می شود و راهی هست با پروتکل های سخت تری در مساجد را در شبهای 
قدر بر روی مومنان باز کنیم. البته ایشان همواره از مصوبات ستاد ملی کرونا و رعایت 
پروتکل ها حمایت کرده اند و  از طرف ایشان تحت هیچ فشاری در هیچ عرصه ای 
قرار نگرفتیم. ایشان فرمودند اگر می شود و اگر راهی است و اگر پروتکل ها اجازه 

می دهد، این کار انجام شود.
وزیر بهداشت گفت: بعد از فرمایش ایشان با همکاران جلسه گذاشتیم و جمع 
بندی تازه ای انجام شد تا در شبهای قدر را با رعایت پروتکل های حداکثری بین 
ساعت ۱۲ شب تا دو بامداد، مراسم احیای شبهای قدر را با حضور مومنان داشته 
باشیم و تردید نداریم همان طور که مرحمت ویژه الهی ما را در مهار بیماری کمک 

کرد، قطعا دعای مومنان در مهار بیشتری بیماری همراه ما خواهد بود.
نمکی افزود: البته شروطی گذاشیم و از مردم خواهش می کنیم رعایت کنند و  
پایبند باشند که خدای نکرده هر گونه تنش و افزایش بیماری به حساب تصمیم 
بنده و همکاران من گذاشته نشود. مطمئن هستیم مردم بیشتر از همیشه رعایت 

می کنند.
وی ادامه داد: افرادی که بیماری زمینه ای دارند و بچه ها به این مراسم نروند، 

افرادی که به مراسم شب قدر می روند حتما ماسک و دستکش داشته باشند، مهر و 
سجاده و قرآن را از خانه ببرند، اولویت برگزاری این مراسم در فضاهای باز است و به 

خصوص در مساجدی که جا کم هست مراسم را بیرون برگزار کنند.
وزیر بهداشت گفت: اگر مساجدی با حضور مداحان خوش صوت شلوغ می 
شود، مراسم در فضاهای بزرگتر مثل ورزشگاهها برگزار شود تا مشکلی از نظر فضا 
نداشته باشیم و مواردی که از طرف همکاران من به رسانه ها اعلام می شود از 
مردم می خواهیم مو به مو اجرا کنند تا این شبها را با کمترین خطر و بیشترین قرب 
مومنان طی کنیم. نمکی افزود: درباره آستانهای مقدس به این جمع بندی رسیدیم 
که فعلا باز نشوند. اگر چه آقای مروی از آستان مقدس حضرت امام رضا)ع(، 
آقای ری شهری از آستان مقدس حضرت عبدالعظیم، جناب دستعیب از آستان 
مقدس شاهچراغ و آقای سعیدی از آستان مقدس حضرت معصومه )س( مرتبط 
در تماس بودند و می خواستند هر چه زودتر در این صحن ها باز شود اما هنوز در 
نگاه کارشناسی به این جمع بندی نرسیدیم نگرانی ما از فوج عشاق اهل بیت و 
مسارفران است که بعد از مدتها سفر می کنند و با ذوق و شوق زیارت، تراکم ایجاد 

کنند و برای ما و خودشان زحمت را مضاعف کنند.
وزیر بهداشت گفت: در مورد آستانهای مقدس چهارشنبه دوباره جلسه داریم و 
امیدواریم در فضای مناسب تر در این آستانهای مقدس را به روی مشتاقان باز کنیم.

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی شهادت جمعی از پرسنل نداجا؛

خسارت فقدان جوانان صمیمیِ پرتلاش 
بزرگ و سنگین است

حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم 
»سید  سرلشکر  امیر  به  پیامی  در  قوا  کل 
ارتش  کل  فرمانده  موسوی«  عبدالرحیم 
ضمن تسلیت شهادت جمعی از دریادلان 
نیروی دریایی ارتش در حادثه دردناک شناور 
کُنارک، صبر و تسلای خانواده های داغدار و 
شفای آسیب دیدگان این حادثه را از خداوند 

متعال مسألت کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، متن پیام رهبر معظم انقلاب 

اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

امیر سرلشکر موسوی فرمانده کل ارتش 
جمهوری اسلامی ایران

حادثه ی دردناک شناور کنارک که به شهادت جمعی از دریادلان نیروی دریائی ارتش 
انجامیده برای اینجانب بسیار تلخ و تاسف آور است. گرچه کارکنان زحمتکش که در 
هنگام خدمتی دشوار و با افتخار جان باخته اند از پاداش و ثواب الهی برخوردارند 
ان شاءالله، ولی غم از دست دادن عزیزان برای خانواده های آنان و خسارت فقدان 
آن  به  این جانب  است.  سنگین  و  بزرگ  بسی  نیرو  برای  پرتلاش  صمیمیِ  جوانان 
خانواده های داغدار تسلیت عرض میکنم و صبر و تسلای آنان و شفای آسیب دیدگان 
را از خداوند مسألت مینمایم و از مسئولان ذیربط میخواهم که ابعاد این حادثه را به 
درستی روشن کرده، ضمن شناسائی مقصران احتمالی، تدابیر لازم برای عدم تکرار 

چنین پیشامدهای خسارتبار و تلخ را اتخاذ نمایند.
سید علی خامنه ای
۲۳ اردیبهشت ماه

مسعود پزشکیان :

قاچاق، رانت و رشوه برازنده 
جامعه اسلامی نیست 

برازنده جامعه  رشوه  و  رانت  قاچاق،  اسلامی گفت:  رئیس مجلس شورای  نایب 
اسلامی ما نیست و باید فساد، ظلم و بداخلاقی از جامعه ریشه کن شود. 

مسعود پزشکیان در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی با اشاره به حادثه 
شناور کنارک، گفت: بنده این ضایعه وارده را به ارتشیان غیور و خانواده های داغدار 
شهدای این سانحه تسلیت عرض می کنم و برای شهدای سانحه علو درجات و برای 
مجروحان سلامتی و شفای عاجل مسئلت دارم. وی با اشاره به گزارشی که درباره 
جهش تولید و همچنین قاچاق کالا و ارز در جلسه امروز مجلس شورای اسلامی قرائت 
شد، گفت: ما در آستانه شب های قدر هستیم و واقعاً قدر ما مسلمانان این نیست که در 
کشور ما قاچاق، رانت، رشوه و مشکلاتی باشد که الان با آن درگیر هستیم. نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: قدر ما این نیست که تولید ما به این شکل باشد. 
ما اگر شب های قدر را بیدار می مانیم و با خدا پیمان می بندیم باید پیمانی ببندیم که 
با قاطعیت بتوانیم قدری برای خودمان تعیین کنیم که برازنده مسلمانی و شیعه بودن 
و لیاقت جامعه اسلامی ما باشد.  پزشکیان تاکید کرد: بعد از ۴۰ سال قدر ما نباید 
این وضعیتی باشد که الان در آن قرار داریم و اگر در شب های قدر با خداوند راز و نیاز 
می کنیم باید راز و نیازی کنیم که فساد، ظلم، نابرابری و بداخلاقی را از جامعه و از ریشه 
بکنیم که آن وقت است که با خدای خود راستگو بوده ایم. وی بیان کرد: امیدوارم خدا 

به ما کمک کند و به ما لیاقت دهد به قدر واقعی خود برسیم. 
 

رییس کمیته سیاسی فراکسیون امید مجلس:

برکناری وزیر صمت به بهبود
 سرمایه اجتماعی دولت کمک می کند 

 رییس کمیته سیاسی فراکسیون امید مجلس عزل وزیر صنعت از سوی رییس 
جمهور را ارزشمند دانست و گفت که این اقدام فاصله مردم و دولت را کاهش می دهد. 
جلال میرزایی، اقدام رئیس جمهور در برکناری وزیر صمت را قابل تقدیر توصیف کرد 
و گفت: این حرکت می تواند به بهبود سرمایه اجتماعی دولت کمک کند. همچنین این 
اقدام در کنار اقدامات دولت برای مقابله با شیوع کرونا حرکت می تواند به کاهش فاصله 
بین مردم و دولت کمک کند. وی افزود: این قابل قبول نیست که دولت لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی را بیاورد و از طرفی عده ای در دولت علیه این لایحه بسیج شوند؛ این امر 
نشان دهنده ناهماهنگی در بدنه دولت است و باعث می شود انسجام دولت آسیب ببیند 
و موجب افول سرمایه اجتماعی دولت می شود.  میرزایی اقدام رئیس جمهور در عزل 
وزیر صنعت را ارزشمند دانست و درباره تاثیر آن برا افزایش قیمت ها، ادامه داد: افزایش 
قیمت ها بخش روانی و بخشی عوامل ساختاری مثل میزان تولید است. تحول مدیریتی 
در وزارت صنعت می تواند ابعاد روانی موضوع را کنترل کند اما در ارتباط با ساختار تولید 
باید صبر کرد تا ببینیم تا چه اندازه می شود تغییرات مطلوب ایجاد کرد.  نماینده مردم 
ایلام در مجلس یادآور شد: امیدوارم این اقدام خوب رئیس جمهور باعث شود از مرحله 
شعار گرایی که برخی وزرا را در پیش گرفته اند به مرحله اقدامات عملی ورود کنیم و 
کارهایی که نتیجه ملموس دارد در اولویت برنامه ها قرار گیرد و نگاه مردم نسبت به دولت 
که آسیب دیده در ماه های آینده ترمیم شود. وی در پایان با بیان اینکه وزیر صنعت در این 
مدت عملکرد قابل قبولی نداشت، یادآور شد: این اقدام باید زودتر انجام می شد. دستور 
پیگیری ها در این مدت به نتیجه عملی منتج نشد و نتایج مورد رضایت نداشته است. در 
مقابل اگر مدیریت جدید وزارت خانه با افراد صاحب نظر مشورت کند و کارهای ساختاری 

انجام دهد به تغییر نگاه مردم نسبت به دولت کمک می کند.
 

در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مطرح شد؛

ذخیره سازی کالاهای استراتژیک 
مطابق برنامه ریزی ها 

از  برخی  دولت  اقتصادی  هماهنگی  ستاد  جلسه  پنجمین  و  سی  و  یکصد  در   
پایگاه  گزارش  به  رسید.   تصویب  به  و  بررسی  کشور  اقتصادی  مهم  موضوعات 
اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در این جلسه که روز سه شنبه به ریاست حجت الاسلام 
والمسلمین »حسن روحانی« برگزار شد، گزارشی از آخرین وضعیت تامین کالاهای 
اساسی در سال جاری به اطلاع اعضا رسید. براساس این گزارش، خرید تضمینی 
گندم در مقایسه با سال گذشته از نظر میزان تولید و تامین نیاز داخلی مناسب ارزیابی 
شده و ذخائر استراتژیک کالاها مطابق برنامه ریزی ها صورت گرفته است. در این جلسه 
همچنین مقرر شد با هماهنگی لازم بین وزارت صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی 
جدول واردات به گونه ای تهیه شود تا ضمن تامین به موقع کالاهای مورد نیاز مردم، 
چرخه تولید داخلی نیز دچار خلل نشود. در ادامه این جلسه شیوه چگونگی تامین 
مالی برای نوسازی نیروگاه جدید ری  بررسی وتصویب شد. فرهاد دژپسند وزیر امور 
اقتصادی و دارایی هم گزارشی از برنامه ریزی های انجام شده برای آزاد سازی سهام 
عدالت ارائه کرد. در این گزارش براساس تاکید رئیس جمهور مبنی بر تسهیل در فرآیند 
آسان سازی شیوه واگذاری برای سهامداران، مقرر شد مطابق برنامه اعلام شده سازمان 
خصوصی سازی، صاحبان سهام با انتخاب یکی از بانک ها و مراجعه به آن ضمن ارائه 

وکالت نامه فروش بتوانند در موعد اعلام شده پول برداشت کنند.
 

دبیر قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد اقتصادی کشور:

جایگاه مردم در نظارت باید پررنگ شود
دبیر قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد اقتصادی کشور با بیان این که نظارت در پیشگیری 
ومقابله با فساد اهمیت فراوانی دارد گفت: جایگاه مردم در نظارت باید پررنگ شود.  داوود 
گودرزی در نشست با معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه با اشاره به 
اینکه به جای مقابله با فساد باید رویکرد را اصلاح کرد، گفت: فساد وقتی شکل می گیرد که 
امکان وقوع و ارزش اقتصادی داشته باشد. وی با بیان اینکه از زمان ریاست آیت الله رییسی 
در قوه قضاییه، امید در مردم ایجاد شده است، خاطرنشان کرد: باید به قوه قضاییه کمک 
کنیم تا ریشه کن کردن فساد با رویکرد عدالت محوری، سریع و شفاف انجام شود. دبیر 
قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد اقتصادی کشور در ادامه با بیان این که نظارت در پیشگیری 

ومقابله با فساد اهمیت فراوانی دارد، گفت: جایگاه مردم در نظارت باید پررنگ شود.

مشاغل آسیب دیده از 
کرونا  را دریابید 

شرایط مالی و اقتصادی دولت در عصر کرونا قابل 
اما دولت وظیفه دارد در شرایط بحرانی  درک است 

امروز راهکاری برای کسانی که اوضاع زندگی شان بعد از کروما درام است پیدا کند.
کرونا وضعیت کشورهای پیشرفته جهان را قرمز کرده است چه برسد به ما که قبل 
از کرونا با تحریم و مشکلات ناشی از آن سروکله می زدیم . این وضعیت بحرانی اما 
نباید باعث شود که دولت و نهادهای مسؤول چشم خود را به روی مشکلات مردم 
ببندند. بخشی از مردم به ویژه آنهایی که شغل غیر دولتی دارند رسما وارد بحران 
شده اند. صاحب کار و کارگر، کاسه چه کنم چه کنم دست شان گرفته اند. آنطور که 
می گویند دولت وعده داده است اما وعده تنها در مرحله حرفی باقی مانده و وارد 

فاز اجرا نشده است.
الان برخی از مردم درست مثل بیمارانی هستند که اگر دارو به آنها دیر برسد 
ممکن است جان خود را از دست بدهند. گفته شده است که به آنهایی که از کار 

بی کار شده اند، بیمه بیکاری داده می شود اما فعلا خبری نیست.
 بیکار یعنی کسی که احتمالا از اواخر اسفند کار نکرده است. این یعنی درآمدی 
نداشته است. این یعنی زندگی اش به بحران خورده است. این یعنی احتیاج به 

کمک فوری دولت دارد.
بیمه بیکاری امروز شاید به اندازه ۱۰ وام به درد این خانواده ها می خورد. امروز 
خیلی از کارفرمایان دوست ندارند، کارگرها و یا کارمندهای خود را اخراج کنند اما 
چه کنند، نمی شود حقوق داد، نمی شود هزینه بیمه آنها را پرداخت کرد. موعد 
اجاره ملک، پول آب و برق و گاز، بازپرداخت وام، مالیات و هزار مشکل بزرگ و 

کوچک دیگر سد راه آنهاست.
بعضی از مشاغل هنوز که هنوز است تعطیل هستند. به طور مثال تالارهای 
عروسی یا باشگاه های ورزشی 3 ماه است تعطیل هستند. واقعا بدون حمایت آنها 

چگونه می توانند کار خود را ادامه دهند و کارگران خود را اشغال نکنند.
گلایه این تالار دار را که با روزنامه همشهری گفت وگو کرده است را بخوانید »به ما 
گفتند برای هر کارگر ۱۲ میلیون تومان وام می دهند ولی چه زمانی، هنوز مشخص 
نیست. اگر قرار است کمک کنند، باید همین امروز دست ما را بگیرند چون فردا 
خیلی دیر است.« واقعا فردا دیر است اگر دولت بسته های حمایتی خود را برای 
این قشر فعال نکند، این شرکت ها و کارگاه ها تعطیل می شوند و باید در کنار موج 
کرونا از موج بیکاری هم استقبال کنیم. در عصر کرونا فعلا دنیا به کام آنهایی است 
که دلالی می کند و از وضعیت آشفته بازار فعلی برای خود برج و بارو می سازند و 
گرنه باقی مردم که در این زمانه هشت شان گرو نُه شان است. زمانه کرونا مثل زمان 
جنگ است و احتیاج به قوانینی خاص خود را دارد. باید جلسات تخصصی دولت 
و مجلس تشکیل، قوانین تصویب و اجرایی شود. مردم چشم به دستان آنهایی که 
نام مسؤول را یدک می کشند دارند. آنهایی که در انتخابات شعار می دادند امروز باید 
خود را نشان بدهند. نمایندگان منتخب مجلس یازدهم که این روزها حسابی درگیر 
تقسیم کرسی های مجلس هستند، آیا می دانند برنامه شان برای دوران کرونا چیست 

وقرار است چه قوانینی را برای مدیریت این بحران تصویب کنند؟

مشکل ما در مدیریت 
زلزله چیست؟

از زاویه ایی  از هر زلزله ای در کشور هر کس  بعد 
نسبت به مسایل مربوط به ان اظهار نظر می کند.

همه نظرات هم کما بیش بخصوص زمانیکه از سوی متخصصان مطرح می شود 
درست است.  چون عموما جامعه علمی در هر رشته، اول به مشکلات و نیازهای 
رفع مسایل مرتبط اگاهی پیدا می کند ولیکن برخی هم در این میان بدون توجه 
به اولویت های کشور از هر دری می گویند و مشکلات را به گردن این و آن و یا نبود 

ادوات لازم می اندازند ! 
عموما نبود انگیزه، درک صحیح از مسله، نبود برنامه و ... باعث می شود که با 
بیان این مسایل از اصل کار دوری کرده و مشکل را سر این و ان و نبود این دستگاه 
یا آن حسگر بیاندازیم و به اینگونه خودمان را پاسخگویی ها در راستای بی تدبیری 

هایمان پنهان کنیم. 
به ضرس قاطع عرض می کنم آنقدر داده، اطلاعات، رکورد، نقشه، روشهای 
طراحی، روش های مقاوم سازی، دستورالعمل  و ،،، در رابطه با زلزله و مدیریت آن 
در کشور داریم که بشود کشور را تا صد سال دیگر ایمن کرد، فقط کننده کار نداریم یا 
حرف آنها را گوش نمی خواهیم بدهیم و یا به نفعمان نیست، این قسمت موضوع را 
البته بنده نمی فهمم!  در خبرها میبینم که برخی از نبود دستگاه در این امر شکایت 
می کنند و برخی از اینکه این تعداد از افراد روی گسل زندگی می کنند ؟ بخصوص 

اعضای شورای شهر تهران این روزها زیاد در رابطه با این مسایل بحث می کنند؟
باید عرض کنم اول یک برنامه مدیریت جامع بحران برای تهران تعریف کنید بعد 
حرف از نقصان ها بزنید ! تفاوتی نمی کند کجای تهران زندگی می کنید بلاخره یا 
روی گسلید یا در نزدیکی آن، خوب که چی! همانطور که گفتم در حد لازم اطلاعات 
برای ایمن سازی کشور داریم حتی می توانیم تعدادی از آنها را هم صادر کنیم، این 

روزها حرف از صادرات زیاد است!
مشکل دستگاه نیست اگر تا ٣٠ سال دیگر هم یک دستگاه نخریم می توانیم با 
اطلاعات و مدیریت مدبرانه، شهرها و روستاهای کشور را ایمن کنیم. نباشد که حالا 
این شود مستمسکی برای به روز نشدن در اطلاعات دستگاهی و برای مدتی پشت 

آن پنهان شویم.
 اجازه بفرمایید رک تر از همیشه عرض کنم در حال حاضر برای تهران و کشور، 
مهم نیست عموم مردم بدانند زلزله چیست و تعریف علمی آن چیست، مهم نیست 
که کدام گسل در حال نامتعادل است، مهم نیست دستگاه باید بخریم یا نخریم و ... 
این کارها سیر خود را توسط همکاران علمی دنبال و انجام میگیرد، یک قدم جلوتر 
باید رفت تبعات زلزله و راه کارهای مقابله و مدیریت آن ! سالهاست در تعریف زلزله 
درجا زده ایم و مشغول جستجو برای پیدا کردن گسل مسبب برای تنبیه گفتاری ان 

گسل هستیم ! هیهات.
* بنیانگذار مقاوم سازی و مدیریت بحران کشور

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد:

ایران در فهرست پنج کشور بیشترین 
بهبود یافتگان کرونا

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: تاکنون ۱۱۰ هزار و ۷۶۷ نفر در ایران به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا 
شده و با فوت ۴۸ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، جان باختگان کرونا در کشور به ۶ هزار 

و ۷33 نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز سه شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا 
در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: از دیروز تا امروز ۲3 اردیبهشت 
۱3۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی ۱۴۸۱ بیمار جدید مبتلا به کووید 
۱۹ در کشور شناسایی شد و مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۱۱۰ هزار و 

۷۶۷ نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۴۸ بیمار کووید ۱۹ جان 

خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۶۷33 نفر رسید.
جهانپور گفت: خوشبختانه تاکنون ۸۸ هزار و 3۵۷ نفر از بیماران، بهبود یافته و 
ترخیص شده اند. همچنین ۲۷۱3 نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در وضعیت 

شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت اظهار کرد: تاکنون ۶۱۵ هزار و 

۴۷۷ آزمایش تشخیص کووید ۱۹ در کشور انجام شده است.
وی ادامه داد: وضعیت استان خوزستان کماکان نگران کننده است. در طول ۲۴ 
ساعت گذشته در ۱۴ استان، موارد فوتی نداشته ایم و در ۵ استان نیز فقط یک مورد 

فوتی ثبت شده است.
جهانپور گفت: اکنون ایران در فهرست پنج کشور بیشترین بهبود یافتگان در 

جهان است.
وی اظهار کرد: فاصله گذاری هوشمند و فیزیکی در دستور کار ما در همه نقاط 
کشور است. با توجه به این که در فاز بازگشایی های تدریجی هستیم، رعایت نکات 

بهداشت فردی و حفاظت فردی مثل استفاده از ماسک اهمیت دارد.

وزیر بهداشت: 

کرونا در بسیاری از مناطق کشور به فاز مهار رسید

اخبار

عضو موسس حزب کارگزاران گفت: نظام جمهوری 
افزایش  و  حزبی  فعالیت  مشوق  درصد  صد  اسلامی 
نقش احزاب در کشور است، با این حال تحزب و فعالیت 

حزب به معنای واقعی در کشور وجود ندارد.
محمد هاشمی رفسنجانی، درباره نسبت جمهوری 
اسلامی با فعالیت حزبی گفت: تکثر احزاب موجود در 
کشور به خودی خود بیانگر وجود آزادی و امکانات لازم 

برای فعالیت احزاب در کشور است.
به صورت حزبی  که  معمولًا کشورهایی  افزود:  وی 
اداره می شوند دو تا سه حزب عمده دارند که در رقابت 
با یکدیگر هستند و به صورت رقابتی قدرت را در نظر 
ما چند صد حزب  در کشور  که  در حالی  می گیرند، 
که  حزب  چهارصد  یا  سیصد  با  دارد.  وجود  رسمی 

نمی شود کشور را اداره کرد؛ بنابراین این حد از تکثر 
خود مخل کار حزبی است.

در  حزب  صد  چند  این  البته  گفت:  همچنین  وی 
ایران در قالب دو یا سه جناح عمده تبلور یافته اند که 
به اصلاح طلب، اصولگرا و بین اینها یعنی اعتدالگرا 
تقسیم می شوند. در این جناح ها کادر برای اداره کشور 
وجود دارد؛ یعنی زمانی که رئیس جمهور اصلاح طلب 
روی کار می آید مدیران او عموماً از همین تفکر هستند 
و زمانی که رئیس جمهور اصولگرا یا اعتدالگرا باشد هم 
ماجرا به همین ترتیب است. در واقع به نظر من جناح ها 
در ایران تقریباً کار حزب در کشورهای با نظام حزبی را 

انجام می دهند.
هاشمی با اشاره به اینکه ترتیب مجالس در کشور ما 

تقریباً جناحی بود افزود: من معتقدم که اگر چه جناح ها 
در کشور هستند و فعالیت می کنند اما تحزب و فعالیت 

حزب به معنای واقعی در کشور وجود ندارد.
وی در ادامه تاکید کرد: نظام جمهوری اسلامی صد 
در صد مشوق فعالیت حزبی و افزایش نقش احزاب 
به  مختلف  کشورهای  در  احزاب  است.  کشور  در 
دنبال کسب قدرت هستند و رقابت می کنند تا قوای 
مختلف را در اختیار بگیرند، اما ساختار سیاسی کشور 
رقابت  قابلیت  نهادها  برخی  که  است  گونه ای  به  ما 
حزبی و انتخاباتی را ندارد. وی در پایان گفت: اگر چه 
از  دیگر  برخی  با  ما  نظام سیاسی  میان  تفاوت هایی 
کشورها وجود دارد اما می بینیم که رقابت های حزبی تا 

سطوح ریاست قوه رقابتی و قابل دسترسی است.

محمد هاشمی :

حزب به معنای واقعی در کشور وجود ندارد 

رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر 
نماینده مردم خرم آباد درباره همسان سازی حقوق 
بازنشستگان گفت: ما برای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان مشکل قانون نداریم بلکه نمایندگان 

باید نظارت کنند تا دولت آن را اجرایی کند. 
سه شنبه  روز  علنی  جلسه  در  بیرانوند  محمد 
در تذکر شفاهی به هیات رییس مجلس شورای 
این  دارید  شک  آیا  داشت:  اظهار  اسلامی 
بازنشستگان همان گردانندگان چرخ این مملکت 
همان  بازنشستگان  که  دارید  شک  آیا  هستند؟ 
کسانی هستند که ما در شعارهایمان آنها را مایه 
عزت و افتخارمان در مملکت می دانیم؟ آیا شک 
دارید امروز صدای شکستن استخوان آنها در لای 

چرخ های آدم خوار تورم لجام گسیخته، گوش فلک 
را کر کرده است؟

آیا همین مجلس  افزود:  نماینده مردم خرم آباد 
دهم در ماده 3۰ برنامه ششم، دولت را مکلف نکرد 
متناسب سازی  را  شاغلین  و  بازنشستگان  حقوق 
کند؟ پس چرا اجازه نمی دهید طرح  سه فوریتی 
یا دو فوریتی متناسب سازی که به امضای بیش از 

۱۲۰ نفر از نمایندگان رسیده است مطرح شود؟
بیرانوند خاطرنشان کرد: لطفا این طرح را به بهانه 
اصل ۷۵ کنار نگذارید. ما این زمان را از 3 سال به ۲ 
سال تغییر دادیم لذا بازنشستگان اعلام وصول این 

طرح را در یکشنبه آینده چشم  به راهند.
اسلامی  شورای  مجلس  رییس  لاریجانی  علی 

مردم  نماینده  بیرانوند  محمد  تذکر  به  پاسخ  در 
خرم آباد اظهار داشت: ما برای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان قانون داریم. من علت این را به شما 
توضیح دادم. قانون برنامه می گوید که ظرف سه 
سال باید دولت این اقدام را  انجام بدهد پس قانون 

وجود دارد، دولت باید اجرا کند.
وی ادامه داد: بنابر این شما باید نظارت کنید که 
دولت اجرا کند. شما می خواهید 3 سال را به ۲ سال 
تغییر بدهید این بار مالی دارد و قابل طرح نیست. 
این بحث بسیار روشن است.  شما باید نظارت کنید 
تا همان قانونی که قانون برنامه هست، در سازمان 
برنامه و دیگر دستگاه ها آن را اجرا کنند. ما مشکل 

قانون نداریم، بلکه باید از سوی دولت اجرا شود.

لاریجانی در پاسخ به تذکر نماینده خرم آباد:

برای همسان سازی حقوق بازنشستگان مشکل قانون نداریم

فریبرز ناطقی الهی*

منتخب تهران در مجلس یازدهم گفت: نامزد ریاست مجلس نباید هدفش ریاست 
جمهوری باشد و نخواهد مجلس را سکو قرار دهد، زیرا اصلًا بالاتر از مجلس نداریم و 

این تفکر اشتباهی است. 
مصطفی میرسلیم  منتخب تهران در مجلس یازدهم در جمع اعضای شورای مرکزی 
جامعه جوانان متحد اسلامی با بیان اینکه بین آنچه که ما در ذهنمان از ریاست مجلس 
است با واقعیت تفاوت وجود دارد، اظهار کرد: ما در مجلس، رئیس نداریم بلکه سخنگو 
داریم، تلقی این که مجلس هم مثل وزارتخانه و ریاست جمهوری است، اشتباه است 
چون آنجا مدیریت عمودی و سلسله مراتبی حاکم است و آثار و تبعات خود را دارد ولی 
در مجلس اینگونه نیست و ذاتاً هیچ فرقی بین نماینده تهران و نماینده یک شهرستان 

کوچک وجود ندارد و هرکدام یک رای دارند.
وی افزود: بنابراین نماینده از حوزه انتخابی، انتخاب می شود ولی وقتی وارد مجلس 
می شود نماینده کل کشور به حساب می آید و مسئولیتش هم عام است. این مجموعه 
باید مدیریت شود و آن مدیریت  هم فردی نیست و نمی تواند فردی باشد و قطعاً 

مدیریتی جمعی بر مجلس حاکم است.
منتخب تهران در مجلس یازدهم با بیان اینکه شاخص های سه گانه پیشنهادی 
جامعه جوانان متحد اسلامی برای رئیس مجلس، شرط لازم است، تصریح کرد: نامزد 
ریاست مجلس نباید هدفش ریاست جمهوری باشد و نخواهد مجلس را سکو قرار 

دهد، زیرا اصلًا بالاتر از مجلس نداریم و این تفکر اشتباهی است بین برخی نمایندگان 
که مجلس را سکو قرار می دهند تا به جایگاه دیگر برسند.

دیگر  به کمک  که می تواند  است  این  نماینده  اینکه شأن  بر  تاکید  با  میرسلیم 
نمایندگان مجلس برترین مقام اجرایی کشور یعنی رییس جمهور را به مجلس بکشاند، 
گفت: این در حالی است که بر اساس قانون اساسی، مجلس قابل انحلال و تعطیل 

نیست و حتی در شرایطی چون جنگ هم مجلس و انتخابات آن تعطیل نمی شود.
وی ادامه داد: اگر کسی نماینده مجلس شود و اهداف دیگری داشته باشد، ظلم و 

جفا به مردم و مجلس است زیرا مجلس را دست کم می گیرد.
میرسلیم ضمن بیان اینکه تا سال قبل برخی فکر می کردند ریشه مفاسد کشور 
به دولت بر می گردد و در این مورد نظر می دادند، تصریح کرد: من اکنون یقین پیدا 
کرده ام که ریشه حل مفاسد در مجلس است و اگر آنجا درست نشود، امید نداشته 
باشید که دولت درست شود ولی اگر مجلس درست شود می توان امید داشت سایر 

قوا هم اصلاح شوند.
رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با تاکید بر اینکه نمی شود فردی مدعی 
مقابله با فساد باشد و خودش هم به نوعی با فساد مناسباتی داشته باشد، تاکید کرد: 
کسی که ادعای منزه بودن دارد زمانی به درد می خورد که با انحرافات اقتصادی، 

سیاسی در مجلس مقابله کند.

میرسلیم:

 نامزد ریاست مجلس نباید هدفش ریاست جمهوری باشد

مصطفی داننده*

وزیر امور خارجه تاکید کرد: برای پرداخت غرامت در 
موضوع سفارت انگلیس در تهران، هیچگونه اقدام و 

مذاکره ای نداشته ایم.
خصوص  در  گفتگویی،  در  ظریف  جواد  محمد 
پرداخت  بر  مبنی  انگلیس  درخواست  و  اظهارات 
غرامت از سوی ایران به دلیل آسیب دیدن سفارت 
انگلیس در تهران، اظهار داشت: مقرراتی در حقوق 
بین المللی وجود دارد و دولت ایران نیز اعلام کرده، 
حفظ حراست از سفارتخانه های خارجی در تهران 
همه  و  است  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت  تعهد 

مقامات کشور بر این نکته تاکید دارند.
وزیر امور خارجه افزود: درباره جزئیات این موضوع 

دو طرف باید مذاکره کنند و هنوز هیچ مذاکره ای در 
این باره صورت نگرفته است.

اینکه  درباره  سوالی  به  درپاسخ  همچنین  ظریف 
آیا بلوک نفتی شماره ۱۲ سوریه به ایران واگذار شده 
است؟ گفت: هم اکنون کشور سوریه به سمت استقرار 
آرامش پیش می رود و تروریست ها فقط در چند نقطه 
منحصر شدند، طرح های مشترکی داریم که در این 

طرح ها همکاری در حوزه انرژی هم است.
وزیر امور خارجه با اشاره به اینکه برای توسعه سوریه 
و مسائل اقتصادی این کشور، همکاری های خوبی 
داشته ایم، افزود: درباره جزئیات آنکه در کدام حوزه 
نفتی ما حضور داریم و یا خواهیم داشت، اطلاعاتي 

ندارم و نه می توانم به این موضوع ورود کنم.
هیچ مذاکره ای با آمریکا در میان نیست

وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه هیچ مذاکره ای 
با آمریکا در میان نیست، گفت: آمریکایی ها نشان 
دادند، نمی شود به نتیجه مذاکراتشان هم اعتماد کرد.
محمد جواد ظریف در خصوص اینکه در روز های 
اخیر برخی تحلیگران از مذاکره با آمریکا مطالبی را 
عنوان می کنند، افزود: تقریبا دنیا به این نتیجه رسیده 
اگر بخواهند با آمریکا مذاکره ای داشته باشند، هر 
لحظه که آمریکا بخواهد توافق را نادیده می گیرد و 
دولت کنونی آمریکا به جای بهانه تراشی باید رفتارش 

را اصلاح کند.

محمد جواد ظریف:
مذاکره ای برای پرداخت غرامت به انگلیس نداشته ایم 
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یک متخصص داخلی :

مکمل ها را خودسرانه مصرف نکنیم

یک متخصص داخلی گفت: مصرف مکمل های پروتئینی اگر خودسرانه باشد، 
مشکلاتی ایجاد می کند، زیرا بار زیادی به کبد و کلیه تحمیل شده و منجر به 

تضعیف سیستم ایمنی بدن خواهد شد. 
رضوان ندیمی افزود: افرادی که به ویروس کرونا مبتلا نشدند می توانند روزه 
بگیرند، حتما وعده سحری بخورند و در وعده سحری و افطاری، نکات تغذیه ای 
را رعایت و همچنین از افطاری تا سحری، میوه و مایعات مصرف کنند، رعایت 
اصول تغذیه صحیح در وعده های افطار و سحری نقش مهمی در حفظ سلامت 
دارد، منظور از تغذیه صحیح، رعایت تعادل و خودداری از افراط در مصرف برخی 
خوراکی ها مثل مواد قندی و چربی است. وی اظهار داشت: به دلیل شیوع 
ویروس کرونا، مصرف مواد قندی و نوشیدنی های شیرین و غذاهای چرب و 
پر روغن باعث تحریک و تضعیف سیستم ایمنی بدن می شود، باید از افراط در 
مصرف این مواد غذایی خودداری کرد. در وعده سحری باید نکاتی رعایت شود 
که شامل مصرف کافی سبزی ها، سالاد و سیفی جات است. زیرا این مواد غذایی 
حاوی آب هستند و در طول روز باعث کم آب شدن بدن و خشکی دهان پیشگیری 
می کنند. ندیمی با بیان اینکه یکی از عوامل زمینه ساز برای فعالیت ویروس کرونا، 
خشکی دهان و گلو است، ادامه داد:  اگر در وعده سحری، سبزی و سالاد در کنار 
غذا وجود داشته باشد، از خشکی دهان پیشگیری می کند. همچنین این مواد 
حاوی ویتامین هایی هستند که برای تقویت سیستم ایمنی بدن و عملکرد طبیعی 
بدن مفید محسوب می شوند. این متخصص داخلی، ادامه داد: در وعده افطار هم 
مصرف مایعات گرم و مواد قندی مثل خرما توصیه می شود، مصرف کافی مایعات 
بعد از افطار تا سحری نیز به جبران کم آبی بدن کمک می کند. رعایت اصول تغذیه 
صحیح، یعنی کاهش مصرف قند و نمک و چربی، مصرف بیشتر سبزی و میوه و 
مصرف بیشتر مایعات بعد از افطار به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک می کند. 
ندیمی تصریح کرد: برای روزه داران اهدای خون مشکلی ایجاد نمی کند، باید 
منابع غذایی مثل آهن و اسید فولیک را که برای خون سازی لازم است در وعده 
غذایی سحری یا افطار مصرف کنند. همچنین باید ویتامین ث کافی نیز که به 

جذب آهن کمک می کند را مصرف کنند.

یک متخصص بیماری های عفونی :

استحمام روزانه برای پیشگیری از ابتلا به 
کرونا ضروری است؟ 

متخصص بیماری های عفونی گفت: برای پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا نیاز 
نیست پس از هربار بازگشت به منزل، حمام کنید. 

 مسعود مردانی متخصص بیماری های عفونی درباره انتشار نادرست مطالب 
در زمینه بیماری کرونا در فضای مجازی گفت: مردم منابعی که از آن اطلاعات 
می گیرند را چک کنند بسیاری از منابع اشتباه است و مرجعیت علمی ندارد، مردم 
از اعتماد به مطالب فضای مجازی خودداری کنند، مطلب مستندی درباره شیوع 
ویروس کرونا توسط کولر گازی وجود ندارد و این موضوع علمی نیست. وی در 
پاسخ به پرسشی درباره لزوم استحمام روزانه گفت: پس از هربار خروج از منزل و 
برگشت نیاز به استحمام نیست، ویروس ظرف ۶ الی ۱۲ ساعت از روی لباس از 
بین می رود لباس را در جای مناسب قرار دهند و روز بعد آن را بپوشیم. لزومی ندارد 
که لباس ها را به صورت روزانه بشوییم. وی عنوان کرد: فرد بیمار پس از دو هفته 
استراحت و از بین رفتن علائم بالینی می تواند در محل کار حاضر شوند. مردانی 
در پاسخ به این سؤال که آیا کشیدن سیگار، قلیان و... از بیماری کرونا پیشگیری 
می کند؟ گفت: این مواد مجاری تنفسی را مختل می کند و هیچ کمکی به درمان 
یا مقابله کرونا نمی کند. متخصص بیماری های عفونی در پاسخ به سؤالی مبنی 
بر انتقال ویروس کرونا از حیوان به انسان، گفت: این ویروس مشترک بین انسان 
و حیوان بوده و گزارش انتقال آن از برخی حیوانات و پرندگان منتشر شده است. 
مردانی ادامه داد: البته انتقال ویروس از راه مواد غذایی شایع نیست؛ اما ممکن 
است دست آلوده در تماس با میوه ها و سایر مواد خوراکی باعث آلودگی آن ها شود.

مطالعات نشان می دهد؛

ارتباط از دست دادن شنوایی و آلزایمر
صوت دارای قدرت تحریک مغز است، به همین دلیل است که ناشنوایی احتمالا 

تاثیر شدیدی بر سلامت دارد.
به گزارش مهر،دکتر »کوستانتینو آیدکولا«، سرپرست تیم تحقیق از دانشکده 
پزشکی ویل کورنل نیویورک، در این باره می گوید: »از دست دادن شنوایی با زوال 
شناختی مرتبط است اگرچه انجام تحقیقات بیشتری در این زمینه برای تعیین 
میزان این رابطه نیاز است.« در مطالعه سال ۲۰۱۱ مشخص شد افراد مبتلا به 
ناشنوایی خفیف تقریباً دو برابر با ریسک ابتلاء به زوال عقل در مقایسه با افراد 
دارای شنوایی عادی روبرو بودند. افراد مبتلا به ناشنوایی با شدت متوسط سه برابر 
با ریسک زوال شناختی و افراد مبتلا به ناشنوایی شدید پنج برابر با این ریسک 
مواجه بودند. به گفته آیدکولا، »زوال عقل به دلایل مختلف نظیر مشکلات عروقی، 
فساد عصبی و ایمنی عصبی ایجاد می شود که هر یک تأثیر متفاوتی بر مغز دارند.«
یک نظریه این است که رابطه بین زوال عقل و ناشنوایی به این علت است که زوال 
عقل موجب بروز برخی مشکلات تأثیرگذار بر توانایی شنوایی می شود. نظریه دیگر 
کاملًا برعکس است یعنی ناشنوایی تا حدودی توانایی عملکرد مغز را آسیب 
می رساند. به گفته محققان، از دست دادن شنوایی ارتباط زیادی با تنهایی 
و انزوای اجتماعی دارد. حفظ سلامت کلی بدن نظیر ورزش کافی و مداوم و 
پیشگیری از ابتلاء به فشارخون بالا می تواند بر سلامت شنوایی تأثیر داشته 
باشد. محققان توصیه می کنند افراد دهه ۶۰ سال، به طورمنظم قدرت 

شنوایی شأن را ارزیابی نمایند.

شما نمی توانید آن را ببینید یا احساس کنید اما التهاب به آرامی به بدن آسیب 
می رساند و فرد را دچار بیماری های مختلف و خطرناکی خواهد کرد.

التهاب که بخشی از سیستم درمانی طبیعی بدن است، به مبارزه با آسیب 
و عفونت کمک می کند؛ اما این التهاب فقط در پاسخ به آسیب و بیماری اتفاق 
نمی افتد. گاهی سیستم ایمنی به دلایل نامشخصی بدون آسیب و عفونت وارد 
عمل می شود و چون چیزی برای مبارزه وجود ندارد و وظیفه ی آن محافظت از 

بدن است شروع به از بین بردن مفاصل سالم، شریان ها و اندام ها می کند.
التهاب حاد

و  نرمال  واکنش  حاد،  التهاب  ما.  دشمن  هم  و  ماست  دوست  هم  التهاب 
پیچیده ی بدن نسبت به یک خطر است که می تواند ناشی از باکتری، سوختگی، 
سرماخوردگی یا رگ به رگ شدن و ... باشد. بدن، دفاع خود را برای پیشگیری 
از آسیب یا عفونت گسیل می کند. علائم التهاب حاد شامل تورم، گشاد شدن 
رگ های خونی، گرما، قرمزی و درد می شود. وقتی خطری که بدن را تهدید 
می کند برطرف شود، عواملی در خون وجود دارند که وضعیت را دوباره به حالت 

نرمال برمی گردانند.
مطالعات نشان می دهند در افرادی که دچار آرتریت روماتوئید هستند، سیستم 
ایمنی، مواد شیمیایی التهابی ترشح می کند که به مفاصل حمله کرده و سبب 

تورم، درد و دیگر علائم می شود
التهاب مزمن

نوع مزمن التهاب ممکن است به شدت نوع حاد آن نباشد اما خطرناک است 
چون منجر به خیلی از بیماری ها می شود از کولیت و التهاب مفاصل و رینیت 
و آلرژی گرفته تا آسم و بیماری قلبی و کبدی و احتمالًا آلزایمر. فهمیدن اینکه 
التهاب مزمنی در بدن دارید می تواند سخت باشد و بستگی به این دارد که این 
التهاب مزمن در کجای بدن خودش را نشان می دهد و در هر کسی می تواند 

متفاوت باشد.
علائم وجود التهاب در بدن

خستگی
خستگی علامتی بسیار شایع و مرتبط با التهاب مزمن است، انگار تمام مدت 
آنفلوانزا دارید. مطالعات بسیار زیادی نشان می دهند افرادی که معمولًا احساس 
خستگی دارند، شاخص های التهابی و ترکیبات پیش التهابی در بدنشان سطح 

بالایی دارد.
درد مفاصل

واقع  در  است.  مرتبط  روماتوئید  آرتریت  با  التهاب  می دهد  نشان  تحقیقات 
مطالعات نشان می دهند در افرادی که دچار آرتریت روماتوئید هستند، سیستم 
ایمنی، مواد شیمیایی التهابی ترشح می کند که به مفاصل حمله کرده و سبب 

تورم، درد و دیگر علائم می شود.
مشکلات معده

روده  سندرم  کرون،  بیماری  علائم  می توانند  گاستریت  و  اسهال  نفخ، 
تحریک پذیر، آلرژی غذایی و دیگر مشکلات معده باشند و همگی با التهاب مزمن 
ارتباط دارند. اگر گاهی این علائم را دارید اما طبق الگویی پیوسته وجود دارند باید 

به پزشک مراجعه کنید.
آبریزش چشم و بینی

علائم آلرژی از جمله خارش چشم ها و گرفتگی و آبریزش بینی، ریشه در التهاب 
مزمن دارند. این علامت ها سعی دارند به شما بگویند چیزی در بدنتان مشکل 

دارد.
قرمزی و خارش پوست

درماتیت مزمن می تواند تظاهری از التهاب مزمن باشد. در واقع درماتیت، 
برطرف  که  هستید  پوستی  بثورات  دچار  اگر  است.  پوست  التهاب  خودش 

نمی شوند یا به صورت تکه هایی قرمز و خارش دار هستند باید به پزشک مراجعه 
کنید.

سرفه و خلط
افرادی که دچار برونشیت هستند، لوله های برونش شان دچار التهاب است. 
علائم التهاب برونش شامل سرفه، موکوس غلیظ، خس خس سینه و گرفتگی 

سینه می شود. این علائم می توانند تظاهری از التهاب مزمن باشند.
مشکل لثه

ورم لثه، التهاب لثه در ناحیه ی گردن دندان است. پریودنتیتیس نیز به التهاب 
استخوان ها و بافت های دندان گفته می شود. هر دو عارضه می توانند علامت 
التهاب مزمن باشند. ورم لثه می تواند سبب حمله قلبی و سکته مغزی نیز بشود. 
هر روز مسواک زدن، نخ دندان کشیدن و سالی دو بار به دندانپزشک مراجعه کردن 

همگی می توانند مشکلات لثه را کاهش دهند.
افسردگی

اضطراب و استرس می تواند سبب التهاب شود و التهاب نیز می تواند باعث 
افسردگی شود افسردگی نیز خستگی و سایر علائم مزمن را به همراه دارد.

چربی شکم
چاقی با التهاب مزمن ارتباط دارد و شکم داشتن یکی از نشانه های چاقی است. 
مطالعات نشان می دهد سلول های چربی در داخل شکم، مولکول هایی ترشح 
می کنند که التهاب را افزایش می دهد. تحقیقات زیادی ثابت کرده اند میان چربی 

شکم و التهاب سیستمیک، ارتباط وجود دارد.
چگونه التهاب مزمن را شناسایی کنیم؟

 C آزمایشی وجود دارد که می تواند التهاب را شناسایی کند: پروتئین واکنشگر
یا CRP، از مارکرهای التهابی است که در بدن می چرخد. سایر مارکرها یا معیارها 
شامل بالا بودن اینترلوکین، بالا بودن ESR، بالا بودن تعداد گلبول های سفید 
خون و پایین بودن تعداد آلبومین می شود. می توانید از پزشکتان بخواهید با تجویز 

یک آزمایش، از جهت این مارکرهای التهابی، وضعیتتان را بررسی نماید.
راهکارهای کاهش التهاب

کاهش وزن اضافی یکی از راه های مبارزه با التهاب مزمن است.
کنترل استرس و اضطراب نیز برای کاهش التهاب مفید می باشد.

ورزش کردن نیز شیوه ای ثابت شده برای کاهش همه ی این عوارض است. 
روش هایی مانند مدیتیشن و یوگا نیز می توانند به کاهش التهاب مزمن در بدن 

کمک کنند.
یک راه دیگر نیز هفت تا هشت ساعت خواب شبانه و داشتن رژیم غذایی سالم و 

مصرف کمتر چربی های اشباع و کربوهیدرات ها می باشد.
استفاده از مواد غذایی ضدالتهابی مانند گوجه فرنگی، روغن زیتون، سبزیجات 
برگ دار سبز، مغزها، ماهی چرب مانند سالمون و میوه و انواع توت و تمشک و 

پرتقال نیز می تواند با التهاب مزمن مبارزه کند.
کنترل قند خون نیز یکی دیگر از ابزارهای مفیدی است که برای کاهش التهاب 

مزمن در اختیار دارید.
اجتناب از مصرف کربوهیدرات های ساده مانند آرد سفید، برنج سفید، قندهای 
تصفیه شده و شیره ذرت با فروکتوز بالا، توسط پزشکان و کارشناسان توصیه 

می شود.
رژیم غذایی مدیترانه ای، نمونه ی بسیار خوبی از یک رژیم غذایی ضدالتهاب 
در  محدود  و  کامل  غلات  و  ماهی  سبزی ها،  و  میوه ها  بر  مبتنی  زیرا  است، 
چربی های ناسالم و گوشت قرمز و زرده تخم مرغ و قندها و کربوهیدرات های 

تصفیه شده می باشد.
ضمناً از مصرف غذاهای التهاب برانگیز در بدن اجتناب کنید مانند گوشت قرمز 
و هر چیزی که چربی ترانس دارد مانند مارگارین، روغن ذرت، غذاهای بسیار سرخ 

شده و مواد غذایی فرآوری شده.

التهاب حاد و مزمن و راهکارهای مقابله با آن؛

علائم التهاب پنهان در بدن

سلامت 

بسیاری از کارمندان اورژانس به محض ورود به خانه لباس 
خود را جدا می کنند. آیا این کار به آن معناست که باید نگران 

انتقال کووید ۱۹ از لباس و سایر منسوجات باشیم؟ 
از وقتی که ویروس کرونا در بین مردم شایع شد، همه ما 
در مورد ماندگاری آن رو اجسام خواندیم و توجه کردیم که 
چه سطوحی خطرناک هستند. وقتی تخمین می زنند که 
کووید ۱۹ تا سه ساعت در هوا، چهار ساعت روی مس، تا ۲۴ 
ساعت روی مقوا و روی پلاستیک یا فولاد ضد زنگ و سطوح 
استیل تا دو الی سه روز باقی می ماند، پس می توانیم نتیجه 

بگیریم که پوشاک خطری برای ما ندارند؟
کدام یک از وسایل فوق بیشتر به لباس ما شبیه هستند؟ 
می توانیم مقوا را در نظر بگیریم که مانند لباس الیافی دارد 
که رطوبت را جذب خود می کند. ویروس کرونا برای زنده 
مقداری  بدون  دارد.  احتیاج  رطوبت  مقداری  به  ماندن 
رطوبت، ویروس خشک و در نهایت قابل دوام نخواهد بود. 
آیا ما باید تصور کنیم که ویروس مانند مقوا ۲۴ ساعت روی 

لباس ما باقی می ماند؟ شاید!
لباس ها لزوماً پارچه ای نیستند!

لباس های ما تماماً از پارچه نیستند. آن ها ممکن است 
قطعات فلزی یا پلاستیکی مانند دکمه ها یا بندها داشته 
باشند. در این حالت ویروس کرونا در این قسمت ها می تواند 
بیشتر زنده بماند.  حال این سوال پیش می آید که اگر لباس 
شما خیس و مرطوب شود، چه اتفاقی می افتد. ممکن است 
عرق کنیم یا باران ببارد. رطوبت بستر مناسب تری را برای 

زندگی طولانی تر ویروس در لباس فراهم می کند.
اقدامات احتیاطی را انجام دهید

تا کنون مطالعات کافی و قطعی برای مدت دقیق زندگی 
فکر  اگر  بنابراین  است.  نشده  انجام  لباس  روی  ویروس 
می کنید در مکانی بوده اید و یا به جایی خورده اید که در 
معرض ویروس بوده است، بهتر است اقدامات احتیاطی را 

انجام دهید
به خاطر داشته باشید که اگر چند روز گذشته لباس شما 
در خانه بوده است و با جایی تماس نداشته است، به احتمال 
زیاد در معرض کرونا قرار نگرفته است. اگر بیرون از خانه از 
فاصله مناسبی از دیگران قرار داشته اید، باز هم احتمالش 

بیشتر است که لباس شما آلوده نباشد.
اگر فردی مبتلا به ویروس کووید ۱۹ لباس شما را لمس 
بیماری  ناقل  ایجاد شود. فرد  آلودگی  کند، ممکن است 
وقتی که سرفه یا عطسه می کند، می تواند لباس شما را در 
معرض خطر قرار دهد. بنابراین اگر فکر می کنید لباس شما 
به منطقه آلوده ای تماس داشته است حتما آن را ضدعفونی 

و بشویید و اقدامات احتیاطی را انجام دهید.

چند احتیاط مهم:
هنگام در آوردن لباس سعی کنید صورت خود را لمس 
نکنید و چیزهای دیگر را با لباس آلوده نکنید. لباس خود را 

در مکانی امن قرار دهید که می تواند در ورودی خانه باشد.
موقعی که قصد می کنید لباس را بشویید، لباس آلوده را 
نتکانید. این ویروس می تواند با لرزش و تکان به سایر سطوح 
منتقل شود. اگر فکر می کنید لباسشویی شما آلوده است 
لباس  را ضدعفونی کنید. ممکن است طی مراحلی  آن 
با لباسشویی تماس داشته باشد و حتما باید سطوح آن 
را ضدعفونی کنیم. دما را روی گرم ترین دمایی که لباس 
می تواند تحمل کند بگذارید. از مقادیر مناسب مواد شوینده 
لباسشویی استفاده کنید. مواد شوینده باید بتواند ساختار 

ویروس را مختل کند. بعد از اتمام شستشو لباس های خود 
را کاملا خشک کنید که می تواند برای مختل کردن ویروس 
مفید باشد. اما اگر خشک کن شما آنقدر نیست که لباس را 
کاملا خشک کند، مراقب انچه با لباستان تماس دارد باشید. 
تمام سوطح را ضدعفونی کنید. اگر لباس بیمار مبتلا به 
کرونا را می شوئید حتما دستکش و ماسک داشته باشید و 

پس از اتمام کار دست خود را بشویید.
مراقب کفش خود باشید!

یکی از مجموعه پوشاک شما که نیاز به نوع دیگری از 
مراقبت و اقدامات احتیاطی دارد کفش شماست. کفش 
شما تماماً از پارچه ساخته نشده است و آنقدر با سطوح 
در  را  آن ها  نمی توان  راحتی  به  که  دارند  تماس  متفاوتی 
ماشین لباسشویی شست. در این شرایطی که نمی توانید به 
راحتی و باخیال راحت کفش های خودتان را شستشو دهید، 
آن ها را یا بیرون از خانه بگذارید و با کفش وارد خانه نشوید. 
کفش خود را در محدوده  ورودی خانه روی محفظه ای از قبل 
درست شده بگذارید که همه را درگیر نکنید.  هر نوع روش 
تمیز کردنی که شما را در معرض خطر ابتلا به ویروس کرونا 
قرار می دهد را امتحان نکنید. از نظر تئوری ممکن است 
زمانی که کفش خود را با حوله مرطوب پاک می کنید برخی 
قطرات آلوده ان به هوا پاشیده شود. متأسفانه در مطالعات 
در مورد لباس ها داده مطمئنی نداریم و احتمالا ویروس تا 
چند ساعت روی لباس زنده می ماند. اما می دانیم که باید 

مراقب کفش و سطوح غیر پارچه ای لباس هایمان باشیم.
روی  بالایی  ماندگاری  ویروس  که  است  درست  بنابراین 
را دارد که  ارزشش  اما  نیست  نگرانی  و جای  ندارد  لباس 
اگر نسبت به تماس با جای آلوده و فراد آلوده شک دارید 
لباس هایتان را بشویید و در صورتی که آسیبی به لباس ها 
نمی رسید، ترجیحاً از دمایی حدود ۵۶ درجه سانتی گراد 

استفاده کنید.

ماندگاری ویروس کرونا روی پارچه و لباس چقدر است؟

درست است که تا صحبت از کلسیم می شود، یاد شیر، پنیر و ماست می افتیم اما 
منابع غیر لبنی زیادی هم برای تأمین کلسیم به خوبی کار می کنند؛ از چیا سید و 

کنجد گرفته تا غذاهای دریایی مانند ساردین. 
کلسیم برای سلامتی استخوان، ناخن ها و  دندان ها نقش مهمی ایفا می کند. 
همچنین در سلامتی قلب، عملکرد عضلات و سیگنال های عصبی نقش مهمی 
دارد. مقدار روزانه مصرف کلسیم برای بیشتر بزرگسالان ۱۰۰۰ میلی گرم است. 
اگرچه در زنان بالای ۵۰ سال و همه افراد بالای ۷۰ سال ۱۲۰۰ میلی گرم است. 
این در حالی است که به کودکان و نوجوانان بین ۴ تا ۱۸ سال توصیه می شود 
۱3۰۰ میلی گرم مصرف کنند.  درست است که تا صحبت از کلسیم می شود، یاد 
شیر، پنیر و ماست می افتیم اما منابع غیر لبنی زیادی هم برای تأمین کلسیم به 

خوبی کار می کنند؛ از چیا سید و کنجد گرفته تا غذاهای دریایی مانند ساردین.
۱. دانه های طبیعی: دانه های نیروگاه های کوچک تغذیه هستند. برخی از 
دانه ها از نظر کلسیم غنی هستند که از این بین می توانیم به خشخاش، کنجد و 

دانه چیا اشاره کنیم. دانه ها همچنین پروتئین و چربی های سالم دارند. به عنوان 
مثال، دانه های چیا سرشار از اسیدهای چرب امگا 3 هستند و یا دانه کنجد مس، 

آهن و منگنز فراوانی دارد.
۲. ساردین و ماهی کنسرو شده: ساردین ها و ماهی های کنسرو شده به 
لطف استخوان های خوراکی آن ها کلسیم دارند. این ماهی های روغنی همچنین 
پروتئین با کیفیت و اسیدهای چرب امگا3 دارند که برای قلب، مغز و پوست شما 

مفید هستند.
۳. لوبیا و عدس: لوبیا و عدس دارای فیبر، پروتئین و ریزمغذی ها هستند. آن ها 
همچنین دارای مقدار زیادی آهن، روی، منیزیوم و پتاسیم هستند. لوبیا و عدس 

دارای کلسیم هم هستند و منبع خوبی برای کلسیم به شمار می روند.
جالب است بدانید که لوبیا یکی از دلایل سالم بودن رژیم های غذایی گیاهی 
است. تحقیقات نشان می دهد که لوبیا ممکن است به کاهش کلسترول بد 

)LDL( کمک کرده و خطر ابتلا به دیابت نوع ۲ را کاهش دهد.
۴. بادام: از بین همه آجیل ها بادام از نظر کلسیم بالاترین است. بادام فیبر، 

چربی و پروتئین های سالم را تأمین می کند و منبع خوبی از منیزیوم، منگنز و 
ویتامین E است.

خوردن آجیل ممکن است به کاهش فشار خون، چربی بدن و سایر عوامل 
خطرناک متابولیک کمک کند، البته در صورتی که کم و بدون نمک مصرف شود.
۵. سبزیجات برگدار تیره: سبزیجات برگدار تیره فوق العاده سالم هستند 
و برخی از آن ها سرشار از کلسیم هستند. اسفناج و کلم کلسیم فراوانی دارند. 
اگر یک فنجان از آن ها در را بخورید، گویی یک چهارم نیاز روزانه خود را تآمین 

کرده اید.
۶. توفو: توفو از سویا تهیه شده است و دارای مقادیر فوق العاده ای از کلسیم 
درست  متنوعی  غذاهای  توفو  از  گیاهخواری  رژیم های  از  بسیاری  در  است. 
می کنند که با ذائقه های مختلف سازگار است. توفو یک منبع خوب از کلسیم 

گیاهی است.
۷. انجیر: انجیر خشک سرشار از آنتی اکسیدان و فیبر است. همچنین انجیر 
خشک کلسیم بیشتری نسبت به سایر میوه های خشک دارد. همچنین انجیر 

مقادیر مناسبی از پتاسیم و ویتامین K را فراهم می کند.
۸. کلم بروکلی: یک فنجان کلم بروکلی منجمد ۸۷ میلی گرم کلسیم دارد. به 
گفته انستیتوی ملی سرطان در امریکا، رژیم غذایی سرشار از کلم بروکلی می تواند 
با کاهش خطر ابتلا به سرطان در ارتباط باشد. ترکیبات موجود در کلم بروکلی 
می تواند به جلوگیری از سرطان مثانه، پستان، روده بزرگ، کبد و معده کمک کند.
۹. کلم پیچ: فقط دو فنجان کلم خرد شده خام حدود ۱۸۰ میلی گرم کلسیم 
دارد. کلم ها هم کم کالری هستند و هم سرشار از آنتی اکسیدان هستند. در هر 
۱۰۰ گرم فقط 3۵ کالری دارد و برای یک رژیم غذایی سالم توصیه می شود. کلم 
خرد شده را به سالاد با سس خانگی اضافه کنید و یا آن را بخارپز کنید و میل کنید.
۱۰. شلغم: احتمالا شنیده باشید که کلسیم شلغم با شیر برابری می کند. یک 
شلغم طبیعی حاوی ۲۵۰ میلی گرم کلسیم است که تقریبا با یک فنجان شیر 

برابری می کند. همچنین خنثی کننده چربی ها و سرشار از آهن و مس است.
علاوه بر موارد فوق غلات و نان غنی شده با کلسیم، آبمیوه ها و سویای غنی 

شده هم نمونه های خوبی برای کلسیم هستند.

۱۰ خوراکی سرشار از کلسیم که لبنی نیستند!
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امیرالمؤمنین علی )ع( به شهادت تاریخ، انسانی 
کامل و در فضائل اسلامی نمونه بارز تربیت پیامبر 
اکرم)ص( بود که درعلم و دانش به عنوان داناترین 
یاران وی به شمار آمده و در یک کلام »چشمه سار 

فضائل و خورشید عالم تاب عدالت« شد. 
بهترین راه شناخت حضرت علی بن ابیطالب 
بررسی معرفی خداوند و رسیدگی به تعریف رسول 
اکرم )ص( و تدبر در تدوین شناسنامه علوی آن 
به  بردن  پی  زیرا  اوست،  خود  بیان  با   حضرت 
حقیقت ولایت الهی از یک سو و معرفت سید اولیای 
خداوند از سوی دیگر، مقدور غیر معصوم نبوده و 
شرح حدود و رسوم آن میسور کسی نیست، لکن 
عدم امکان درک کل، هرگز مصحح ترک کل نیست 
و عدم اقتدار بر غوص در ژرفا مجوز ترک سباحت و 

شناوری در جوار ساحل نخواهد بود .
ایام  تسلیت  با  شناسی  غدیر  موسسه  رئیس 
سوگواری شهادت مولای متقیان امام علی )ع( 
با تشریح ابعاد وجودی و شخصیتی آن حضرت، 
گفت: حضرت علی )ع( اول شخصی بود که در 
لذا  برد  به حقانیت اسلام پی  فضای جاهلیت 
جاهلی  اصنام  کسر  شهامت  که  بود  شخصی 
را داشته و به رسول اکرم )ص( ایمان آورد و این 
تنها یک سبق زمانی نبود بلکه سبق های وافری 
را به همراه داشت، و خود آن حضرت درباره اول 
مؤمن بودن خود چنین فرمود: »من اول کسی 
هستم که او را تصدیق کرده و به او ایمان آورده 
ام، من اول کسی هستم که به رسول خدا رجوع 
کرده و سخنش را شنید و دعوت او را اجابت کرده 

است.«
داشت:  اظهار  آبادی«  شاه  »سعید  الله  آیت 
اول  اسلامی  امت  بین  در  )ع(  امیرالمؤمنین 
مسلمانی است که معارف الهی و عقاید حقه را 
تبیین و تعلیل کرده و از آن دفاع و حمایت کرد 
از این رو رسول اکرم به عنوان معلم اولی و علی 
بن ابیطالب )ع( به عنوان معلم ثانی نزد محققان 
توان  دیگری  فرد  هیچ  و  معروفند  الهی،  علوم 
تحریر مسائل عمیق توحید و سایر اسماء و اوصاف 

خداوند را نداشت.
علی)ع(،  درباره  گفتن  سخن  داد:  ادامه  وی 
ابرمرد جهان اسلام و انسانیت کاری است بس 
دشوار و سنگین که هرکس را توان قلم فرسایی و 
سخن گفتن درباره آن نیست. علی)ع( وجودی 
است چند بعدی و جامع اضداد; شجاع است و پر 
صلابت، سخنوری است بلیغ و فصیح. در محراب 
عبادت عابدی است گریان و لرزا ن و زاهدی است 

خداترس.
است  مداری  سیاست  مدیر،  است  »حاکمی 
رهبری  توانا،  است  ایثارگری  و  بخشنده  مدبّر، 
او،  با  حق  و  است  حق  با  پیوسته  قاطع،  است 
خصم  گیر،  سخت  و  صلابت  پر  حق  اجرای  در 
ظالمان است و یاور مظلومان. او امیرمؤمنان است 
و سرور عارفان و در عین حال پناهگاه یتیمان و 
بی سرپرستان و ستم دیدگان، دلی دارد جوشان 
از عواطف انسانی و ترحم به زیردستان، در عین 

قدرت و سخاوت مندی ژنده پوشی است کارگر و 
کشاورز، حکیمی ست بصیر و داوری ست دادگر و 

عدالت گستر.
به راستی که شناخت گوشه ای از این دریای ناپیدا 
و اسوه فضیلت و تقوا و دانش برای کسی امکان 
و پیغمبری  ندارد؛ مگر خدایی که خالق اوست 
که مربی و معلم اوست و اولاد طاهرینش)ع( که 

پرورش یافتگان مکتب او هستند«.
این مدرس حوزه و دانشگاه در گفت وگو با ایرنا 
با اشاره به وصف عدالت گری و عدالت خواهی 
علی)ع( و توجه و اهتمام این مهم در جامعه، تاکید 
و همواره  و داد است  کرد: علی)ع( مظهر عدل 
بدان سفارش می کرد. او به حکومت فقط از این 
دید می نگریست که عدالتی را برپا دارد و حق 

مظلومی را از ظالمی بستاند.
آیت الله شاه آبادی ادامه داد: علی)ع( هم عادل 
افراد بشر آن  برای تمام  است هم عدالت خواه، 
چنان عدالت را رعایت می کند که موجب حیرت 
است. علی)ع( همان صوت عدالت انسانی است 
که انعکاس آن همیشه درین گنبد دوّار به یادگار 
مانده و خواهد ماند و این همان عدالت و قسط 
اسلامی است که پیشوایان ما درتحقق آن جان 
ها باخته و خون های پاکشان را در راه خدا نثار آن 
کرده اند و همین شدت عدالت است که محاسن 
پاکش خضاب می  به خون  را  مبارکش علی)ع( 

کند.
رئیس موسسه غدیر شناسی در عین حال تصریح 
کرد: امیرالمؤمنان علی)ع( الگوی همیشگی است 
که می توان همه کمالات را در او سراغ گرفت و 
بدان ها اقتدا کرد چرا که آن حضرت نه تنها ازآنِ 
شیعیان که الگوی همه مسلمانان و جمله آزادگان 

است.
علی)ع(  امام  کرد:  تاکید  آبادی  شاه  الله  آیت 
همچنین، تجسم ارزش های دینی و اسلام مجسّم 
و  عبادت، سلوک  عرفان،  اوج  در  انسانی  است، 
امیرالمؤمنین علی علیه السلام الگوی همیشگی 
است که می توان همه کمالات را در او سراغ گرفت 
آنِ  از  تنها  نه  حضرت  آن  کرد.  اقتدا  ها  بدان  و 
شیعیان که الگوی همه مسلمانان و جمله آزادگان 
است. امام علی علیه السلام، تجسم ارزش های 
دینی و اسلام مجسّم است، انسانی در اوج عرفان، 
و  مدار  سیاست  حال  عین  در  و  سلوک  عبادت، 

جامعه ساز.
وی افزود: آن حضرت شدت عمل را با رحمت 
و عطوفت به مؤمنان آموخت؛ اهل مداهنه نبود و 
هیچ گاه حقیقت را قربانی مصلحت نکرد. کتاب 
فضل علی علیه السلام چندان پربرگ و بار است 
که برای خواندن آن چند نقدِ عمر باید و تنها می 
توان شمه ای از فضایل ناپیدای علوی را واکاوید و 

پیش روی همگان نهاد.
این مدرس حوزه و دانشگاه تاکید کرد: از آنجا 
که حس کمال جویی و ویژگی الگوطلبی و نمونه 
پذیری، امری فطری و ذاتی است و آدمی برای 
ره یابی به سرمنزل مقصود و دست یابی به کمال 

مطلوب، در جست وجوی اسوه هایی برای پیروی 
از آنها و گرفتن سرمشق برمی آید، باید الگوهای 

مطلوب را بشناسد.
رئیس موسسه غدیر شناسی با بیان اینکه اینکه 
از پیامبراعظم )ص( مصداق  امام علی )ع( پس 
کامل اسوه حسنه است و پیروی از ایشان موجب 
هدایت و کمال امت اسلامی، بلکه انسانی است، 
سبب  حق،  راستین  بنده  آن  شیوه  کرد:  تاکید 
ترقی، رشد و تکامل بشر خواهد بود و به همان 
نابودی  و  گمراهی  او،  روش  از  سرپیچی  نسبت 

همیشگی را در پی خواهد داشت.
آیت الله شاه آبادی گفت: آن حضرت هیچگاه 
عدالت را فدای هیچ چیزی نمی کرد. با این که 
حد الهی را بر افراد مجرم جاری می کرد و آن ها را 
تازیانه می زد، باز از او رو برنمی تافتند و از محبتشان 
چیزی کاسته نمی شد. او خود می فرماید: اگر با 
این شمشیرم بینی مؤمنی را بزنم که با من دشمن 
شود، هرگز دشمنی نخواهد کرد و اگر همه دنیا را 
بر سر منافق بریزم که مرا دوست بدارد، هرگز مرا 
دوست نخواهد داشت، زیرا که این گذشته و بر 
زبان پیغمبر جاری گشته که گفت: یا علی! مؤمن 

تو را دشمن ندارد و منافق تو را دوست نمی دارد.
»حضرت علی ) ع ( در واپسین لحظات زندگی 
نیز به فکر صلاح و سعادت مردم بود و به فرزندان 
و بستگان و تمام مسلمانان چنین وصیت فرمود 
: شما را به پرهیزکاری سفارش می کنم و به اینکه 
کارهای خود را منظم کنید و اینکه همواره در فکر 

اصلاح بین مسلمانان باشید.
داشت:  تاکید  خویش  فرزندان  به  همواره  او 
یتیمان را فراموش نکنید ، حقوق همسایگان را 
مراعات کنید . قرآن را برنامه ی عملی خود قرار 
دهید . نماز را بسیار گرامی بدارید که ستون دین 

شماست.«
رئیس موسسه غدیر شناسی در ادامه با اشاره 
به برکات، فضائل و ثواب ماه مبارک رمضان و به 
ویژه شب های قدر، عنوان کرد: بنابر آموزه های 
اسلامی شب زنده داری در آن سفارش شده  و دعا 
و استغفار به علت توجه فوق العاده خدا به بندگان 
برای بخشایش گناهان آنان در این شب توصیه 
شده  است از این رو شب قدر را به معنی منزلت 
دانسته اند و بعضی دیگر آن را به معنی تنگی و 
گرفتاری. برخی نیز قدر را اندازه گیری و تقدیر امور 
معنی کرده اند و برخی نام آن را اشاره به قدردانی از 

خداوند می دانند.
آیت الله شاه آبادی افزود: شب قدر به این جهت 
بندگان  مقدرات  جمیع  که  شده،  نامیده  »قدر« 
در تمام سال در آن شب تعیین می شود، شاهد 
این معنی در آیات 3 و ۴ سوره »دخان« است که 
نْزَلْناهُ فی لَیْلَة مُبارَکَة إِنّا کُنّا مُنْذِرینَ 

َ
می فرماید:إِنّا أ

مْر حَکیم: »ما این کتاب مبین 
َ
* فیها یُفْرَقُ کُلُّ أ

را در شبی پر برکت نازل کردیم، و ما همواره انذار 
کننده بوده ایم در آن شب که هر امری بر طبق 

حکمت خداوند تنظیم و تعیین می گردد«.
وی افزود: این بیان، هماهنگ با روایات متعددی 
است که می گوید: در آن شب، مقدرات یک سال 
انسان تعیین می گردد، و ارزاق و سرآمد عمرها، 
تبیین  و  تفریق  مبارکه،  لیله  آن  در  امور دیگر،  و 
می شود. البته، این امر هیچگونه تضادی با آزادی 
اراده انسان و مسئله اختیار ندارد، چرا که تقدیر 
بر طبق شایستگی ها  به وسیله فرشتگان  الهی 
پاکی  تقوا،  ایمان،  میزان  و  افراد،  لیاقت های  و 
برای هر کس  یعنی:  آن ها است.  اعمال  و  نیت 
آن مقدر می کنند که لایق آن است، یا به تعبیر 
او فراهم شده،  ناحیه خود  از  دیگر زمینه هایش 
و این نه تنها منافاتی با اختیار ندارد، که تأکیدی 
بر آن است.  این مدرس حوزه و داشنگاه در عین 
حال تاکید کرد: آن شب را از این جهت شب قدر 
نامیده اند که: دارای قدر و شرافت عظیمی است 
آن  قدر  های  شب  قدردان  و  قدرشناس  باید  که 

همواره و در همه حال باشیم.

مدیرکل دفتر روستایی و شوراهای استانداری قم  مطرح کرد :

تاثیرات شوک اقتصادی بر اجرای 
طرح های اشتغال روستایی 

مدیرکل دفتر روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: شوک اقتصادی طی سال های 
اخیر موجب شد که اجرای برخی از طرح های توسعه اشتغال روستایی در استان با کندی 
و گاه حتی با توقف مواجه شود.  سجاد چهرگانی با اشاره به اجرای طرح اشتغال توسعه 
روستایی در استان قم اظهار کرد: پرداخت تسهیلات این طرح، فرآیند اداری و نیز فرآیند 
بانکی دارد، فرآیند اداری به خوبی انجام شد و طرح های شناسایی شده از طریق ادارات 
به کمیته فنی معرفی و این طرح ها پس از بررسی در این کمیته تصویب و برای پرداخت 
تسهیلات به بانک ها معرفی شدند. وی ادامه داد: بانک ها چون متعهد به بازگرداندن وجوه 
تسهیلات طرح توسعه اشتغال روستایی در زمان مقرر به صندوق توسعه ملی هستند، 
ضوابطی برای پرداخت این تسهیلات دارند، از جمله این ضوابط تهیه وثایق و احراز 
اهلیت مالی متقاضیان برای دریافت تسهیلات است. مدیر کل دفتر روستایی و شوراهای 
استانداری قم افزود: شوک اقتصادی طی سال های اخیر موجب شد که اجرای برخی 
از طرح های توسعه اشتغال روستایی در استان با کندی و گاه حتی با توقف مواجه شود، 
چون به عنوان مثال برای اجرای یک طرح با یک مبلغی، قرارداد بسته می شد، اما به دلیل 
افزایش هزینه ها، امکان تکمیل آن طرح دیگر فراهم نبود، به همین دلیل به دنبال دادن 
تسهیلات اضافی به طرح های توسعه اشتغال روستایی و کاهش تعهدات این طرح ها در 
استان رفتیم. چهرگانی طرح های توسعه اشتغال روستایی در استان قم را سه دسته دانست 
و تصریح کرد: برخی از این طرح ها به بهره برداری رسیدند، برخی از طرح ها در دست 
احداث هستند، برخی از طرح ها هم هنوز تسهیلات بانکی را دریافت نکردند و مشغول 
طی کردن فرآیند بانکی برای گرفتن تسهیلات هستند که تعداد طرح های دسته سوم در 
استان کم است. وی ادامه داد: در اجرای طرح توسعه اشتغال روستایی در استان قم بر 
خرید ماشین آلات از سازندگان داخلی تاکید شد و متقاضیان این طرح با سازندگان داخلی 
برای خرید ماشین آلات قرارداد بستند، ولی برخی از این سازندگان به دلیل مشکلات 
اقتصادی نتوانستند به تعهدات خود در زمان مقرر عمل کنند. مدیر کل دفتر روستایی و 
شوراهای استانداری قم خاطرنشان کرد: توقف در فرآیند ساخت و ایجاد واحدها به دلیل 
تغییرات ناگهانی قیمت ها را در تعدادی از طرح های توسعه اشتغال روستایی در استان 
شاهد بودیم، برخی از طرح ها برای اجرای یک پیش بینی قیمت داشتند که هزینه احداث 

آن ها به دلیل شوک اقتصادی این رقم به دو سه برابر پیش بینی اولیه رسید.
 

نواده کربلایی کاظم ساروقی مطرح کرد :

ماجرای حافظ قرآن شدن کربلایی کاظم 
نواده کربلایی کاظم ساروقی گفت: آنچه موجب عنایت الهی به کربلایی کاظم شد، 
رعایت حریم و حدود خداوند و اهتمام به نماز اول وقت بود. به گزارش روابط عمومی 
اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام علی اصغر کریمی سحرگاه 
دوشنبه در برنامه »تسبیح سحر« که به صورت زنده و از جوار حرم مطهر امامزاده موسی 
مبرقع)ع( روی آنتن سیمای مرکز قم رفت اظهار کرد: مرحوم کربلایی کاظم به واسطه 
معجزه، کلام وحی را از حفظ بود در حالیکه سواد نداشت و به مکتب نرفته بود. وی 
افزود: علما و مراجع عظام تقلید در آن زمان بارها کربلایی کاظم را امتحان کردند و به 
صدق و درستی گفتارش شهادت دادند. نواده مرحوم کربلایی کاظم ساروقی با بیان 
اینکه رعایت حرام و حلال الهی تاثیر فراوانی در زندگی دارد گفت: پدربزرگ ما هر آنچه 
از دسترنج خودش به دست می آورد مصرف می کرد و در انفاق، خلوص نیت داشت و 
فقرا را در اموال خودش دارای سهم می دانست. وی ادامه داد: مرحوم کربلایی کاظم 
نسبت به نماز اول وقت اهتمام ویژه ای داشت و واجبات الهی را با کمال خلوص نیت و 
در زمان خودش انجام می داد؛ در عین اینکه اموال زیادی نداشت ولی خمس و زکاتش 
را می پرداخت و در زمینه کمک به نیازمندان هم ید طولایی داشت. کریمی با بیان اینکه 
مرحوم کربلایی کاظم تا آخر عمر حتی نمی توانست نام خودش را بنویسد گفت: حفظ 
بودن کل قرآن نشان می دهد این امر از سوی خداوند به او الهام شده بود. وی ادامه 
داد: روزی مرحوم کربلایی کاظم را به مصر بردند و خواستند او را امتحان کنند، در آنجا 
پدربزرگ ما سوره »مریم« را از حفظ و از انتها به ابتدا به صورت کلمه به کلمه قرائت کردند 
و تحسین همگان را برانگیختند و این مسئله علاوه بر این حرکتی معنوی را در مصر به 
وجود آورد که موجب شد مذهب تشیع در دانشگاه الازهر به صورت رسمی مورد قبول 
قرار بگیرد. نواده مرحوم کربلایی کاظم با بیان اینکه او اعتقاد داشت قرآن داروخانه ای 
است که دوای همه دردها و مشکلات بشری را ارائه کرده است گفت: علامه حسن زاده 
آملی می فرمود مرحوم کربلایی کاظم به من گفته است چرا مردم از من درباره شأن نزول 
آیات نمی پرسند در حالیکه می توان از آیات الهی به حل مشکلات بشریت دست یافت.

 
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم :

پروژه های جهش تولید در قم 
اولویت بندی شوند 

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم گفت: باید پروژه های جهش تولید در استان 
اولویت بندی شوند و منابع موردنیاز این پروژه ها در حال تامین است. 

محمود نوربخش ظهر دیروز در جلسه کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
قم در سالن جلسات کرامت استانداری با اشاره به ارزیابی پروژه ها در استان قم اظهار 
کرد: بخشی از پروژه های استان را به عنوان پروژه های اقتصاد مقاومتی و تعداد دیگری از 
پروژه های استان را نیز به عنوان پروژه های جهش تولید به مرکز معرفی کردیم. وی ادامه 
داد: پروژه های جهش تولید تنها مربوط به بخش تولید است، ولی پروژه های اقتصاد 
مقاومتی ممکن است که علاوه بر بخش تولید، مربوط به بخش های دیگر نیز باشد، 
پروژه های جهش تولید باید حتما در سال جاری به بهره برداری برسند، ولی پروژه های 
اقتصاد مقاومتی ممکن است که زمان بهره برداری آن ها، سال های آینده باشد. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه استان قم افزود: برای اجرای پروژه های جهش تولید در استان 
از منابع ملی استفاده می شود، ولی برای اجرای اقتصاد مقاومتی در استان قم باید از 
منابع استانی استفاده کرد. وی خاطرنشان کرد: باید پروژه های جهش تولید در استان 
قم اولویت بندی شوند و منابع مورد نیاز این پروژه ها در حال تامین است، باید پروژه های 
جهش تولید در استان قم پس از تائید از فهرست پروژه هایبا منابع استانی خارج شوند.

 
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم  خبرداد:

فعالیت 55 مرکز نیکوکاری در استان قم 
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت: ۵۵ مرکز نیکوکاری در 
استان داریم که این مراکز توسط مردم اداره می شود. سید محمد رضا میره  ای با اشاره به 
اختصاص بخشی از حقوق مدیران کمیته امداد استان قم به نیازمندان اظهار کرد: مدیران 
این نهاد در این زمینه پیشگام بودند و بخشی از حقوق ماهیانه خود را به نیازمندان اهدا 
کردند. وی ادامه داد: در قالب طرح برکت با حضور در ادارات استان قم به دنبال اختصاص 
بخشی از حقوق مدیران و کارمندان به نیازمندان استان هستیم، مدیران و کارمندان استان 
قم از این طرح استقبال کردند و ماهیانه بخشی از حقوق خود را به نیازمندان زیرپوشش 
کمیته امداد قم اهدا می کنند. معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم 
افزود: ۵۵ مرکز نیکوکاری در استان داریم که این مراکز توسط مردم اداره می شود، محوریت 
مراکز نیکوکاری استان قم با مساجد است و کمک های زیادی توسط این مراکز برای 
نیازمندان جذب شده است. میره ای با اشاره به فعالیت های مراکز نیکوکاری در استان 
قم خاطرنشان کرد: شناسایی خیرین و نیز شناسایی نیازمندان توسط خود این مراکز در 
محلات قم صورت می گیرد، مرکز نیکوکاری در محله شهر قائم یکی از مراکز نیکوکاری 

موفق در قم است که کل نیازمندان این محله را پوشش داده است.
 

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر قم خبرداد:

برگزاری مسابقه نقاشی و کاریکاتور 
»آنتی کرونا«

 معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر قم گفت: مسابقه آنتی کرونا در قالب نقاشی 
و کاریکاتور در قم برگزار می شود. محمد مصباحی اظهار کرد: همزمان با هفته هلال 
احمر برنامه های بسیاری در کانون های هلال احمر قم برگزار می شود از جمله اینکه در 
روز جهانی صلیب سرخ و هلال احمر به منظور بزرگداشت یکی از اعضای جمعیت هلال 
احمر استان قم که در ایام شیوع بیماری کرونا با از خودگذشتگی درس ایثار را کامل 
کرد، اعضای کانون دانشجویی جمعیت هلال احمر شعبه قم با کاشت نهال و نصب 
یادبود از فداکاری وی تجلیل کردند. وی با اشاره به اجرای طرح غمگساران جوان افزود: 
حضور در جمع خانواده یکی از متوفیان کرونا با رعایت اصول بهداشتی در راستای 
تکریم و همدلی و تسکین آلام این خانواده از دیگر طرح های اجرا شده در هفته هلال 

احمر توسط جوانان این جمعیت بوده است.

در دیدار سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی و جانشین سپاه امام علی 
ابن ابیطالب مطرح شد؛

طرح رزمایش فرهنگی با محوریت کتاب 
و کتابخوانی و همکاری بسیج کتابداران 

سجاد عمرانی، سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم با سرهنگ 
محمدرضا موحد، جانشین فرماندهی سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( در راستای 
اجرای طرح برنامه های مشترک در استان با عنوان رزمایش فرهنگی با محوریت کتاب 
و کتابخوانی و همکاری بسیج کتابداران به ویژه در دهمین جشنواره کتابخوانی رضوی 

دیدار و گفتگو کرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم، در دیدار سجاد 
عمرانی، سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم و سرهنگ محمدرضا 
موحد، جانشین فرماندهی سپاه امام علی بن ابی طالب بر ترویج فرهنگ کتاب خوانی 

و ضرورت اجرای برنامه های مشترک بین دو نهاد تأکید شد.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم ضمن آرزوی قبولی طاعات و 
عبادات، اظهار داشت: سپاه یک نهاد مردم محور و ولایت مدار است که با همه دستگاه 
ها، نهادها و ادارات همکاری می کند و در همه برهه های زمانی حساس و تاریخی 
انقلاب، حافظ امنیت ملی بوده است. وی سپس گفت: این همکاری باعث هم افزایی 
و خدمت به مردم شریف ایران اسلامی و ایجاد انگیره و پیشرفت و رشد جامعه می شود.
سجاد عمرانی بیان کرد: سپاه پاسداران در راستای اهداف جمهوری اسلامی و 
تحقق بخشیدن به گام دوم انقلاب که مقام معظم رهبری آن را برای همگان تبیین 
فرمودند؛ می تواند با تعامل دوجانبه در گسترش فرهنگ مطالعه گامی موثر بردارد چرا 
که کتابخوانی از موضوعات مهمی است که مقام معظم رهبری به آن تاکید دارند و سپاه 

نیز از ظرفیت های خوبی برای حمایت از این امر مهم برخوردار است.
وی همچنین افزود: برای تحقق عدالت اجتماعی و فرهنگی، کتابخانه های عمومی 
سراسر کشور در مراکز استانها، شهرستان ها و روستاها دایر شده است که به لحاظ 
کیفی دارای ویژه برنامه هایی متنوع برای همه اقشار و گروه های سنی به ویژه کودکان 
و نوجوانان است و از آنجا که  رهبر معظم انقلاب اسلامی به کودکان و نوجوانان و ایجاد 
عادت به مطالعه در این سن تاکید دارند؛ نهاد کتابخانه ها بیشترین سرمایه گذاری را 

برای این گروه سنی به عنوان نسل آینده ساز و کتابخوان قرار داده است.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم اظهار داشت: بزرگ ترین رویداد 
فرهنگی کشور در حال حاضر که یک طرح ملی و خانوادگی به شمار می آید؛ جشنواره 
کتابخوانی رضوی است که با هدف تشویق و ترغیب مردم به مطالعه و انس با کتب دینی 
و آشنایی برگزار می شود. وی در ادامه بیان کرد: اداره کل کتابخانه ها متولی کتاب و 
کتابخوانی است و برنامه هایی همچون معرفی و بررسی کتاب های متنوعی با حضور 
نویسندگان را در برنامه های خود دارد به ویژه کتبی که تحسین شده مقام معظم رهبری 
است و در این قالب هر دو نهاد می توانند نشست های فرهنگی مشترکی را اجرا کنند.

سجاد عمرانی تصریح کرد: بسیجیان و خانواده های این عزیزان و کادر سپاه همیشه 
مقتدر باید الگویی مناسب در حوزه کتابخوانی با حضور خود در کتابخانه ها باشند و 
با این حرکت یک رزمایش مشترک فرهنگی عظیم را با همت کتابداران نه تنها در 
سطح استان بلکه کشور به وجود آورند. وی افزود: دغدغه مقام معظم رهبری حضور 
حداکثری افراد و اقشار مذهبی در مراکز علمی، فرهنگی و اجتماعی از جمله کتابخانه 

ها به عنوان یک باشگاه کتابخوانی و صد در صد علمی، اجتماعی و فرهنگی است.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم در پایان اظهار داشت: برخی از 
کتابخانه های عمومی در مناطق محروم و کم برخوردار به منظور کاهش آسیب های 
اجتماعی واقع شده است و انتظار می رود سپاه و ناحیه بسیج با توجه به شناختی که 
از هر منطقه دارند امنیت آن را فراهم کنند. در ادامه این نشست، سرهنگ محمدرضا 
موحد، جانشین فرماندهی سپاه امام علی بن ابی طالب ضمن خوش آمدگویی و 
استقبال از برنامه های فرهنگی نهاد کتابخانه ها، بیان کرد: امر خواندن و مطالعه، 
رویکرد و فرایندی پسندیده و موثر در آگاهی بخشی افراد نسبت به مسائل روز به ویژه 
در عصر حاضر است و با توجه به حجم تبلیغات دشمن علیه انقلاب و تفرقه افکنی بین 
مردم و مسئولان، نیاز به افزایش ساعت مطالعه بیشتر از پیش احساس می شود. وی 
گفت: کتابخوانی علاوه بر رشد و ارتقاء سطح فرهنگ جامعه باعث پیشبر اهداف نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران در تمامی زمینه ها به ویژه دشمن شناسی و بصیرت 
می شود و سپاه پاسداران و مجموعه بسیج بر خود فرض می داند کهآن را به طور 
شایسته انجام دهد. سرهنگ محمدرضا موحد، همچنین از نشست های کتابخوان 
و نقد کتاب به ویژه برگزاری جشنواره کتابخوانی رضوی و زرمایش عظیم فرهنگی با 
محوریت کتاب و کتابخانه استقبال کرد و افزود: با توجه به تعطیلی مراکز علمی فرهنگی 
و ماندن در خانه به علت وجود منحوس ویروس کرونا که یک تهدید برای کشور بود اما 
فرصت هایی همچون مطالعه و کتابخوان ی را برای ما فراهم کرد و بیانگر این است که از 

هر تهدید می شود به عنوان یک فرصت طلایی و کاربردی استفاده کرد.

 مدیر کل بهزیستی استان قم  خبرداد:

 آغاز ثبت نام متقاضیان تاسیس مراکز 
مثبت زندگی درقم

مدیر کل بهزیستی استان قم با اشاره به تدوین و ابلاغ دستورالعملهای اجرایی مراکز 
مثبت زندگی،  از آغاز ثبت نام متقاضیان تاسیس مراکز خدمات بهزیستی)مثبت 

زندگی( در استان قم خبرداد.
فرزند  بعنوان  کشور  بهزیستی  سازمان  فعالیت  به  اشاره  با  پهلوانی  مهدی  دکتر 
انقلاب و بزرگترین و متشکل ترین نهاد دارای چرخه اجرایی خدمات اجتماعی در 
سراسر کشور افزود  با عنایت به تجربیات و اندوخته های ۴۰ ساله بهزیستی در حوزه 
رفاه اجتماعی و ارائه خدمات تخصصی به جامعه هدف خود در حوزه های متنوع 
توانبخشی ، اجتماعی و پیشگیری ، با شروع گام دوم انقلاب اسلامی و به منظور بهره 
مندی بیشتر از ظرفیتهای بی نظیر مردمی و سازمانهای مردم نهاد و خیریه ها، سازمان 
بهزیستی کشور برنامه راه اندازی مراکز خدمات بهزیستی )مثبت زندگی( را در سراسر 
کشور تدوین و ابلاغ نموده است . مدیر کل بهزیستی قم افزود: به میمنت ۴۰سالگی 
سازمان بهزیستی و طبق نیازسنجی انجام شده در سطح استان قم ۴۰ مرکز مثبت 
زندگی در استان راه اندازی خواهد شد که 3۰ مرکز در شهرمقدس قم و۱۰ مرکز در 
شهرها و بخشهای تابعه ارائه خدمات متنوع و متعدد بهزیستی در حوزه های توانبخشی 
، اجتماعی و پیشگیری را عهده دار خواهند شد . دکتر پهلوانی خاطرنشان کرد : 
مراکز غیردولتی خدمات بهزیستی )مثبت زندگی( براساس بند ۴ماده۲۶قانون تنظیم 
بخشی از مقررات مالی دولت ، بعد از اخذ موافقت اصولی و پروانه فعالیت مجموعه ای از 
خدمات سطح یک سازمان بهزیستی را در بستر دولت الکترونیک به مخاطبین و جامعه 
هدف ارائه خواهند کرد که این امر هم گام مهمی در تسریع خدمات ، کاهش ترددهای 
غیرضروری ، افزایش سلامت اداری و شفاف سازی خواهد بود و ساکنین هر محله و 
منطقه به آسانی به خدمات بهزیستی آن هم مجموعه ای از خدمات دسترسی خواهند 
داشت . لازم به ذکر است متقاضیان حقیقی و حقوقی واجد شرایط  می توانند از روز 
دوشنبه ۲۲ اردیبهشت ماه به مدت ۱۵ روز با مراجعه  به سامانه صدور مجوز سازمان 
بهزیستی کشور به نشانی اینترنتی http://centers.behzisti.net/register  نسبت به 

ثبت درخواست تاسیس این مراکز اقدام کنند .
 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان خبر داد:

توزیع ۱4 هزار بسته معیشتی در قم
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم از توزیع ۱۴ هزار بسته معیشتی با اجرای 

مرحله دوم رزمایش همدلی در قم خبر داد.
سرهنگ پاسدار محمود داودآبادی در گفتگو با خبرنگاران با بیان این که به لطف الهی 
و پس از تأکیدات مقام معظم رهبری، رزمایش بزرگ مواسات، همدلی و کمک مؤمنانه 
موجب یک حرکت عظیم مردمی در راستای کمک به حل مشکلات معیشتی محرومان 
و مستضعفان جامعه شد، اظهار داشت: در مرحله دوم برگزاری این رزمایش در سطح 
استان قم که از شب ولادت امام حسن مجتبی)ع( آغاز شده و تا شب های قدر ادامه 
دارد، مجموعاً حدود ۱۴ هزار بسته میان خانواده های محروم و نیازمند توزیع می شود.
وی افزود: بخشی از این بسته ها ، اهدایی از سوی سپاه و بسیج و بخش دیگر مربوط 
به کمک های مردمی و خیرین است که گروه های جهادی نواحی مقاومت بسیج 
استان همچنین رده ها و اقشار بسیج ، آن ها را بسته بندی و میان جامعه هدف توزیع 
می کنند. جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( همچنین 
گفت: برای کاستن از حجم مشکلات معیشتی اقشار ضعیف و مستند استان باید این 
همدلی های مؤمنانه کماکان ادامه داشته باشد و بسیج سازندگی سپاه استان در این 
راستا از همه ظرفیت های خود برای استمرار این حرکت مبارک تا پایان ماه رمضان 
استفاده خواهد کرد. وی بیان داشت: به یاری خدای متعال پس از شب های قدر تا 
پایان ماه ضیافت الهی نیز مرحله سوم رزمایش مواسات و همدلی مؤمنانه در سطح 

استان و با مشارکت جدی نواحی و رده های مقاومت بسیج برگزار خواهد شد. 

به مناسبت  سالروزشهادت امام علی )ع(؛

امیرالمؤمنین علی)ع(؛ چشمه سار فضائل 

اجتماعی

 سریال بچه مهندس در ماه مبارک رمضان از شبکه دو پخش می شود. سریالی 
که دو فصل پر حرف و حاشیه را پشت سر گذاشت و باید دید که آیا این فصل مانند 

فصل های گذشته حاشیه ساز خواهد بود؟ 
در سال های اخیر چندین سریال صداوسیما بوده اند که به دلایل مختلف به ساخت 
فصل های دیگر رسیده اند و معمولا فصل های ابتدایی آن مخاطبان بیشتری داشته 
و در ادامه روند سریال جذابیت های خود را از دست داده است. سریال »پایتخت« یا 
»نرگس« از جمله این سریال ها بوده اند و حالا مهندس 3  از شبکه دوم در ماه رمضان 

پخش می شود و نظرات مخاطبان در مورد آن بسیار مختلف است.
بچه مهندس یا همان جواد جوادی پسربچه ای است که در نوزادی از طرف مادرش 
به پرورشگاه سپرده می شود تا مادرش مانع شود که پدرش او را بفروشد. جواد در 
پرورشگاه بزرگ می شود و سخت گیری های مدیر پرورشگاه که نقش آن را بهناز 
جعفری بخش جدای ناپذیر از زندگی او می شود. بچه مهندس علاقه زیادی دارد تا 
با وسایل به  درد نخور وسیله های عجیب و غریب درست کند؛ به همین دلیل به بچه 
مهندس مشهور شده است.  این سریال برای اولین بار در ماه رمضان سال ۱3۹۷ در 
3۰ قسمت پخش شد. در فصل اول این سریال نکاتی در مورد به سرپرستی گرفتن 
کودکان پرورشگاه بیان می شود که برخی از آنها به درستی و برخی دیگر نقدهایی 
فرزندخواندگی  روند  مورد  در  غلطی  اطلاعات  سریال  این  در  داشت.  همراه  به 
به بینندگان داده می شود؛ برای مثال در مراکز سازمان بهزیستی که مخصوص 
نگهداری از کودکان زیر ۶ سال و شیرخواره ها هستند تنها دختران و پسران در کنار 

هم قرار دارند و این کودکان در سنین بالای ۶ سال تفکیک جنسیتی می شوند.
اما پررنگ ترین نقدی که به این سریال وارد شد در زمستان سال ۱3۹۷ بود. درست 
در زمانی که در دولت و مجلس صحبت های بسیاری در مورد کودک همسری وجود 
داشت و فعالان اجتماعی در حوزه کودک و همچنین برخی نمایندگان تلاش 
داشتند که سن ازدواج را افزایش دهند، در این سریال داستانی در مورد روابط 
عاطفی دو بازیگر نوجوان سریال که در سن ۱۶ سالگی هستند مورد انتقادات 

بسیاری بابت ترویج و تبلیغ کودک همسری قرار گرفت.
انتقادات به شدت جدی به سریال

کودک  ترویج دهنده  را  سریال  بسیاری  منتقدان  و  مجازی  فضای  در  کاربران 
همسری دانستند. علی غفاری کارگردان سریال با رد تمامی این اتهامات و نقدها 
گفته بود که چنین قصدی نداشته  است و پایان داستان به شکلی دیگر خواهد 

بود اما پاسخ های غفاری برای بسیاری از منتقدان قانع کننده نبود. منتقدان بر 
سر حرفاشان همچنان هستند و تصویر کردن رابطه عاشقانه نوجوانان در سریال 
بچه مهندس را و بیان شروط ازدواج را مساوی با تبلیغ کودک همسری می دانند و باور 
دارند که مسئله پایان بندی داستان که کارگردان آن رامطرح کرده است هیچ تاثیری 

در این موضوع نخواهد داشت.
و اما فصل سوم این سریال در فضای دانشگاهی و خوابگاهی اتفاق می افتد؛ بچه 
مهندس حالا واقعا دانشجوی مهندسی شده است و روابط خود را شکل داده است. 
این فصل از زبان جواد روایت می شود و قسمت های اولیه که مربوط به دوران دانشگاه 
و دوستی این سه نفر است، بخشی از خاطرات جواد هستند و نویسنده این داستان 
باور دارد که فصل سوم از ۲ فصل گذشته جذاب تر شده  است. دانشجویان نخبه ای 
که از دانشگاه های خارجی دعوتنامه دارند و تلاش آن ها برای ساخت هواپیمایی که 

نمونه ی ایرانی ندارد مهم ترین موضوع در فصل سوم این سریال است.
استفاده از بازیگران حرفه ای نقطه مثبت سریال

این سریال بازیگرانی دارد که فارغ از داستان فیلم بازی خوب آنها می تواند بیننده را 
ترغیب کند تا این سریال را دنبال کند. فرهاد قائمیان بازیگر سینما و تلویزیون است 
که تا کنون چندین بار نامزد دریافت سیمرغ بلورین جشنواره فجر شده است، ثریا 
قاسمی بازیگر باسابقه که در سال ۹۵ موفق به دریافت جایزه سیمرغ بلورین بهترین 
بازیگر نقش مکمل زن برای بازی در فیلم ویلایی ها شد، کامران تفتی اتابک نادری 

و روزبه حصاری هستند.
کارگردانی این سریال بر عهده علی غفاری و تهیه کننده آن سعید سعدی است. 
این سریال را نه یک نویسنده بلکه گروه نویسندگان نوشته اند و نویسندگان آن حسن 

وارسته، امیر شاداب و رضا خمسه هستند.
حالا که فصل سوم این سریال در حال پخش است نظرات مخاطبان در مورد آن 
بسیار متفاوت است. برخی معتقدند که این فصل فیلمنامه تکراری و قابل پیشبینی 
دارد و نسبت به فصل های گذشته افت داشته است و برخی دیگر آن را جذاب ترین 
سریال ایرانی می دانند که داستان داستان پرکشش و جذابی دارد تا آن جا که در 

پایان هر قسمت بیننده ترغیب می شود قسمت بعدی را ببینید.
این سریال در حال پخش است و برخی باور دارند که فصل سوم شروع بدی داشته 
است. شخصیت ها بازی های تکراری و مصنوعی دارند و باید دید که در ادامه نظر 
غفاری در مورد انتقاداتی که به آن وارد شد می تواند برای نقادان قابل پذیرش باشد؟

از پرورشگاه تا دانشگاه؛ 

سریال بچه مهندس تا کجا بدون تکرار پیش می رود؟
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یکی از کارشناسان اقتصادی می گوید اجرای طرح تغییر واحد پول ملی می تواند 
به گرد شدن ارقام خرد به بالا منجر شود که اگر راهکار مناسب برای آن اندیشیده 

نشود می تواند به افزایش فشار به دهک های پایینی جامعه منجر شود.
طرح حذف چهار صفر از پول ملی و تغییر واحد پولی کشور از ریال به تومان 
اقدامی است که بانک مرکزی با تمام توان از آن دفاع می کند. گرچه به باور آگاهان 
به امر تغییر واحد پولی جز تاثیرات روانی موجب تحولاتی چشمگیر در واقعیات 
اقتصادی کشور نخواهد شد اما منتقدان در روزهای گذشته نسبت به قانون شدن 
این طرح هشدار می دهند. منتقدان اغلب به زمان اجرای آن خرده می گیرند و 

موافقان نیز معتقدند به هر حال باید این مهم عملی شود.
وحید شقاقی، کارشناس اقتصادی، در رابطه دلایل موافقان تغییر واحد پولی 

کشور گفت:  این طرح هم مانند هر طرح دیگری موافقان و مخالفان خود را دارد. 
با این همه بانک مرکزی مصر است که این کار انجام بگیرد و به هر حال از مجلس 

پیگیری های لازم صورت گرفته و در حال تبدیل شدن به قانون است.
او ادامه داد: موافقان این طرح می گویند وقتی در مبادلات بین المللی در مقابل 
برابری با دلار این همه صفر در مقابل پول ملی کشور گذاشته می شود به وجهه 
ملی خدشه وارد می شود. وقتی پای مبادلات جهانی می رویم باید وضعیت به 
گونه ای باشد که وجهه ما حفظ شود. درنتیجه با حذف چند صفر این امر تسهیل 

می شود و مضاف بر این در مبادلات حسابداری نیز تسهیل می شود.
شقاقی تاکید کرد: این مهم در مبادلات داخلی و ملی اقتصاد نیز محاسبات را 
ساده تر می کند. همچنین مردم نیز در ادبیات روزمره از تومان استفاده می کنند و 

تغییر واحد پولی به تومان عملا به سود کشور است. همچنین موافقان می گویند 
مردم در محاوره صفرهای بسیاری را حذف می کنند مثلا می گویند فلان ماشین 

۲۰۰ تومان است که منظور ۲۰۰ میلیون تومان است.
این کارشناس اقتصادی درباره نظر مخالفان این طرح گفت: من خود مخالف 
در  طرح  این  اجرای  مخالفان  باور  به  هستم.  طرح  این  شدن  اجرایی  زمان 
کشورهایی بوده که ابرتورم داشته اند حال آنکه ما در ایران ابرتورم نداشتیم. ابرتورم 
به وجود تورم سه رقمی برای چند سال پی در پی گفته می شود مانند آنچه در دهه 

۹۰ میلادی در کشورهای جداشده از اتحاد جماهیر شوروی رخ داد.
شقاقی با اشاره به وضعیت کشور خاطرنشان ساخت: بانک مرکزی نیز این را 
قبول دارد ولی می گوید ما تورم انباشت شده داشتیم. تورمی دو رقمی برای مدت 
بیش از چهار دهه بر اقتصاد کشور حاکم بوده است. بنابراین مخالفانی چون من 
با پذیرش این حرف زمان سنجی این طرح را رد می کنند. چرا که تا ریشه های 
تورمی خشکانده نشود و اقتصاد درگیر نوسان است حذف صفر اثر چشمگیری 
بر اقتصاد ما نخواهد داشت.به گفته وی این اقدام می تواند زمینه رشد تورم در 

شرایط نامساعد را نیز فراهم آورد. 
وی تصریح کرد: به باور من و براساس آنچه در اغلب کشورهای جهان دیده شده 
حذف صفرها اگر بخواهد به عنوان سیاستی درست اجرا شود ابتدا باید ثبات 
اقتصادی به وجود بیاید و پس از آن در دستور قرار گیرد. ما اکنون در این وضعیت 
نیستیم و به هر حال اعمال تحریم علیه کشور نیز این وضعیت را دشوارتر کرده 

است.
او درباره دیگر علل مخالفت با تغییر واحد پولی گفت: وقتی صفرها حذف 
می شود می تواند به افزایش انتظارات تورمی در کشور بیانجامد که با توجه به 
شرایط امروز ما این اقدام نادرستی است که انتظارات تورمی را افزایش داد. باید 
توجه داشت که در کشور ما هنوز از ۵۰۰ تومان و هزار تومان برای برخی کارها 
مانند حمل و نقل در شهرهای کوچک استفاده می کنیم که حذف چهار صفر 
سبب گرد شدن این ارقام به بالا می شود که طبعا فشار را بر دهکهای فقیر و کم 

درآمد بالا خواهد برد.
شقاقی تاکید کرد: من امروز مخالف این طرح هستم چرا که براساس زمان 
سنجی به موقعیت اجرای آن نقد دارم . با این همه بناست این امر به قانون تبدیل 
شود و انتظار می رود مسئولان امر با توجه به جمیع جهات از روش هایی استفاده 

کنند که بیشترین سود را برای کشور به همراه داشته باشد.

پیشنهاد یک کارشناس برای تعویق زمان اجرای طرح چهار صفر از پول ملی؛

تاثیر حذف صفرها از پول ملی بر تورم چیست؟

اقتصادی

یک کارشناس بازار سرمایه  تشریح کرد:

علت ریزش ۲۷ هزار واحدی در بورس

شاخص کل بازار سرمایه که اخیرا روزهای پرصعودی را پشت سر گذاشته بود، 
امروز سقوط ۲۷ هزار واحدی را تجربه کرد؛ سقوطی که کارشناسان دلایل مختلفی 
را برای آن برشمردند که مهم ترین آن ها رفتار هیجانی جدیدالورودها، اصلاح 

موقت شاخص و بازگشایی نمادهای سایپا و ایران خودرو است. 
به گزارش ایسنا، معاملات دیروز بازار سرمایه درحالی به پایان رسید که شاخص 
کل این بازار با ۲۷ هزار و ۴۵۱ واحد ریزش، در رقم یک میلیون و ۲۰ هزار واحد 
ایستاد. شاخص کل با معیار هم وزن نیز ۶۶۲3 واحد کاهش یافت و به رقم 3۱۸ 

هزار و ۱33 واحد رسید.
معامله گران دیروز یک میلیون معامله انجام دادند که ۱۸۶ هزار و ۲۱۶ میلیارد 

ریال ارزش داشت.
صنایع پتروشیمی خلیج فارس، گسترش نفت و گاز پارسیان، ملی صنایع مس 
ایران، بانک ملت و گروه مپنا نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی و در مقابل 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی و مخابرات ایران نسبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر مثبت را روی بورس داشتند.
بانک ملت، سرمایه گذاری خوارزمی، بانک تجارت، گسترش سرمایه گذاری 
ایران خودرو، ملی صنایع مس ایران، پالایش نفت اصفهان و توسعه معادن و فلزات 

نمادهای پربیننده بورس بودند.
در آن سوی بازار سرمایه شاخص کل فرابورس نیز با ۲۵۲ واحد کاهش رقم ۱۱ 
هزار و 3۵۴ واحد را ثبت کرد. معامله گران این بازار ۶۴۰ هزار معامله انجام دادند که 

۶۰ هزار و 3۴۲ میلیارد ریال ارزش داشت.
هلدینگ صنایع معدنی خاورمیانه، پتروشیمی زاگرس، سرمایه گذاری صبا 
تامین، مدیریت انرژی امید تابان هور و پتروشیمی تندگویان نسبت به سایر نمادها 
بیشترین تاثیر منفی و در مقابل سنگ آهن گهر زمین و پتروشیمی مارون نسبت به 

سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی فرابورس گذاشتند.
سهامی ذوب آهن اصفهان، گروه سرمایه گذاری میراث فرهنگی، سیمان لار 
سبزوار، بانک دی، گروه کارخانجات صنعتی تبرک، س. توسعه و عمران استان 

کرمان و صنایع ماشین های اداری ایران نمادهای پربیننده فرابورس بودند.
دلیل ریزش شاخص چیست؟ 

در این راستا، احمد جواهری - کارشناس بازار سرمایه درمورد دلایل ریزش ۲۷ 
هزار واحدی شاخص توضیح داد: یکی از دلایل ریزش شاخص، اصلاح موقت 
شاخص تا محدوده روانی یک میلیون واحدی است. این موضوع هموراه در تاریخ 
بازار سرمایه وجود داشته است که زمانی که شاخص عدد مهمی را رد می کند، 
ممکن است تا سقفی نزولی و مجدد صعودی شود یا ممکن است صعودی و مجدد 

نزولی شود.
ایران خودرو، اظهار کرد:  و  نمادهای سایپا  بازگشایی مجدد  به  اشاره  با  وی 
بازگشایی نمادهای سایپا و ایران خودرو نیز در ریزش امروز بی تاثیر نبودند. بسیاری 
از سهام داران برای خرید سهام سایپا و ایران خودرو، اقدام به فروش دیگر سهم های 

خود کردند.
 به گفته این کارشناس بازار سرمایه، تغییرات در وزارت صنعت هم در روند بازار 

تاثیرگذار بود.
جواهری در ادامه با اشاره به حضور بی شمار افراد جدید به بازار سرمایه، گفت: 
در نهایت موضوعی که ریزش بازار را تشدید می کند حضور افراد آماتور است. این 
افراد تجربه ای در بازار سرمایه ندارند و زمانی که می بینند بازار کمی نزولی است، 

هیجانی رفتار کرده و اقدام به فروش سهم های خود می کنند.
وی ادامه داد: از سوی دیگر با توجه به رشد خوبی که گروه های بانکی و 
پالایشی از ابتدای سال تجربه کردند، انگیزه فروش و شناسایی سود در میان 
سهام داران این دو گروه، مخصوصا جدیدالورودها، از سوی دیگر نسبت به سایر 
گروه ها بالاتر بود. با توجه به اینکه این دو گروه، لیدر محسوب می شوند، همواره 
چشم سایر سهام داران به روند رشد این دو گروه است. باید توجه داشت برای 
ادامه مسیر رشد بورس دست به دست شدن و گردش مالکیت سهام شرکت ها 

نکته مهمی است.

معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد :

دو برابر شدن ارزش سهام دولتی
 در حال واگذاری 

معاون وزیر اقتصاد گفت: ارزش سهام دولتی که از طریق صندوق واسطه گری 
مالی در حال واگذاری است به قیمت امروز تاکنون دو برابر شده است.

عباس معمارنژاد دیروز در نشست خبری گفت: سهام صندوق واسطه گری مالی 
یکم ترکیبی از سهام بانک تجارت، ملت، صادرات، بیمه البرز و بیمه اتکایی امین 
است که با توجه به افزایش قیمت سهام این بانک ها و بیمه ها قیمت هر واحد این 

صندوق تا کنون تقریباً دو برابر شده است.
وی افزود: سهام در حال واگذاری در مجموع به قیمت ۱۷ هزار میلیارد تومان 
عرضه می شود در حالی که ارزش امروز این سهام به حدود 3۲ هزار میلیارد تومان 

رسیده است. 
وی گفت: اگر حدود ۸ میلیون نفر در این پذیره نویسی شرکت بکنند سقف در 
نظر گرفته شده برای هر فرد دو میلیون تومان است و اگر این تعداد بیشتر شود به 

همین نسبت بین افراد تقسیم خواهد شد.
کارگزاری ها  طریق  از  می توانند  دارند  بورسی  کد  که  کسانی  افزود:  وی 
پذیره نویسی کنند و افرادی که کد بورسی ندارند می توانند از سامانه های بانک ها 
و همینطور به صورت حضوری در بانک ها پذیره نویسی کنند که ۱۴ بانک برای 
این منظور در نظر گرفته شده است.  وی گفت: قیمت هر واحد این صندوق ده 
هزار تومان است و افراد از ۱۰ هزار تومان تا ۲ میلیون تومان می توانند پذیر نویسی 
کنند. معمارنژاد افزود: با وجود اینکه هر واحد ۱۰ هزار تومان به فروش می رسد، 

ارزش فعلی این واحد ها به قیمت امروز به حدود ۱۹ هزار تومان رسیده است.
معمار نژاد گفت: پذیره نویسی تا پایان اردیبهشت ادامه دارد و دو ماه بعد از این 

تاریخ این واحد ها قابل معامله در بورس خواهد بود. 
وی افزود: افرادی که کد بورسی ندارند تا زمانی که بخواهند این واحد ها را در 

بورس بفروشند فرصت دارند کد بورسی دریافت کنند. 
وی گفت: علاوه بر افزایش قیمت سهام، افراد دارای سهام این صندوق می تواند 

از سود سهام سالانه بانک ها و بیمه ها نیز برخوردار شوند.
بزرگ ترین عرضه اموال دولتی در راه بورس 

این مقام مسئول ادامه داد: تا پایان سال تا سقف ۱۰۰ هزار میلیارد تومان دارایی 
دولت باید عرضه شود که این برنامه را محقق خواهیم کرد. هفته آینده بزرگ ترین 

عرضه اموال دولتی در راه است که مربوط به بانک سپه است.
معمارنژاد در پایان سخنانش با اشاره به واگذاری دارایی های مازاد بانکی، گفت: 
گروه سرمایه گذاری امید به ارزش ۷۰ هزار میلیارد تومان چند مرحله در بورس 
واگذار می شود که اولین مرحله آن ۱۸ درصد خواهد بود. همچنین گروه توسعه 
ملی مربوط به بانک ملی به ارزش ۲3 هزار میلیارد تومان به زودی در بازار سرمایه 

عرضه می شود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر ضرورت دستیابی به رشد اقتصادی 
مقبول و با تقدیر از جهد و اشتیاق بخش خصوصی برای پیوستن به بورس، گفت: 
امیدواریم طی برنامه ای مدون ترتیبی اتخاذ شود که دست کم هفته ای یک شرکت 

بزرگ بخش خصوصی، سهام خود را در بورس عرضه کند. 
دیروز نود و چهارمین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی به 
ریاست وزیر امور اقتصادی و دارایی برگزار شد و بررسی مشکلات تسهیلات 
گیرندگان ارزی موضوع جزء "د" بند ۶ قانون بودجه سال ۱3۸۸ و مشکلات 
صادر کنندگان در رابطه با تصمیمات بانک مرکزی در خصوص نحوه بازگشت ارز 
حاصل از صادرات در سال ۱3۹۹ و رفع تعهد ارزی سال ۱3۹۸ در دستور کار این 

جلسه شورا قرار داشت.
فرهاد دژپسند در این نشست با تاکید بر ضرورت دستیابی به رشد اقتصادی 

مقبول و با تقدیر از جد و جهد و اشتیاق بخش خصوصی برای پیوستن به بورس، 
که دست کم  اتخاذ شود  ترتیبی  برنامه ای  مدون  امیدواریم طی  کرد:  اظهار 

هفته ای یک شرکت بزرگ بخش خصوصی، سهام خود را در بورس عرضه کند.
نمره قابل وزارت اقتصاد در مقابله با کرونا

وی ادامه داد: خوشبختانه در زمینه حمایت از بخش خصوصی در شرایط 
کرونا، ما از همه بخش ها پیش روتر بودیم و وقتی پیشنهاد امهال مالیاتی مودیان 
آسیب دیده از کرونا را ارائه دادیم، هنوز این موضوع، زیاد جدی نشده بود و حتی 
اتاق های بازگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، تعاون و اصناف هم یک هفته 

بعد، پیشنهاد خود را در این خصوص مطرح کردند.
به گفته وزیر اقتصاد، تدابیر متخذه توسط دولت و همکاری بخش خصوصی 
با سایر قوا موجب شد در خیلی زمینه ها در شرایط کرونایی، نمره قابل قبولی 

بگیریم.
میزان سرمایه مورد نیاز برای تحقق جهش تولید

دژپسند افزود: حداقل هزار هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری برای تحقق 
جهش تولید نیاز است که باید بخش های دولتی، خصوصی و تعاونی با هم 

افزایی، در این امر مهم نقش آفرین باشند.
وی در پایان سخنانش گفت: با توجه به اهمیت مدیریت شرایط اقتصادی 
پساکرونا در راستای تحقق جهش اقتصادی، ارائه پیشنهادات مشخص از سوی 
فعالان بخش خصوصی در این ارتباط مورد انتظار است؛ لذا دبیرخانه شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی نسبت به جمع آوری و تجزیه و تحلیل 
پیشنهادات اقدام و نتیجه برای بررسی و تصمیم گیری در دستور کار جلسه بعدی 

شورا قرار دهد.

انتظار دژپسند از بازار سرمایه؛

هر هفته سهام یک شرکت خصوصی عرضه شود

 سخنگوی ستاد آزادسازی سهام عدالت گفت: بر اساس 
مصوبه کمیسیون فرعی شورایعالی بورس، مشمولان سهام 
عدالتی که دارای شماره حساب شبا هستند، نیاز به احراز 

هویت مجدد در بازار سرمایه را نخواهند داشت. 
حسین فهیمی با بیان اینکه با ابلاغ رهبر معظم انقلاب 
افزود:  شد  خواهند  سرمایه  بازار  وارد  نفر  میلیون   ۴۹
نوسازی زیرساخت های این بازار از سال های گذشته آغاز 

شده است و جای نگرانی برای ورود این افراد وجود ندارد.
وی گفت: البته دو و نیم میلیون نفر از دارندگان سهام 
عدالت در ۱۰ سال اخیر فوت کرده اند که دارایی آنان به 

وراثشان منتقل می شود.
دریافت  را  بورسی  کد  نفر  میلیون  افزود: 3۶  فهیمی 
کرده اند و از این تعداد یک و نیم میلیون نفر احراز هویت 

شده اند و بر اساس تصمیم کمیسیون فرعی شورای عالی 
بورس، افراد باقیمانده اگر در نظام بانکی احراز هویت شده 
باشند برای دریافت کد بورسی فعال نیاز به احراز هویت 

نخواهند داشت.
سامانه  به  را  خود  شبای  شماره  افراد  این  گفت:  وی 
از  و  کنند  وارد   samanese.ir سازی  خصوصی  سازمان 

احراز هویت برای دریافت کد بورسی فعال معاف شوند.
به  نیز  اطلاعات  ارسال  و  دریافت  برای  افزود:  فهیمی 
شماره تلفن همراه درست و متعلق به سهامداران نیاز داریم 

که این شماره را نیز سهامداران به این سامانه ارائه دهند.
وی گفت: سامانه سازمان خصوصی سازی تا ۸ خرداد 
آماده دریافت شماره شبای متقاضیان دریافت کد فعال 

بورسی است.

فهیمی افزود: ۸ خرداد نیز اطلاعیه مرحله بعد برای 
اینکه سهامداران حجم دارایی های خود را ببینند صادر 

می کنیم.
بازار  خدمات  عدالت،  سهام  فروش  برای  گفت:  وی 
سرمایه را به خانه های مردم می بریم به طوری که کسی 
که می خواهد سهام خود را بفروشد نیاز به مراجعه به جایی 

نداشته باشد.
تاکنون  نفر  میلیون   ۵ حدود  افزود:  فهیمی  آقای 
درخواست مدیریت مستقیم سهام عدالت خود را داشته 

اند.
وی با بیان اینکه مسئولیت خرید سهام بر عهده خود 
سرمایه گذار است گفت: ورود مستقیم برای خرید سهام 
برخی شرکت ها که قیمت گذاری آن بر اساس عرضه و 

گذاران  سرمایه  برای  ندارد  درستی  قیمت  و  تقاضاست 
جدید کار درستی نیست.

تالار  بیست   ۸۵ سال  تا   ۸۲ سال  از  افزود:  فهیمی 
منطقه ای ایجاد شد که بر اساس آن سالانه ۲۰ هزار نفر 
وارد بورس شدند، اما در سال ۸۵ و با ابلاغ سیاست های 
کلی اصل ۴۴ سالانه ۱۰۰ هزار نفر وارد بورس شدند که تا 

سال ۹۶ ادامه داشت.
وی گفت: در سال ۹۸ ششصد و هشتاد هزار نفر و از 
ابتدای سال تاکنون ۱ میلیون و ۶۰۰ هزار فرد جدید وارد 

بورس شده اند.
و  نیست  کارگزاری ها  افزایش  به  نیازی  افزود:  فهیمی 
انتخاب درست مردم در خرید سهام موجب ایجاد بازار با 

نشاط سرمایه در ماه های آینده می شود.

سخنگوی ستاد آزادسازی سهام عدالت: 

دارندگان شبا نیاز به احراز هویت بورسی ندارند

از  بازار مسکن مانند جلوگیری  به منظور آشفتگی  اعتقاد دارند بستن راه های مورد استفاده سوداگران  کارشناسان 
قیمت سازی توسط بسترهای اینترنتی و همچنین اخذ مالیات های تنظیمی، از ملزومات سامان دادن به بازار مسکن است. 

پس از کاهش نسبی قیمت مسکن در ماه گذشته )کاهش ۰.۷ درصدی متوسط قیمت یک مترمربع واحد مسکونی 
آپارتمانی در فروردین ماه ۹۹ نسبت به اسفندماه ۹۸(،  اخیرا برخی از سفته بازان و سوداگران بازار مسکن در بسترهای فروش 
اینترنتی، نسبت به افزایش صوری قیمت مسکن اقدام کرده اند. به عنوان مثال، بررسی ها نشان می دهد که آگهی های 

فروش هر متر مربع آپارتمان  در یکی از مناطق تهران در طول یک هفته گذشته، ۲ تا ۷ میلیون تومان افزایش یافته است.
آشفتگی بازار مسکن با قیمت سازی برنامه های اینترنتی

در همین راستا، مرتضی قلی خسروی رئیس اتحادیه مشاوران املاک ، ضمن انتقاد از نحوه نظارت بر برنامه ها و سایت 
های  فروش اینترنتی در زمینه فروش مسکن گفت:»در حال حاضر برنامه های مطرح فروش  اینترنتی در کشور به آشفته 
شدن فضای روانی بازار مسکن دامن می زنند«. رئیس اتحادیه مشاوران املاک در بیان دلایل آشفتگی بازار مسکن به وسیله 
برنامه ها و سایت های فروش اینترنتی، افزود: »قیمت گذاری واحد مسکونی نیاز به کار کارشناسی دارد و امکان درج قیمت 

واحد مسکونی در آگهی های فروش مسکن، شرایط را برای سفته بازی و سوداگری در بازار مهیا می سازد«.
خسروی ضمن اشاره به سابقه سوداگری مسکن از طریق برنامه ها و سایت های فروش اینترنتی، گفت:»اتحادیه مشاوران 
املاک، سال گذشته از مدعی العموم خواست تا امکان حذف قیمت از برنامه های فروش اینترنتی را فراهم کند و این برنامه ها 

تنها در معرفی واحدهای مسکونی فروشی فعالیت کنند«.
قطع دست سوداگران به کمک مالیات های تنظیمی

با این وجود، کارشناسان اعتقاد دارند جلوگیری از عرض اندام دلالان حوزه مسکن نیازمند راهبردهای گسترده  و همه 
جانبه در این حوزه است. در همین راستا محمد حمیدزاده کارشناس حوزه اقتصاد  مسکن با اشاره به این نکته که در مقابله با 
سوداگری و سفته بازی نیازمند راهکارهای بلند مدت و همه جانبه هستیم، گفت: »استفاده از مالیات های تنظیمی با نرخ موثر 
نظیر مالیات بر عایدی سرمایه و مالیات بر خانه های خالی، بهترین راهکار موجود برای مقابله با پدیده سفته بازی و سوداگری 
در بازار تلقی  می شود«. این کارشناس حوزه اقتصاد مسکن در بیان لزوم اخذ مالیات های تنظیمی گفت: »آمارهای استخراج 
شده از آخرین سرشماری انجام گرفته در کشور، از حضور ۷۰ درصدی تقاضاهای سرمایه ای خبر می دهد، این یعنی رفتار 
بازار مسکن مشابه سایر بازارهای سرمایه ای نظیر بازار ارز و طلا درگیر حضور سوداگران شده و وزارت راه و شهرسازی 
می بایست با اتخاذ راهکارهای پایدار نظیر اخذ مالیات های تنظیمی در جهت خروج تقاضاهای سرمایه ای در بازار عمل کند«. 
حمیدزاده در پایان ضمن اشاره به اهمیت بخش مسکن در سبد هزینه خانوار گفت: »نزدیک به ۵۰درصد بودجه ماهانه 
خانوارهای شهر تهران به بخش مسکن اختصاص دارد و سرمایه ای شدن بازار خرید واحد مسکونی و به تبع آن افزایش قیمت 
در این حوزه، لطمه جبران ناپذیری به خانوارهای کشور خواهد زد«. در شرایطی که بازار مسکن با کاهش نسبی قیمت ناشی 
از کاهش معاملات مواجه شده است، کارشناسان اعتقاد دارند بستن راه های مورد استفاده سوداگران به منظور آشفتگی بازار 
مسکن مانند جلوگیری از قیمت سازی توسط بسترهای اینترنتی و همچنین اخذ مالیات های تنظیمی، از ملزومات سامان 

دادن به بازار مسکن است.

با الکترونیکی شدن خدماتی مانند نقل و انتقال املاک مسکونی، ثبت نام سجام و خدمت یکپارچه استعلام شبا، اکنون 
حذف دفترچه بیمه، مالیات بر ارث و یکپارچه سازی قبوض در انتظار نوبت برای الکترونیکی شدن قرار دارند. 

»دولت همراه« راه اندازی شده تا با بهره گیری از آن، مردم به جای مراجعه  حضوری برای دریافت خدمات دولتی، هر 
زمان و هر جا این خدمات را دریافت کنند و به همین دلیل است که حل چالش های آلودگی هوا، اشتغال، حفظ محیط 

زیست، حقوق شهروندی و ایجاد بهره وری، با بهره گیری از خدمات دولت همراه میسر می شود.
همچنین بارها از سوی کارشناسان گفته شده اگر در راستای تسریع راه اندازی دولت الکترونیکی تلاش کنیم، فساد 
کاهش  می یابد و مردم نباید برای دریافت خدمات به طبقات بالای یک ساختمان اداری بروند. در نتیجه با »دولت همراه« 
به جای این که نیاز باشد مردم برای دریافت خدمات مراجعه کنند، می توان خدمات دولتی را همه وقت و همه جا به مردم 

ارائه داد. این ویژگی متمایز دولت همراه نسبت به گروه هاست.
این روزها و در شرایطی که به دلیل شیوع کرونا در کشور، یکی از مهم ترین  راه های جلوگیری از گسترش بیشتر این 
ویروس، تا حد ممکن خانه نشینی و رعایت فاصله گذاری اجتماعی عنوان شده، دولت الکترونیک و ارائه خدمات دولتی 
به صورت غیرحضوری و الکترونیکی یکی از مهم ترین اقداماتی است که می تواند مورد توجه افرادی که به این خدمات 

نیاز دارند قرار بگیرد.
هرچند به نظر می رسد برخی دستگاه ها تمایل چندانی برای یکپارچه کردن خدمات الکترونیکی ندارند. برخی 
سازمان ها میانه ای با الکترونیکی شدن ندارند، برخی روش خود را برای ارائه خدمات به صورت الکترونیکی در پیش 
می گیرند و شاید تنها عده ی معدودی درخواست وزارت ارتباطات برای یکپارچه شدن خدمات را اجابت کنند. برای 
مثال یکی از قدم هایی که دولت می تواند در راستای الکترونیکی شدن بردارد، حذف قبوض کاغذی است و وزارت 
ارتباطات هم ادعا می کند ظرفیت کامل دولت الکترونیکی فراهم است که تمام قبوض را به صورت الکترونیکی صادر 

کند.
حذف دفترچه های بیمه هم از مواردی است که سال هاست مطرح شده البته هنوز به نتیجه نرسیده است. شیوه 
ساده برای این کار این است که با مراجعه بیمار، اسم شخص و کد ملی را دریافت می کنند، اطلاعات از سیستم وزارت 
بهداشت وارد مرکز تبادل داده و به بیمه فرستاده می شود و در نهایت استعلام می کنند که مراجعه کننده از طرف بیمه 

استحقاق دارد یا خیر و اطلاعاتش به مرکز درمانی داده می شود که در شبکه نیز ثبت شده است.
در این راستا رضا باقری اصل - دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات کشور- در توییتر نوشته است: از ۱۰ دسته 
خدمات الکترونیکی منتخب دور اول چند خدمت به نتیجه رسیده، نقل و انتقال املاک مسکونی، ثبت نام الکترونیکی 
سجام و خدمت یکپارچه استعلام شبا. منتظر نهایی شدن نسخه الکترونیکی، حذف دفترچه بیمه، مالیات بر ارث، 

یکپارچه سازی قبوض و مجامع الکترونیکی هستیم.
او همچنین در پاسخ به کابری که نوشته بود برای انجام هر یک از این کارها باید به دفاتر خدماتی مراجعه کرد، نوشت: 
ارجاع به هر دفتر خدماتی یا دکان ضددولت الکترونیکی است یا نقص خدمت الکترونیکی یا دوران گذار برای راضی 

کردن صاحبان فرآیندهای سنتی.

آرامش بازار مسکن با اخذ مالیات های تنظیمی ؛

ردپای سوداگران در قیمت سازی اینترنتی املاک
از حذف دفترچه بیمه تا یکپارچه سازی قبوض

الکترونیکی شدن خدمات دولتی به کجا رسید؟
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نخستین تغییر در هیات های ورزشی قم درسال ۹۹:

دبیر هیأت بدن سازی و پرورش اندام قم 
تغییر کرد 

نخستین تغییر سال ۱3۹۹ هیأت های ورزشی استان قم را هیأت بدن سازی و 
پرورش اندام در راستای اجرای بند هشت ماده ۱۱ آیین نامه هیأت ها انجام داد.

با توجه به پایان دوره چهار ساله ۱۱ هیأت ورزشی امسال تغییرات زیادی در انتظار 
هیات های ورزشی استان قم و نخستین هیاتی که مجمع انتخابات آن برای تعیین 
رئیس جدید برگزار می شود بسکتبال است اما نخستین تغییر در هیات های ورزشی را 

هیأت بدن سازی و پرورش اندام انجام داد.
این در حالی است که هیأت بدن سازی و پرورش اندام به واسطه تنوع رشته های 
زیر مجموعه آن از جمله هیأت ورزشی پرمخاطب و همچنین پرطرفدار ورزشی 
محسوب می شود و اکثر باشگاه های خصوصی استان قم در رشته های این هیأت 

فعال هستند.
دوازدهم تیر ماه سال ۱3۹۷ بود که سعید آمده از مجمع انتخابات هیأت بدن سازی 
و پرورش اندام استان قم رای اعتماد گرفت و برای مدت چهار سال تا ۱۴۰۱ ریاست 
این هیأت ورزشی را بر عهده گرفت، حالا دو سال از ریاست وی سپری شده و این 

هیأت ورزشی بعد از صاحب خانه شدن، دبیر خود را تغییر داد.
در این تغییر بر اساس بند هشت ماده ۱۱ آیین نامه هیأت های ورزشی و بنا به 
پیشنهاد رئیس هیأت بدن سازی و پرورش اندام و تایید رسول منعم مدیر کل ورزش و 
جوانان استان قم، امیر سلیمانی به عنوان  دبیر جدید این هیأت ورزشی پرمخاطب 
معرفی و منصوب شد، در حالی که پیش از این جواد عابدین زاده مسوولیت دبیری 

این هیأت را بر عهده داشت.
سعید آمده رئیس هیأت بدن سازی و پرورش اندام استان قم در گفت وگو با فارس 
اظهار کرد: با توجه به شرایط کنونی قم در موضوع شیوع ویروس کرونا، امکان 
برگزاری جلسه تودیع و معارفه دبیر هیأت وجود نداشت، از زحمات و تلاش های 
خالصانه جواد عابدین زاده در دبیر پیشین هیأت قدردانی می کنم و امیدوارم امیر 
سلیمانی بتواند خدمتگزار خوبی برای خانواده بزرگ ورزش های زیر مجموعه هیأت  

بدن سازی و پرورش اندام قم باشد.
گفتنی است: امسال دوره چهار ساله ریاست مرتضی سخایی در هیأت بسکتبال، 
حسین مهره ساز در هیأت تیراندازی، جعفر جعفری مجد در هیأت هاکی، محمد 
پیروزمنش در هیأت ورزش های جانبازان و معلولین، سیدمهدی طباطبایی در هیأت 
سوارکاری، مجید متقی  در هیأت جودو، محسن وزیری در هیأت کشتی، اصغر 
اسماعیلی در هیأت نجات غریق و غواصی، حسین محمدخانی در هیأت هندبال، 
رضا دلاوری در هیأت گلف و کریم بهرامی در هیأت فوتبال استان قم به پایان می رسد 

و روسای جدید این هیأت ها با برگزاری مجمع انتخابات مشخص خواهند شد.
 

نماینده قم با مشکلات عدیده مالی مواجهه است؛

رقابت هندبالیست های قم
 در لیگ برتر ۱6 تیمی 

هندبالیست های استان قم امسال با ۱۵ تیم حاضر در فصل جدید مسابقات لیگ 
برتر هندبال مردان باشگاه های کشور به رقابت می پردازند. 

هندبال قم که بعد از هفت سال بار دیگر مجوز حضور در بالاترین سطح رقابت های 
باشگاهی هندبال ایران یعنی لیگ برتر این رشته را به دست آورده، باید خود را برای 

حضور در فصل جدید این رقابت ها و مصاف با ۱۵ تیم دیگر لیگ برتری آماده کند.
این در حالی است که استان قم سال ۱3۹۸ تعداد دو تیم در مسابقات باشگاهی 
کشور داشت، یک تیم به نام دانشگاه آزاد اسلامی قم در لیگ دسته دوم ایران به 
میدان رفت که نتوانست از این رقابت ها به دسته اول صعود کند اما تیم هیأت  
هندبال قم که در لیگ دسته اول بود به سطح بالاتر یعنی لیگ برتر راه یافت. این 
تیم متشکل از بازیکنان مستعد و نخبه قم و همچنین چند بازیکن غیر بومی در لیگ 
دسته اول هندبال ایران حضور یافت و بعد از نتایج درخشان در مرحله مقدماتی و 
عبور از مرحله دوم، به جمع چهار تیم برتر راه یافت اما به دلیل شیوع ویروس کرونا 
بازی های مرحله نهایی برگزار نشد. تداوم شیوع این ویروس موجب شد تا فدراسیون 
هندبال در جلسه هیأت رئیسه خود تمام لیگ های نیمه تمام سال ۱3۹۸ را تمام 
شده اعلام کند، بدین ترتیب لیگ برتر هندبال تنها پس از ۱۴ هفته نیمه تمام ماند و 
تیم مس به عنوان قهرمان این رقابت ها معرفی شد، ضمن اینکه تیمی از لیگ برتر به 
رده پایین تر سقوط نکرد. همچنین چهار تیم حاضر در مرحله نهایی مسابقات لیگ 
دسته اول هندبال باشگاه های کشور یعنی تیم های پرسپولیس بهبهان، کیمیا کاشت 
کردستان، هیأت  مشهد و هیأت  هندبال قم مستقیما به رقابت های فصل آینده لیگ 
برتر صعود کردند تا اینکه رئیس کمیته مسابقات هندبال ایران اعلام کرد فدراسوین 
برای حضور در لیگ امسال به ۱۶ تیم اجازه حضور داده است. بدین ترتیب تیم هیأت  
هندبال قم امسال با ۱۵ تیم دیگر حاضر در لیگ برتر به رقابت می پردازد اما این تیم 
که با مشکلات عدیده مالی دست به گریبان است باید قبل از ثبت نام بدهی های 
خود به فدراسیون هندبال را تسویه کنند، همچنین تمام مطالبات بازیکنان، مربیان 
و نفراتی که در سال ۹۸ با آنها قرارداد داشته را بپردازد. این در حالی است که طبق 
بخشنامه جدید، باشگاه های هندبال کشور باید تضامینی را به عنوان ورودیه و حضور 
در مسابقات لیگ برتر باشگاه های کشور پرداخت و به سازمان لیگ ارائه کنند، در 
حالی که بر اساس ماده کمیسیون ماده پنج قوانین باشگاه داری باید به عنوان یک 

باشگاه رسمی ثبت شده و در لیگ برتر حضور یابند.

طیبی به پرتغال می رود؟

پیشنهاد باشگاه بنفیکا به ملی پوش 
فوتسال ایران

یک سایت پرتغالی اعلام کرد باشگاه بنفیکا به دنبال جذب حسین طیبی ملی 
پوش فوتسال ایران است. 

سایت »زیروزیرو« پرتغال در خبری اعلام کرد حسین طیبی ملی پوش فوتسال 
ایران که در حال حاضر عضو تیم غیرت قزاقستان است، مدنظر باشگاه بنفیکا قرار 
گرفته است. این سایت نوشت: »از سال ۲۰۱۵-۲۰۱۶ طیبی که بی وقفه در تیم 
غیرت قزاقستان بازی کرده، یکی از برجسته ترین فوتسالیست های اروپا در سال 
های اخیر بوده است و حتی در سال های ۲۰۱۷ و  ۲۰۱۸ جزو پنج بازیکن تاپ قرار 
گرفته است. این بازیکن ملی پوش ایران حتی در دو تیم اصلی در کشورش )فولاد و 
گیتی پسند( حضور داشته و دو فصل هم در تیم نوریل نیکل روسیه بازی کرده است.
 با جدایی آندره کوئلهو، برونو کوئلهو و چاگوئینا، بنفیکا مجددا خودش را برای فصل 
۲۰۲۰-۲۰۲۱ تنظیم می کند. نیلسون میگوئل کاپیتان تیم براگا هم یکی دیگر از 
نام های محبوب برای حضور در بنفیکا است.« باید دید حسین طیبی که با بازی در 
کشورهای روسیه و قزاقستان یکی از بازیکنان ماجراجوی فوتسال ایران در سطوح 

بالا بوده است به پیشنهاد پرتغالی ها پاسخ مثبت می دهد یا خیر.

ناظم الشریعه:
 تعویق جام جهانی به سود فوتسال جهان شد

 سرمربی تیم ملی فوتسال ایران، گفت: تعویق یکساله جام جهانی فوتسال به سود 
تمامی تیم های حاضر در این رقابت ها است. 

با تصمیم فیفا، مسابقات جام جهانی ۲۰۲۰ فوتسال که قرار بود از ۲۲ شهریور تا 
۱3 مهر به میزبانی لیتوانی برگزار شود، یک سال به تعویق افتاد. از این رو »سیدمحمد 
ناظم الشریعه« روز سه شنبه در گفت  و گو با خبرنگار ورزشی ایرنا در مورد تعویق 
یکساله جام جهانی، اظهار داشت: این اتفاق به سود تمامی تیم های حاضر در 
جام جهانی به خصوص تیم ملی کشورمان است زیرا لیگ ما هنوز به پایان نرسیده 
و قهرمان آن مشخص نیست. وی ادامه داد: البته تعویق جام جهانی فوتسال به 
شرطی به نفع ما می شود که بهترین استفاده را از زمان بدست آمده، داشته باشیم. 
در ابتدا کمیته فوتسال باید پیگیر تعویق جام ملت های آسیا باشد و مهم تر از آن باید 
برنامه ریزی خوب و مدون برای یک سال پیش رو فوتسال داشته باشد و بازی های 
دوستانه باکیفیت برای تیم ملی تدارک ببیند. سازمان لیگ نیز باید اول قهرمان لیگ 
برتر سال گذشته را مشخص و بعد از آن برنامه لیگ سال آینده را به طوری مشخص 

کند که با برنامه های تیم ملی فوتسال تداخل پیدا نکند.

 رئیس فدراسیون کشتی گفت:  من اگر دیکتاتور بودم چرخه انتخابی را برای 
اجرا ابلاغ می کردم اما همچنان در حال بحث و بررسی هستیم. 

علیرضا دبیر صبح روز سه شنبه در نشست خبری در جمع خبرنگاران به تشریح 
روند بررسی و تدوین چرخه انتخابی تیم های ملی کشتی پرداخت.

مخالفان هم با ما هستند
علیرضا دبیر در ابتدای این نشست خبری گفت: اصحاب رسانه بابت مطالبی که 
می نویسند چه موافق و چه مخالف به شخصه از آنها ممنون هستم، چراکه همه ما 
به دنبال این هستیم که کشتی بالا برود و همه باید در این راه تلاش کنیم. کشتی 
چند ضلع از جمله کشتی گیر، مربی، داور، فدراسیون را دارد و یک ضلع کشتی 
نیز خبرنگاران و اصحاب رسانه هستند. و باید بگویم حتی کسانی که مغرضانه نیز 

می نویسند با ما هستند.
همه چیز در طرح انتخاب دیده شده است

دبیر در مورد طرح چرخه انتخابی تیم ملی گفت: همه چیز در این طرح دیده 
شده است و به دنبال این هستیم که حقی از کسی ضایع نشود، کشورهایی نظیر 
روسیه و آمریکا بر اساس طرح انتخابی که دارند توانسته اند در رقابت های جهانی 
و المپیک مدال های فراوانی را کسب کنند و اگر ما نیز با هم باشیم و این طرح را 
اجرا کنیم جایگاه کشتی ما در سال های آینده بهتر خواهد شد و قطعاً این طرح 

ماندگار می شود.
توضیح در مورد انستیتو بین المللی کشتی

رئیس فدارسیون کشتی در مورد انستیتو بین المللی کشتی گفت: از نظر من 
هرکس باید در جایگاهی که دارد کار کند و کار خودش را نیز بلد باشد، حتماً یک 
مربی بزرگ نباید قهرمان المپیک و جهان باشد، اما اگر هم بود چه بهتر، اما من 
مرحوم معزی پور را برای شما مثال می زنم که چه خدمتی به کشتی کرد و چه 
قهرمانان جهان و المپیک را ساخت. حتماً از نظرات استفاده می کنم و مشورت 
پذیرم اما تصمیم نهایی را خودم می گیرم، در چند روز گذشته رویکردی علیه 
انستیتو کشتی در فضای مجازی شکل گرفت که خوب نبود، چراکه همانطور که 

گفتم دلیل نمی شود که آنها در کار تحلیل و کارشناسی کشتی خوب نباشند. من 
به کار سیستماتیک و سلسله مراتب اعتقاد دارم و کاری که به شخصی واگذار می 
کنم از همان شخص هم دنبال می کنم، چند کار را به انستیتو واگذار کردم که 
طرح چرخه انتخابی یکی از آنها بود و باید بگویم که کارهای بزرگتری نیز بر عهده 

انستیتو گذاشته ام که در راه است.
ادعا نمی کنیم کارمان درست است

دبیر تصریح کرد: ما ادعا نمی کنیم که کارمان درست است و هنوز چیزی را 
تصویم نکردیم و نظرات دگیران را می گیریم و به همین منظور از کشتی گیران، 
مربیان و قهرمانان دعوت کردیم که نظر خود را در مورد این طرح بدهند و امروز 
نیز از اصحاب محترم رسانه خواستیم که ایرادات این طرح را به ما بگویند. اکثراً 
به صورت شفاهی نظرات خود را به ما داده اند اما چند نفری هم مکتوب فرستاده 
اند. بعنوان مثال علیرضا حیدری از قهرمانان المپیک و جهان ما راجع به این طرح 

نوشته که دست مربیان در آن باز است.
دیکتاتور نیستم

رئیس فدراسیون کشتی در مورد اتفاقات اخیر پیرامون چرخه انتخابی گفت: 
مربی تیم ملی حتماً نباید قهرمان المپیک باشد. من بدون تعارف در کشتی از همه 
کمتر می فهمم اما فوق العاده مشورت پذیرم و از همه حتی آن هایی که مخالف 
هستند استفاده می کنم. همه ما بخاطر کشتی دور هم جمع شده ایم و اگر کشتی 
بالا برود همه ما به آن افتخار می کنیم. حتماً هر کاری که سر و صدا زیاد داشته 
باشد کار خوبی است. من اگر دیکتاتور بودم چرخه انتخابی را ابلاغ می کردم اما 

چند هفته است که با همه می نشینیم و صحبت هایشان را می شنویم.
از محمدی گلایه دارم

دبیر در ادامه به غلام محمدی سرمربی تیم ملی کشتی آزاد که اقدام به ترک 
جلسه بررسی چرخه انتخابی کرد اشاره کرد و گفت: محمد بنا واقعاً مشکل 
شخصی داشت، اما یک مربی ما واقعاً بد رفتار کرد و تعارف هم ندارم. حتماً گله 
مندیم و هیچ تعارفی هم ندارم و باید حتماً جوابگو باشد اما محمد بنا مشکل 

شخصی داشت تا اینکه دیروز آمد.
چرخه هنوز نیاز به چکش کاری دارد

وی در تشریح چرخه انتخابی افزود: این طرح خیلی بررسی و چکش کاری شده 
و شاید ایراداتی هم وارد باشد ولی تمام سعی ما این بود بهترین و عادلانه ترین راه 

را تدوین کنیم.
بدنبال احیای قهرمانی کشور هستیم

دبیر اظهار داشت: یکی از اهداف ما احیای مسابقات قهرمانی کشور است. 
چرخه انتخابی تنها به معنای انتخابی تیم ملی نیست و هدف این است کشتی در 
تمام نقاط کشور توسعه یابد. همه برای شرکت در قهرمانی کشور شانس دارند و از 

همه داشته ها و پتانسیل استفاده خواهیم کرد.
تشریح چرخه انتخابی

در ادامه این نشست علیرضا دبیر با استفاده از تصاویر پاورپوینت نحوه اجرای 
دقیق چرخه انتخابی تیم ملی در 3 پلن و بخش مجزا را تشریح کرد. وی گفت: 
همانطور که گفتم این چرخه قابل تغییر است و هر طرحی که نوشته شود می 
تواند ضعف هایی هم داشته باشد. در کل هدف ما برطرف کردن آنها با استفاده از 
نظرات کارشناسان است. در این چرخه اگر کشتی گیری در اردو به حرف سرمربی 
گوش نکند، بی انضباطی کند یا به هر دلیلی سرمربی از او ناراضی باشد، سرمربی 
این اختیار را دارد که او را از تیم ملی اخراج کند. عده ای از دوستان نحوه اجرای 
چرخه را بطور کامل گوش نکردند و بعد گفتند اختیار سرمربی تیم ملی کم شده 

است.
در درازمدت اثرات چرخه انتخابی را می بینید

دبیر افزود: اگر قرار است یکی به این چرخه انتقاد کند خودم هستم چرا که مدام 
باید کشتی گیران را به تورنمنت بفرستیم. اما به نفع کشتی است و من آن را قبول 
کردم. فشار مالی آن روی من است اما اشکال ندارد و قطعاً در دراز مدت کشتی ما 
را تکان خواهد داد. اگر دیکتاتور بودم بدون آنکه کسی بداند آن را به مجمع می 

بردم و تصویب می کردم.
سرمربی آزاد ادامه دهد قطع همکاری می کنیم

تیم ملی  رفتار غلامرضا محمدی سرمربی  از  ناراحتی  اظهار  با  بار دیگر  وی 
کشتی آزاد گفت: از دست سرمربی کشتی آزاد ناراحتم و اگر ادامه بدهد با او قطع 
همکاری می کنم. وقتی سیستم داریم باید همه چیز سر جای خودش باشد. در ۱۰ 
تا ۱۵ سال گذشته چه کسی این همه جلسه با خبرنگار و کارشناس گذاشته است؟

چراغ سبز به بازگشت رضا یزدانی
رییس فدراسیون کشتی در ادامه این نشست از اعلام آمادگی رضا یزدانی برای 
حضور در میادین خبر داد و گفت: همه کشتی گیران اگر توانایی دارند می توانند 
طبق قانون وارد چرخه انتخابی شوند. رضا یزدانی هم هفته پیش گفت می خواهم 

کشتی بگیرم. او قهرمان بزرگی است که امیدوارم موفق باشد.
مدعیان وزن ۹۷ کیلوگرم باید کشتی بگیرند

تمام مدعیان وزن ۹۷ کیلوگرم باید در قهرمانی کشور، کشتی بگیرند تا طبق 
قانون وارد چرخه انتخابی شوند. علیرضا کریمی نیز که به یک وزن بالاتر آمده چون 
آسیب دیده باید عادلانه در خصوص او تصمیم گرفت. بنابراین او می تواند پس از 
کسب آمادگی با نظر سرمربی تیم ملی وارد چرخه شود و نیازی نیست حتماً از 

قهرمانی کشور ورود کند.
چرخه انتخابی در مجمع تصویب خواهد شد

رییس فدراسیون کشتی با اعدام اینکه چرخه انتخابی در مجمع تصویب می 
شود تا قانون شود گفت: ما می خواهیم اگر حق کشتی گیری خورده شد بتواند 
شکایت کند و هر کس از جمله من اگر مقصر بودیم در دادگاه پاسخگو باشیم. حق 
خیلی ها در تاریخ کشتی ما خورده شده و می خواهیم روشی قانونی اجرا کنیم تا 

دیگر حقی از کسی ضایع نشود.

علیرضا دبیر: دیکتاتور نیستم

محمدی به رفتارش ادامه دهد کنار گذاشته می شود

ورزشی

سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: با توجه به قرارداد جدیدی که با کارگزار به 
امضا رسانده ایم تمامی بدهی های باشگاه را پرداخت خواهیم کرد. 

باشگاه  هیات مدیره  در  موجود  اختلافات  با  رابطه  در  رسول پناه  مهدی 
پرسپولیس گفت: در اواخر سال ۹۸ که  مدیرعامل قبلی استعفا داد، فاز تازه ای 
از تغییرات در تیم رقم خورد و هیات مدیره به من وظایف مدیرعامل را سپرد 
آن هم در شرایطی که با بدهی های ریز و درشت و پرونده های خارجی زیادی 
مواجه بودیم. از طرفی تعهدمان به بازیکنان را باید عملی می کردیم و بدهی به 
شرکت های مختلف هم وجود داشت اما توانستیم آرامش را در پرسپولیس ایجاد 
کنیم. از طرفی با طلبکاران هم صحبت کردیم و از آنها مهلت گرفتیم. در رابطه 
با پرونده های فیفا هم به تفاهماتی رسیدیم. در مجموع ساختار خوبی در هیات 

مدیره ایجاد کردیم.
وی افزود: متاسفانه باشگاه هیچ ساختاری پیش از این نداشت و در این مدت 
کوتاه توانستیم ساختاری را ایجاد کنیم و برنامه مدرنی را در باشگاه اجرا کنیم. از 
طرفی مشکل اصلی ما موضوع کارگزار باشگاه بود که در قرارداد قبلی نه باشگاه 

را تامین مالی می کرد و نه تضمینی هم در این باره وجود داشت.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در خصوص اینکه گفته می شود 3۰ میلیارد 
از سوی کارگزار به پرسپولیس تزریق خواهد شد، گفت: چنین چیزی صحت 
دارد و ما باید از قراردادمان دفاع کنیم. متاسفانه از سال ۸۶ هیچ قراردادی در 
پرسپولیس به سرانجام نرسیده است مدارک آن وجود دارد و مسوولان امور 
مالی باشگاه می توانند در این باره نظر بدهند. در قرارداد قبلی با کارگزار هم کار 
حقوقی خوبی صورت نگرفت. اگر هم این کارگزار به تعهداتش عمل نکند امکان 
ایجاد پرونده دیگری وجود دارد. ما در قرارداد جدید شروطی در نظر گرفتیم که 

به نفع پرسپولیس است.
رسول پناه گفت: کارگزار به تعهدات خود عمل خواهد کرد و به طور حتم اگر 

در پرداخت 3۰ میلیارد یک روز تاخیر رخ دهد، تصمیم دیگری خواهیم گرفت.
وی گفت: مهم ترین موضوع ما سقف و کف قرارداد بود. کف قراردادی که ما 
در نظر گرفتیم ۱۱۰ میلیارد بود. اگر این همکاری ادامه دار باشد، تمام مشکلات 

پرسپولیس حل خواهد شد. ما منافع باشگاه را در نظر گرفتیم.

سرپرست باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: من همیشه از این متعجب بودم که 
چرا هیچ قرارداد حقوقی در پرسپولیس به درستی بسته نمی شود. ما مشاوران 
حقوقی خوبی را به باشگاه آوردیم. از طرفی خود من هم کارشناس رسمی 
دادگستری هستم. هنگامی هم که قصد عقد قرارداد جدید را داشتیم دو شرکت 
دیگر برای همکاری اعلام امادگی کردند. ما شروطمان را اعلام کردیم. قرارداد 
ما با کارگزار فعلی محکم است و من حاضرم در مورد آن بحث و به صورت علنی 

از آن دفاع کنم.
وی با اشاره به طلب برانکو اضافه کرد: این یک موضوع خاص است و ما به 
پرونده های  در  پرسپولیس  بدهی  کرد.  خواهیم  عمل  تعهداتمان  از  بخشی 
مختلف زیاد است اما ما با مدیریت طلب ها را پرداخت خواهیم کرد. تا پایان 

قراردادی که با این کارگزار داریم همه بدهی ها را پرداخت خواهیم کرد.
رسول پناه در رابطه با واگذاری دو باشگاه پرسپولیس و استقلال اضافه کرد: 
نمی توان خصوصی سازی را یک شبه انجام داد. نمی شود که به یکباره و تا آخر 
سال این واگذاری صورت بگیرد. نمی شود که اگر واگذاری به طول بیانجامد 
شرایط باشگاه روی هوا بماند. این در قرارداد ما با کارگزار پیش بینی شده است و 

به نظر من این قرارداد در هر صورت برد برد به نفع پرسپولیس است.
وی در پاسخ به این پرسش که در صورتی که هواداران سهام باشگاه را بخرند 
و دوست نداشته باشند با کارگزار همکاری را ادامه بدهند، تکلیف چه خواهد 
شد؟ اضافه کرد: واگذاری با شرایط از پیش تعیین شده انجام می شود و هر 
کس می آید شرایط واگذاری به او اعلام خواهد شد. در واگذاری جزئیات هم در 
نظر گرفته می شود. سرپرست باشگاه پرسپولیس در مورد موضع باشگاه برای 
تعطیلی لیگ خاطرنشان کرد:، سلامتی همه افراد به ویژه بازیکنان در اولویت 
ما قرار دارد. این موضوع تعطیلی لیگ بهانه ای برای کسانی که اهداف دیگری 
دارند، شد. وی تاکید کرد: ۱۰ امتیاز از سایر تیم ها پیش هستیم، هزینه های 
ما با هزینه تیم های دیگر فرق دارد. تیم بزرگ پرسپولیس مشکلاتش هم بزرگ 
هستند. نظرم این است که لیگ برگزار می شود. ایرج حریرچی معاون وزیر 
بهداشت هم اعلام کرد تمرینات در خرداد آغاز خواهد شد. نظر ما قهرمانی 
مقتدرانه در زمین است. اگر هم این اتفاق صورت نگیرد باید پرسپولیس قهرمان 
شود. در نیم فصل قهرمان بودیم. فصل قبل هم قهرمان بودیم. پرسپولیس تمام 

فاکتورهای قهرمانی را دارد.  
رسول پناه در مورد اینکه در هیأت مدیره پرسپولیس بر سر مدیرعاملی اختلاف 
وجود دارد خاطرنشان کرد: هیچ اختلافی وجود ندارد. تضارب آرا وجود دارد، اما 
مهم این است که احترام به خرد جمعی حاکم است. من، مهرداد هاشمی و علی 
رغبتی با جدیت به دنبال حل مشکلات هستیم. برخی می  خواهند قدرت هیأت 
مدیره پرسپولیس را از بین ببرند. اخباری در فضای مجازی منتشر می شود که 
نمی دانم از کجا می آیند. ما شبانه روز در حال زحمت کشیدن هستیم و طرح این 
مسائل این جفا است. به همه هواداران قول می دهم که روند پیشرفت و ارتقای 

پرسپولیس در حال انجام  است و مشکلات را حل خواهیم کرد.

رسول پناه:

 تمام بدهی های پرسپولیس را پرداخت خواهیم کرد

پرونده نخستین دوره مسابقات کاتای مجازی کشور با موفقیت دختران و پسران کاراته کای استان قم در کسب هفت مدال 
رنگارنگ طلا، نقره و برنز این پیکارها بسته شد. 

پرونده نخستین دوره مسابقات کاتا مجازی پسران و دختران کشور در دو بخش کنترلی و غیر کنترلی در حالی بسته شد که 
بین نفرات برتر اعلام شده از سوی سازمان لیگ و مسابقات فدراسیون کاراته، از قم هفت کاراته کا شامل چهار کاراته کای پسر 

و سه کاتاروی دختر حضور دارند.
در مسابقات کنترلی بخش پسران و در رده سنی جوانان متین محمدی یکتا که از چهره های شاخص کاتای قم محسوب 
می شود و عناوین کشوری متعددی در کارنامه دارد، بعد از نماینده های تهران و کرمان در جایگاه سوم ایستاد و نشان برنز 
نخستین دوره کاتای مجازی ایران را از آن خود کرد. در مسابقات بخش غیر کنترلی پسران و در رده سنی بزرگسالان کمربند 
قهوه ای و مشکی از استان قم دو کاتارو موفق به کسب رتبه شدند،  مهدی گل وردی نماینده طلایی قم در این رده بود و 

عناوین دوم و سوم به ترتیب سیدعبدالله عبدالله پور از خوزستان و محمدحسین رستمی زاده دیگر کاتاروی قم تعلق گرفت.
همچنین از پیکارهای رده سنی بزرگسالان کمربند زیرقهوه ای نیز قم رتبه کسب کرد، در این بخش محمدرضا جعفری 
نماینده قم بود که بعد از کاتاروی استان فارس نایب قهرمان شد تا سهم پسران کاراته  کای قم از نخستین دوره مسابقات کاتای 

مجازی کشور چهار مدال شامل یک طلا، یک نقره و دو برنز باشد.
در رده سنی جوانان کمربند زیرقهوه ای دختران ریحانه فهیمی از قم عنوان نخست را به خود اختصاص داد و در رده سنی 
نوجوانان کمربند قهوه ای و مشکی زینب قراقیه از قم با ایستادن در جایگاه سوم به نشان برنز رسید، ضمن اینکه در رده سنی 
نونهالان کمربند زیرقهوه ای فاطمه فهیمی از قم برنز گرفت تا سهم دختران قم سه مدال شامل یک طلا و دو برنز باشد و قم با 

مجموع هفت مدال یکی از استان های موفق نخستین دوره مسابقات مجازی کاتای کشور لقب بگیرد.

رییس هیات والیبال استان قم از افزایش تعداد ورزشکاران سازمان یافته این هیات ورزشی در سال ۱3۹۸ در مقایسه با 
سال سال های قبل از آن خبر داد. 

محمدمهدی حلوایی اظهار داشت: تعداد ورزشکاران سازمان یافته هر استان و هیات های ورزشی آن را هیات پزشکی 
ورزشی اعلام می کند و با توجه به آمار این هیات، تعداد ورزشکاران بیمه شده والیبال قم در مقایسه سال ۹۷ با ۹۸ بیش از 

۶۰ درصد رشد داشته است.
وی ادامه داد: این آمار بسیار خوب حکایت از پویایی والیبال قم در سال ۹۸ دارد و برای این اتفاق مهم باید از مجموعه 
همکارانم در کمیته ها و بخش های مختلف هیات والیبال و همچنین داوران، مربیان و تیم های باشگاهی این رشته قدردانی 

کنم، والیبال قم سال پرکاری پیش رو دارد و یقینا آینده خوبی در انتظار این رشته است.
رییس هیات والیبال استان قم افزود: با توجه به آمار هیات پزشکی ورزشی، تعداد ورزشکاران بیمه شده ۲ سال گذشته 
والیبال قم مجموعا ۱۷۸۶ نفر بوده که این رقم در سال ۱3۹۸ به ۲۷۰۹ نفر افزایش یافته و یقینا با برنامه های متنوعی که 

امسال اجرا می کنیم این آمار بیشتر هم خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: برگزاری منظم و بدون وقفه مسابقات لیگ های والیبال قم در رده های سنی نونهالان، نوجوانان و 
جوانان و حضور سه تیم باشگاهی از استان قم در رقابت های لیگ دسته اول و برتر والیبال مردان و بانوان باشگاه های ایران 

موجب شد تا یک سال پویا و موفق را سپری کنیم.
حلوایی در پایان با اشاره به حمایت های اداره کل ورزش و جوانان برای واگذاری یک سالن  تخصصی به این رشته، گفت: 
هرساله با ارزیابی عملکرد هیات های ورزشی توسط اداره کل ورزش و جوانان استان قم، هیات های موفق ورزشی معرفی 

می شوند و امیدوارم این هیات در جمع هیات های برتر سال ۹۸ قرار بگیرد. 

پرونده نخستین دوره مسابقات کاتای مجازی کشور بسته شد 

صید ۷ مدال کاتای ایران توسط دختران و پسران کاراته کای قمی 
رییس هیات والیبال استان قم خبرداد:

افزایش 6۰ درصدی ورزشکاران سازمان یافته والیبال قم
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و  خواری  رانت  آقازادگی،  ویروس  مجلس  نود  اصل  کمیسیون  رئیس  نایب 
فسادهای اقتصادی را سرچشمه مشکلات کشور دانست و گفت: امروز کشور 

درگیر ۲ ویروس کرونا و سوء مدیریت است. 
 امیر خجسته در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور 
از تلاش های مدافعان سلامت تشکر کرد و گفت: امروز کشور درگیر ۲ویروس 
کرونا و سوء مدیریت است؛ در این میان ویروس سوء مدیریت اقتصادی و اهمال در 
نظارت بر بازار با تورم لجام گسیخته آنچنان معیشت را بر مردم تنگ کرده که تبعات 

ویروس کرونا در قبال آن ناچیز است.
نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی ادامه داد: متاسفانه 
منطق این بیماری اقتصادی مانند ویروس منحوس بخش های ضعیف جامعه 
را نشانه گرفته و هیچ مدیریتی هم نه شیوع آن را کنترل و نه تمایلی به مهار آن 
دارد؛ مگر می شود چشمانمان را ببندیم و افزایش 3۰ تا ۱۰۰ درصدی قیمت ها 

را نبینیم.
وی خطاب به رئیس جمهور ادامه داد: می گویند وزیر صمت را برای عدم کنترل 
بازار خودرو برکنار کردید برای افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت مسکن و لوازم خانگی 
و 3۰ تا ۱۰۰ درصدی خوراک و پوشاک و عدم افزایش حقوق کارگران، کارمندان و 

بازنشستگان  چه کسی را برکنار می کنید؟
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس دهم با مورد خطاب قرار دادن رئیس 
جمهور با بیان اینکه بازار و نرخ گذاری را کنترل و مردم را از این مخمصه نجات 
دهید، گفت: به تمامی منتخبان مردم در مجلس یازدهم تبریک می گویم و نه در 
کسوت یک نماینده بلکه از جایگاه یک جانباز و فدایی رهبری به منتخبان می 
گویم که راه نجات کشور همانطور که در فرامین مقام معظم رهبری بارها ذکر شد، 
بکارگیری مدیریت جهادی، مبارزه با فساد، تقویت نظارت و شفاف سازی تمامی 

امور و شئون کشور است.

خجسته یادآور شد: قدرت مجلس و در راس امور بودن آن با نظارت است اگر 
چه برای شما هزینه هایی را ایجاد خواهند کرد اگر این امر محقق شود نه سه هزار 
میلیاردی و نه چهار و نیم میلیاردی گم می شود؛ اینجانب طی ۴ سال حضور در 
خانه ملت با لبیک به تاکیدات رهبری تلاش کردم تا ضمن انجام وظیفه تقنینی با 
بیاری خانمان برانداز مفاسد اقتصادی و اداری، قاچاق کالا و ارز، اشرافی گری، 
اختلاس، رانت خواری، آقازدگی و ویژه خواری از جایگاه نظارتی برخورد و در 
کمیسیون اصل نود و فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی، شناسایی گلوگاه های 

فساد را در دستور کار خود قرار دهم.
رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: اما 
در این میان تلاش های اینجانب و سایر همکارانم در خانه ملت در مسیر مبارزه با 
فساد بر مذاق بسیاری از آقایان خوش نیامد و از آنجا که سران مفاسد اقتصادی و 
غارتگران بیت المال، وعده های تطمیع و تهدیدهای خود را ناکارآمد دیدند دست 
به دامان رقبای سیاسی و انحصارطلبان شدند و با استفاده از ابرازهای غیراخلاقی 
و ایراد تهمت و افتراء و نشر اکاذیب خواستند که مانع از ادامه مسیر در این مبارزه 
شوند و به یاری پروردگار متعال توفیقی حاصل نکردند و بنده هم هیچگاه از ادای 

تکلیفم به خون پاک شهدا و عمل به وظایف نمایندگی ام لحظه ای درنگ نکردم.
عضو فراکسیون ولایی مجلس دهم با تشریح اقدامات انجام شده طی این ۴ 
سال در راستای مبارزه با مفاسد اقتصادی، گفت: تحقیق و تفحص از بنیاد شهید 
و امور ایثارگران که به بازگشت میلیاردها تومان به بیت المال و اصلاحات بسیاری 
در سازمان های اقتصادی این بنیاد انجامید، افشای اسامی 3۱ نفر از بدهکاران 
بانکی و ارسال لیست آن به سران قوا، کشف و افشاء هزاران میلیارد تومان تخلف 
در صندوق ذخیره فرهنگیان و بانک سرمایه، پیگیری واگذاری غیر قانونی اردوگاه 
۲۰۰ هکتاری معلمان در قلب پایتخت، پرده برداری از واردات غیرقانونی ۵۰۰ 
دستگاه پورشه و ۱۲۴ هزار دستگاه موبایل چینی، افشاء و اثبات یکی از بزرگترین 

تخلفات خودرویی کشور به ارزش صدها میلیارد تومان، کشف و افشاء تخلفات 
عمده در واردات ۱۲۵ هزار خودرو لوکس خارجی، جلوگیری از ترخیص ۱۴۰ 
هزار تن ذرت آلوده به کشور، ورود به واگذاری های غیر قانونی سازمان خصوصی 
سازی، افشاء واگذاری سیلو غله همدان به یک دهم قیمت از جمله اقدامات انجام 

شده برای مبارزه با فساد بوده است.
آقازادگی، رانت خواری و فسادهای اقتصادی سرچشمه مشکلات 

نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به حمد الله 
حداقل نتایج این اقدامات بازگشت میلیاردها تومان از اموال چپاول شده و سپردن 
بخشی از عوامل آن بدست قانون بوده اما در این میان تلاش های اینجانب و دیگر 
همکارانم در خانه ملت در مسیر مبارزه با فساد بر بسیاری از ناکسین خوش نیامد 
و از آنجا که وعده تطمیع و تهدید های خود را ناکارآمد دیدند با دست به دامان 
خناسان و وسوسه گران شدن و استفاده از ابزارهای غیر اخلاقی و انسانی و تهمت و 
افتراء، مانع از ادامه مسیر این مبارزه شدند با این وجود هیچگاه از اقدامات مبتنی 

بر وظیفه نمایندگی خود پشیمان نیستم.
وی یادآور شد: در دوران مدیریتیم که شیوه مدیریت جهادی را در پیش داشتم و 
حتی دوره اول حضور در مجلس که برخی باندها منافع خود را در خطر می دیدند 
با هزاران حیله و دغل افتراء های بسیاری زدند که همه آنها را به دادگاه کشاندم و در 
نهایت منجر به توبه نامه ها و ریشه یابی های از پشت پرده های افتراء زنندگان شد و 
امروز هم در خانه ملت و در حضور نمایندگان ملت به افتراء زنندگان اعلام می کنم 
درست است که خلاهای قانونی انتخاباتی و تفسیرات شخصی و سلیقه ای شمارا 
به متامعتان رسانید اما اگر در ادعای خود صادقید، افتراء های خود را به دادگاه ارائه 

دهید تا سیه رو شود هر آنکه در او غش باشد. 
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس دهم ادامه داد: خدا را گواه می گیرم که 
پیمانی که با شما مردم بستم دست برنداشته و برای حضور بی حاشیه در کسوت 
نمایندگی و انتخابات به کسی باج نداده و در مقابل هیچ ظلمی سکوت نکرده ام 
و اطمینان دارم علی رغم تخریب ها و شایعه سازی های صورت گرفته که سختی 
آن بسیار دردناک تر و ناجوانمردانه تر از دوران هشت سال اسارتم در زندان های 
بعثی عراق بوده، گذشت زمان واقعیات را برای مردم فهیم مشخص خواهد کرد؛ 
اگر که امروز پس از چند ماه نیز زبان به بیان این ستم ها می گشایم بدان جهت 
است که اعتقاد دارم اگر دیروز صحنه دفاع مقدس بذل جان مارا می طلبید امروز 
در بحران هایی مانند انتخابات که مستعد التهاب اجتماعی و سو استفاده دشمن 
است بذل آبروی ما را می طلبید سکوتی که به حق آزار دهنده تر از شکنجه های 

دوران اسارت می بود و چون در مسیر ولایت مداری بود، شیرین و گوارا می شد. 
خجسته افزود: امروز به دور از فضای التهاب انتخاباتی هستیم و به جهت حراست 
و دفاع از اعتماد مردم و دفاع از حرمت قشر ایشارگر، بر خود لازم دیدم که به بیان 
آن بپردازم اگر چه ارائه مصادیق و مستندات آن در این مجال نمی گنجد ؛در انتها 
ضمن تبریک توفیق خدمت به نمایندگان دوره یازدهم و به اتکا تجربه هشت ساله 
خود در مجلس شورای اسلامی می گویم امروز سرچشمه مشکلات این کشور 
ویروس آقازادگی، رانت خواری و فسادهای اقتصادی است و اگر بتوانید مبارزه با 
این موضوع را به نتیجه برسانید اقتصاد کشور خود به خود اصلاح می شود و قطعا 

آن موقع نه سه هزار میلیاردی گم می شود و نه چهارو نیم میلیارد دلاری.
رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
بدانید اگر تصمیم بر تغییر و اصلاح دارید در راهی پر مخاطره قدم گذاشته اید و 
برای عبور از سد ناکسین شما نیز باید آبرو خود را در طبق اخلاص بگذارید؛ درود 
بر سید آزادگان، که به ما آموخت که در راه تدوام انقلاب باید پاک بود و خدمتگذار و 

شهید حسین همدانی که خدمت را سعادت دنیوی و اخروی می دانست.

نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس:

نخست وزیر جدید دنبال چیست؟ کشور درگیر ۲ ویروس کرونا و سوءمدیریت است

تحولات مهم در عراق 

کاظمی علاقه و تمایل اش برای ایجاد تغییرات ملموس در عراق را نشان داده و 
در این کار از حمایت برخی گروه های داخلی و کشور های خارجی برخوردار است. 
نخست وزیر جدید با پیگیری اصلاحات و برگزاری انتخابات زودهنگام، ممکن 
است قواعد حکمرانی در عراق را تغییر دهد؛ قواعدی که از زمان شکل گیری نظام 
جدید عراق در سال ۲۰۰3 تاکنون بدون تغییر مانده بود و حالا مورد اعتراض طیف 

گسترده ای از مردم و گروه های سیاسی است. 
نخست وزیر جدید عراق در روز های آغازین کار خود، اقدامات قابل توجه و 
متعددی انجام داده است که از تمایل وی برای تغییر قواعد حکمرانی در عراق 

حکایت دارند.
و  داخلی  سیاسی  گروه های  همه  تقریبا  سابقه  کم  حمایت  از  که  کاظمی 
طرف های خارجی برخوردار است، برای در پیش گرفتن یک مسیر متفاوت با 
سایر نخست وزیران قبلی عراق تلاش می کند. او در اولین روز های کاری خود، 
پرونده هایی را در دستور کار قرار داد که انتظار نمی رفت به این زودی به آن ها 

بپردازد.
کاظمی در ابتدا، عادل عبدالمهدی، نخست وزیر سابق عراق، وزرای دولت وی را 
بازنشسته کرد و سپس روند مبارزه با فساد را آغاز کرد. نخست وزیر جدید، مبارزه با 
فساد را از نزدیکان خود شروع کرد. او در حین بازدید از دفتر سازمان بازنشستگی 
عراق، به برادر بزرگتر خود، عماد، زنگ زد و به او هشدار داد که »حق نداری با هیچ 

مسئول دولتی تماس بگیری و بگویی من برادر فلانی هستم.«
هنگام بازدید کاظمی از سازمان بازنشستگی، یکی از کارمندان به او گفت 
که برادر بزرگ وی را می شناسد و روابط خوبی با او دارد. کاظمی اینگونه متوجه 
شد که این کارمند دنبال نوعی وساطت است. به همین خاطر، کاظمی در برابر 
این کارمند با برادر بزرگترش تماس گرفت و به او گفت که هر گونه استفاده از نام 

خانوادگی کاظمی یا واسطه گری با این نام، جعل هویت قلمداد خواهد شد.
تغییر معادلات داخلی و خارجی

به موازات تلاش برای مقابله با فساد و حل و فصل مشکلات اقتصادی، کاظمی 
رسیدگی به پرونده های امنیتی و سیاست خارجی را در دستور کار قرار داده است. 
عراق، درگیر بحران های امنیتی گوناگونی است. گروه تروریستی داعش مجددا 
حملات خود به برخی شهر ها را از سرگرفته است. این حملات در سامرا شدت 
گرفته است. گفته می شود که داعش با هدف تخریب بارگاه امامین عسکریین 
)ع( در سامرا، تونلی در اطراق حرم حفر کرده و می خواهد زیر زمین حرمین را 

بمب گذاری کند.
مبارزه نیرو های نظامی و امنیتی عراق با داعش در جریان است. اما تهدیدات 
عراق،  در  تظاهرات  شروع  با  نمی شود.  محدود  داعش  به  فقط  عراق  امنیتی 
تهدیدات امنیتی دیگری بروز پیدا کرد که حالا کاظمی قصد دارد قاطعانه با آن ها 
مقابله کند. کاظمی دستور آزادی کسانی که در اعتراضات بازداشت شده بودند 
را صادر کرد. با این حال، اعتراضات ادامه پیدا کرد و گزارش هایی از تیراندازی 
به معترضان در بصره منتشر شد. یکی از وعده های مهم کاظمی، شناسایی و 
مجازات عاملان این نوع تیراندازی ها بود. در نتیجه، فرصت را غنمیت شمرد و 

برای بازداشت عاملان تیراندازی در بصره اقدام کرد.
کاظمی دستور تعقیب عاملان تیراندازی را صادر کرد. اندکی بعد نیرو های 
امنیتی، تعدادی را بازداشت کردند. در همین خصوص کاظمی در توئیتی نوشت: 
»بامداد امروز، دستور پیگرد قانونی و بازداشت عاملان تیراندازی به تظاهرات 
کنندگان در بصره را صادر کردم و نیرو های امنیتی عراق نیز پس از صدور حکم 
قضایی اقدام به بازداشت این افراد کردند.« کاظمی در ادامه با تشکر از دستگاه 
قضایی و نیرو های امنیتی افزود: »وعده دادیم که نگذاریم افرادی که دستشان به 
خون ملت عراق آغشته است شب را آسوده بخوابند، ما به وعده خود وفا می کنیم. 

مسالمت آمیز ماندن اعتراضات، مسئولیت همه است.«
همچنین، دفتر رسانه ای نخست وزیر بیانیه ای در این خصوص صادر و اعلام کرد 
که بازداشت عاملان تیراندازی در بصره، با »پیگیری مستقیم« کاظمی انجام شد. 
کاظمی و دفترش مشخص نکردند که عاملان تیراندازی چه کسانی هستند. اما 
پلیس بصره اعلام کرد که نیرو های امنیتی دفتر »حزب ثارالله« در بصره را تعطیل 
و عناصر آن را بازداشت کردند. بازداشت عناصر ثارالله به طور گسترده به عنوان 
اقدامی علیه گروه های نزدیک به ایران قلمداد شد، چون بعضی محافل رسانه ای 

این گروه را به داشتن روابط نزدیک با ایران متهم می کنند.
تلاش برای مقابله با نفوذ ایران، در تغییر یک تصویر بزرگ در حوالی فرودگاه 
قاسم  سردار  از  بزرگی  تصویر  بغداد،  فرودگاه  اطراف  در  یافت.  تجلی  بغداد 
سلیمانی، فرمانده پیشین سپاه قدس، و ابو مهدی المهندس، نایب رئیس سابق 
حشدالشعبی، وجود داشت. این تصویر ناگهان پایین آورده شد و به جای آن، 
تصویری از ابو مهدی المهندس نصب شد که سردار سلیمانی در آن وجود ندارد. 
در تصویر جدید، المهندس پرچم عراق را به دست گرفته و افرادی از گروه های 

اجتماعی مختلف عراق پشت سر او ایستاده اند.
حشدالشعبی گفته طوفان و باد شدید، تصویر سردار سلیمانی و المهندس را پاره 

کرده است.
اعتراضات همچنان ادامه دارد. معترضان از دولت کاظمی خواسته اند که 
عاملان قتل معترضان را مشخص کند. بنابراین، این احتمال وجود دارد که در 
سایه شرایط متغیر فعلی، گروه هایی مانند ثارالله به دست داشتن در سرکوب 
معترضان متهم شوند. قبل از کاظمی نیز اتهاماتی علیه این گروه ها مطرح شده 
بود، اما با روی کار آمدن کاظمی، این اتهامات ممکن است مبنای مقابله با این 
گروه ها قرار گیرد و به تلاش های نخست وزیر جدید برای »منحصر کردن سلاح 
به دست دولت« نیز مشروعیت دهد. چنین تلاش هایی از حمایت قاطع آمریکا 
و متحدان منطقه ای آن برخوردار است. آمریکا و متحدانش، این تلاش ها را در 
چارچوب تکاپوی کاظمی برای انجام اصلاحات می دانند. دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور آمریکا در تماس تلفنی اخیرش با کاظمی، او را به انجام اصلاحات 

تشویق کرد.
اما کاظمی یک سال بیشتر فرصت ندارد و ممکن است برای انجام اصلاحات 
وقت کافی نداشته باشد. چون دولت کاظمی، یک دولت انتقالی است. از همین 
رو، کاظمی برای مشخص کردن یک تاریخ برای برگزاری انتخابات زودهنگام تحت 

فشار قرار گرفته است.
 تظاهرات کنندگان در نجف، با صدور بیانیه ای درخواست های متعددی از 
برگزاری  برای  تاریخی  آنها، مشخص کردن  از  یکی  که  کردند  کاظمی مطرح 
انتخابات زودهنگام است. چنین خواسته ای، مورد تایید آمریکا نیز هست. ترامپ، 
کاظمی را به برگزاری انتخابات زودهنگام تشویق و ترغیب کرده است. پیش تر، 
کاظمی در برنامه کابینه اش برگزاری این انتخابات را به تکمیل قانون انتخابات 

منوط کرده بود.
اما برگزاری انتخابات زودهنگام به معنی تغییر نرم و آرام طبقه حاکم است. قانون 
انتخابات جدید عراق، راه را برای ورود گروه های جدید سیاسی به پارلمان هموار 
می کند. با توجه اعتراضات فعلی این کشور، ورود گروه های کاملا جدید و باز 

ماندن نمایندگان احزاب فعلی از ورود به پارلمان کاملا محتمل است.
کاظمی علاقه و تمایل اش برای ایجاد تغییرات ملموس در عراق را نشان داده و 
در این کار از حمایت برخی گروه های داخلی و کشور های خارجی برخوردار است. 
نخست وزیر جدید با پیگیری اصلاحات و برگزاری انتخابات زودهنگام، ممکن 
است قواعد حکمرانی در عراق را تغییر دهد؛ قواعدی که از زمان شکل گیری نظام 
جدید عراق در سال ۲۰۰3 تاکنون بدون تغییر مانده بود و حالا مورد اعتراض طیف 

گسترده ای از مردم و گروه های سیاسی است.

در  گفت:  خارجه  وزارت  خاورمیانه  پیشین  مدیرکل   
سیاست یک اصل وجود دارد که می گوید استفاده از ابزار 
زمانی محقق می شود که فضای بهره برداری از آن ابزار 
وجود داشته باشد و بر همین اساس می فهمیم که آمریکا 

چگونه از داعش به نفع خود در عراق استفاده می کند. 
»قاسم محبعلی« در تشریح دلایل و پیامدهای آغاز به 
کار ائتلاف ضد داعش در عراق در گفت وگو با ایلنا اظهار 
به رهبری  ائتلاف ضد داعش در عراق  کار  کرد: شروع 
ایالات متحده چندی قبل از وقایع اخیر منطقه و عراق 
قابل پیش بینی بود؛ چراکه پس از ترور سردار سلیمانی و 
ابومهدی مهندس در فرودگاه بغداد پاسخ ایران به نحوی 
بالاترین حد  به  واشنگتن  و  تهران  بود که مجادله میان 
خود رسید. این منازعه به حدی بالا گرفت که کشورهای 
دخیل در ائتلاف ضد داعش و همچنین اعضای ناتو که 
در خاک عراق حضور داشتند اعلام کردند فعالیت خود را 
به حالت تعلیق درآوردند و حتی بخشی از نیروهای خود را 
از عراق خارج کردند. در آنجا بود که ایالات متحده فعالیت 
ائتلاف ضد داعش را به حالت تعلیق درآورد یا در پایین ترین 
سطح فعالیت می کردند. در این برهه و طی بازه مذکور 
از آنها بحران بی دولتی  اتفاقات زیادی رخ داد که یکی 
و عدم استقرار حاکمیت قدرتمند در بغداد بود اما طی 
هفته های اخیر شاهد هستیم که پس از به روی کار آمدن 
دولت مصطفی الکاظمی، داعش هم اقدام های خود را از 

سر گرفت.
وی ادامه داد: توجه داشته باشید که تمام این مسائل 
باید در قالب یک سناریو مورد تحلیل قرار بگیرد اما نباید 
از تئوری توطئه در این راستا استفاده کرد. اینکه دیده 
می شود ائتلاف ضد داعش بعد از چند ماه فعالیت خود 
را از سر می گیرد و اتفاقاً رسانه های همسو با آمریکا این 
موضوع را اعلام رسمی می کنند، ریشه در خیزش مجدد 
داعش در عراق دارد. نکته مهمتر این است که در زمانی که 
در یک کشور بازیگران منطقه ای و فرامنطقه ای با یکدیگر 
حتی  و  غیررسمی  بازیگران  می شوند،  تقابلی  فاز  وارد 

مخرب مانند داعش فضا را برای زیستن مجدد خود مهیا 
می بینند و وارد میدان می شوند. به عنوان مثال در مورد 
پیدایش القاعده در افغانستان هم چنین اتفاقی رخ داد؛ 
به گونه ای که در زمان ورود شوروی به این کشور درگیری 
امنیتی،  شکاف های  که  رسید  حدی  به  بازیگران  میان 
سیاسی و اجتماعی به وقوع پیوست و در نهایت القاعده در 
چنین محیطی به وجود آمد. پس از آن طالبان به روی کار 
آمد و تمام اینها نشان می دهد که شکاف ها و مجادله های 
سیاسی در خاک یک کشور می تواند فضا را برای اعلام 

حضور و رشد جریان های رادیکال فراهم کنند.
این تحلیلگر ارشد مسائل منطقه با اشاره به رابطه فعال 
از  آمریکا  نظامیان  خروج  و  داعش  ضد  ائتلاف  شدن 
عراق، گفت: از گذشته انتظار این می رفت که داعش در 
فضای به هم ریخته عراق مجدداً دست به کار شود که طی 
هفته های گذشته شاهد اقدامات آنها و مقابله قوای مسلح 
عراق بودیم. در این بین باید توجه کرد که در سیاست یک 
اصل وجود دارد و آن این است که »استفاده از ابزار زمانی 

محقق می شود که فضای بهره برداری از ابزار فوق وجود 
داشته باشد«.  با این تئوری به راحتی می فهمیم که ایالت 
به نفع خود در عراق استفاده  از داعش  متحده چگونه 
می کند. از سوی دیگر باید فهمید که چگونه شکاف ها در 
عراق فعال شده است. البته شیوع کرونا هم در این سناریو 
دخیل بوده ولی باید متوجه باشیم که احتمالًا عراقی ها 
هم از آمریکایی ها برای مقابله با داعش کمک خواسته اند. 
برخی از تحلیلگران معتقدند که آمریکایی ها پس از فعال 
کردن داعش و به دنبال آن ائتلاف ضد داعش، به دنبال آن 
هستند تا با این سناریو از عراق خارج نشوند و حضور خود 
را قانونی جلوه دهند. در مقابل این افراد به مصوبه پارلمان 
عراق مبنی بر خروج نظامیان آمریکا از عراق اشاره می کنند 
و معتقدند که آمریکایی ها به همین دلیل در حال نوشتن 

یک سناریوی جدید هستند.
پارلمان  این است که مصوبه  واقعیت  افزود:  محبعلی 
عراق توسط شیعیان مورد تایید قرار گرفت و اهل سنت به 
علاوه کردهای عراق آن را قبول ندارند. حتی گفته شده 

که برخی از شیعیان هم در روز رای گیری حضور نداشتند 
و به همین جهت معتقدم که بحث فعلی فقط بایکوت 
مصوبه پارلمان در مورد خروج آمریکا از عراق نیست، بلکه 
سناریوی واشنگتن بزرگتر و همه گیرتر از آن چیزی است که 
ما فکر می کنیم. درست است که مصوبه پارلمان عراق اهرم 
فشار علیه ایالات متحده به حساب می آید اما باید توجه 
داشته باشیم که کلیت این مصوبه همچنان درهاله ای از 
ابهام قرار دارد؛ حالا هم که تهدید داعش رخ عیان کرده، 
فکر نمی کنم آمریکایی ها از عراق خارج شوند. از سوی 
دیگر باید توجه داشته باشیم که دولت مصطفی الکاظمی 
تفاوت های بسیار زیادی با دولت عادل عبدالمهدی دارد؛ 
چراکه او یک مهره اطلاعاتی است و بیم آن را دارد که 
نیروهای نظامی و غیرنظامی در عراق با تعمیق بحران به 
جان یکدیگر می افتند. به همین دلیل نمی خواهند در 
کشور درگیری داخلی ایجاد شود و فضا را به سمتی برود 
که مجدداً اقدام های تروریستی مانند سال های قبل به اوج 

خود برسد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: به نظر می رسد مصطفی 
الکاظمی علاقمند به خروج ایالات متحده از عراق نیست 
ولی در طرف دیگر باید متوجه باشیم که آمریکایی ها زمانی 
از عراق خارج می شوند که منافعشان تامین و تثبیت شود 
و در آن حالت هم بخشی از نیروهای آنها در عراق باقی 
می مانند. نکته دیگر این است که بحث مصوبه پارلمان 
عراق می تواند به یک ابزار امتیازگیری از آمریکا بدل شود؛ 
بدین معنا که مصطفی الکاظمی به طرف آمریکایی اعلام 
می کند که جریان های شیعی فشارهای خود را برای خروج 
آنها افزایش داده اند و همین موضوع می تواند باعث شود 
تا دولت او امتیازهای بیشتری از آمریکا بگیرد. باید به این 
نکته توجه داشت که بازی سیاست بیش از آنچه که ما فکر 
می کنیم پیچیده است و نمی توانیم به صورت تک جانبه 
مسائل را تحلیل کنیم؛ لذا باید متوجه بود که تمام بازیگران 
در عراق منافعی دارند و هر کاری برای حفظ این منافع 

انجام می دهند.

مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت خارجه تشریح کرد:

پشت پرده آغاز به کار ائتلاف ضد داعش در عراق

کاظم اکرمی گفت: انتخابات ۱۴۰۰ تحت هیچ شرایطی نباید 
مثل انتخابات اخیر کم رأی برگزار شود تا بتوانیم رئیس جمهوری 
را روی کار بیاوریم که نماینده اکثر مردم باشد و با قدرت و صلابت 

بیشتری در رأس دولت قرار بگیرد. 
از عمر دولت دوازدهم تنها یک سال باقی مانده و به زودی 
انتخابات ریاست جمهوری  ایران به سمت  عرصه سیاسی در 
اسلامی  جمهوری  در  دولت  سیزدهمین  تشکیل  و   ۱۴۰۰
تغییر جهت خواهد داد. اما تجربه انتخابات مجلس یازدهم در 
اسفند ۹۸ و حضور کم رنگ مردم پای صندوق های رای نشان 
داد که ممکن است انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ نیز به 
همین سرنوشت دچار شود. انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
به احتمال فراوان انتخاباتی متفاوت با دوره های پیشین آن در 
ریاست جمهوری  انتخابات  راستی  به  اما  بود.  خواهد  کشور 

۱۴۰۰ برای پر شور شدن به چه عناصری احتیاج دارد؟ 

سیدکاظم اکرمی، وزیر اسبق وزارت آموزش و پرورش اظهار 
داشت: آشتی ملی امری است که در هر دوره و زمانی باید جدی 
گرفته شود تا از این طریق همه بتوانند با همنشینی و انسجام 
مشکلات موجود را حل کنند. به همین دلیل اختلاف عقیده ها 
باید کنار گذاشته شوند تا آن هایی که مذهب را اولی می دانند در 
کنار کسانی که علقه های ملی شان پررنگ است بتوانند اتحاد و 

انسجامی تاثیرگذار را در کنار هم تجربه کنند.
وزیر آموزش و پرورش دولت دهه ۶۰ در ادامه گفت: اینکه افراد 
چه طرز تفکری دارند و نگاه شان به مسائل مختلف به چه صورت 
است مهم نیست، مهم این است که همه کشورشان را دوست و 
دغدغه مردم دارند. به همین دلیل لازم است دور هم بنشینند و 
همفکری کنند تا هدف مهم را که چیزی غیر از آرامش و آسایش 
نیست، محقق کنند. او همچنین توضیح داد: در واقع در ایامی 
که مردم گرفتار هستند و جمعیت از چند گروه به ۲ گروه متمکن 

و فقیر تقسیم شده، لازم است از فضای تجادلی برای همیشه 
خارج شویم تا بتوانیم آرمان های اولیه انقلاب اسلامی را به طرز 
شایسته ای در کشور پیاده کنیم. همچنین باید در نظر بگیریم که 
دعوا و جدل مردم را ناامید می کند و برای اینکه جامعه همچنان 

پای کار نظام باشد باید چالش آفرینی ها را پایان دهیم.
آنچه که باعث شده در ایران احزاب پا نگیرند، 

خودخواهی است
اکرمی ادامه داد: مرحوم ملک الشعرای بهار در کتاب »تاریخ 
باعث  که  »آنچه  است:  نوشته  چنین  ایران«  سیاسی  احزاب 
شده در ایران احزاب پا نگیرند، خودخواهی است.« الان هم 
خودخواهان از تحزب جلوگیری می کنند تا بتوانند با تک روی 
منافع خودشان را تامین کنند. این تلاش های خرابکارانه در 
حالی صورت می گیرد که فعالیت حزبی می تواند بسیاری از 
اختلافات و مشکلات را برطرف کند؛ یعنی در خلاء احزاب 

از  برخی  و  می شوند  هزینه ساز  همچنان  سیاسی  دعوا های 
در  حداقل  اصلاح طلبی  و  اصولگرایی  نمی دانند  سیاسیون 
دوره شیوع کرونا معنایی ندارد. این چهره سیاسی تاکید کرد: 
ایران همچون ۴۰ سال اخیر شدیداً از جانب نظام بین الملل 
تحت فشار است و آن ها هر آنچه در توان دارند هزینه می کنند 
تا با ایران هراسی به جمهوری اسلامی ضربه بزنند. برای مقابله با 

ترامپ نادان به اتحاد نیاز داریم.
مهم  انتخابات  بعد  سال  گفت:  پایان  در  اکرمی  کاظم 
ریاست جمهوری برگزار می شود که همه باید شرایط را به گونه ای 
انگیزه داشته  تا اکثریت مردم برای رأی دادن  مدیریت کنند 
باشند. در واقع انتخابات ۱۴۰۰ تحت هیچ شرایطی نباید مثل 
انتخابات اخیر کم رأی برگزار شود تا بتوانیم رئیس جمهوری را 
روی کار بیاوریم که نماینده اکثر مردم باشد و با قدرت و صلابت 

بیشتری در رأس دولت قرار بگیرد

کاظم اکرمی، فعال سیاسی:

انتخابات ۱4۰۰ نباید مثل انتخابات مجلس کم رأی باشد 



تصویب دو فوریت طرح مقابله با اقدامات رژیم صهیونیستی 
رژیم  اقدامات  با  مقابله  طرح  فوریت  دو  تصویب  با  اسلامی  شورای  مجلس  در  مردم  نمایندگان   
صهیونیستی علیه صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی موافقت کردند. حجت الاسلام »مجتبی 
ذوالنور«، رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی روز سه شنبه در 
صحن علنی مجلس شورای اسلامی درباره طرح مقابله با اقدامات رژیم صهیونیستی علیه صلح و امنیت 
منطقه ای و بین المللی  گفت: این طرح ۱۴ ماده دارد و قیود مدنظر برای مقابله با این رژیم متخاصم 
پیش بینی شده است.طراح طرح مقابله با اقدامات رژیم صهیونیستی ادامه داد: شاید گفته شود عمر 
این مجلس به سر رسید و تصویب دو فوریت آن وجاهتی ندارد اما از آنجا که تا استقرار مجلس آتی زمان 
زیادی است و در این خلا با وجود کرونا که همه مشغول امور داخلی خود هستند، فرصت خوبی برای 
رژیم صهیونیستی ایجاد شده تا به منافع ملی ما ضربه بزند.نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: به همین دلیل بر فوریت آن تاکید دارم. نمایندگان مجلس دهم که برای خدمت به کشور 
تلاش کردند با تصویب این طرح می توانند برگ زرینی را در صفحه خدمت خود اضافه کنند.در پایان 
با رای گذاشتن طرح مقابله با اقدامات رژیم صهیونیستی، دو فوریت این طرح با ۲۴3 نفر موافق و 
بدون مخالف تصویب شد و علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی پس از تصویب دو فوریت از 
کمیسیون متبوع خواست، سریع تر آن را بررسی کند تا اول هفته آینده در دستور کار مجلس قرار بگیرد.

تمجید "الجزیره" از سردار سلیمانی
شبکه قطری الجزیره پادکستی از سردار شهید سلیمانی منتشر کرد که انتقاد شبکه سعودی العربیه را به 
دنبال داشت. به گزارش ایسنا، در پادکست شبکه الجزیره آمده است: من قاسم سلیمانی هستم، سربازی 
که زندگی خود را وقف خدمت به اسلام، انقلاب اسلامی و عزت و کرامت آن کرده است، من سلیمانی هستم، 
سرباز مجاهد در راه خدا، فرمانده قدس سپاه ایران، کسی که شیطان بزرگ و دشمن صهیونیستی و دست 
نشانده های آنها در منطقه از من هراس دارند. منصب من هر چه باشد، من سربازی فراتر از یکی از سربازان 
انقلاب اسلامی نیستم؛ سربازی  که خدا را حمد وستایش می کند؛ خداوندی که قبلم را از  دلبستگی به دنیا 
پاک گردانده و والاترین آرزوها یعنی شهادت در  راهش را به من عطا کرده است.از سوی دیگر شبکه سعودی 

العربیه نوشت: شبکه الجزیره از سلیمانی تمجید می کند و او را شهید مجاهد در راه خدا توصیف می کند.

نامه تولیت آستان قدس رضوی به صداوسیما : من آیت الله نیستم 
تولیت آستان قدس رضوی در نامه ای به مدیرکل صدا و سیما از به کاربردن عنوان »آیت الله« برای 
او انتقاد کرد.حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی ، تولیت آستان مقدس رضوی علیه السلام در 
نامه ای به مدیر کل صدا و سیمای خراسان رضوی نوشت:جناب آقای نصرپور. مدیر کل محترم صدا 
و سیمای استان خراسان رضوی. سلام علیکم ورحمت الله. چندروزقبل دربرنامه چهلمین روز وفات 
مرحوم آیت الله سید جعفر کریمی. ویژه برنامه ای پخش شد که مصاحبه ای با این جانب درآن بود و 
در زیزنویس برنامه عنوان آیت الله برای این جانب بکار رفته بود که جدا تعجب کردم. لذا از جناب عالی 
مؤکداً می خواهم از این واژه بزرگ که بنده لایق آن نیستم استفاده نشود. این تعارف نیست حقیقت 

است و حتما رعایت شود. سپاسگزارم.

ابطال انتخابات هیات رئیسه شورای عالی استان ها 
بر اساس تخلفات صورت گرفته در انتخابات هیات رئیسه شورای عالی استان ها، هیات حل اختلاف 
مرکزی شوراها با بررسی های چند ماهه رای به باطل بودن این انتخابات و برگزاری مجدد انتخابات در روزهای 
آینده خبرداد . شورای عالی استان ها بزرگ ترین نهاد شورایی در کشور است که متشکل از ۸۵ نماینده شهر و 

روستا است که بر اساس قانون می توانند مانند دولت لایحه به مجلس برای قانون گذاری ارسال کنند.

زمان آزادسازی سهام عدالت 
حسین فهیمی سخنگوی آزادسازی سهام عدالت و مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی گفت: 
حدوداً در تاریخ ۸ خردادماه سال جاری بعد از مشخص شدن تعداد واقعی سهامدارانی که روش 
مستقیم و غیرمستقیم را انتخاب کرده اند، در اطلاعیه ای تاریخ مراجعه افراد به سامانه ها برای فروش 
سهام عدالت اعلام خواهد شد. بعد از این تاریخ زمان قطعی که خیلی طولانی هم نخواهد بود )شاید 

حدود ۱۰ روز( امکان خرید و فروش سهام عدالت ایجاد خواهد شد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

 بودجه تخصیص یافته برای تکمیل
 مترو قم ناچیز است

رئیس شورای اسلامی شهر قم با انتقاد از پایین بودن سهم  بودجه تخصیص یافته 
به شهرداری در زمینه احداث و تکمیل مترو قم، گفت: در سال گذشته به این پروژه 

۸ میلیارد تومان تخصیص یافته که رقم بسیار ناچیزی است.
عبدالله جلالی در یک صد و چهل و سومین جلسه رسمی و علنی شورای شهر 
قم با اشاره به  پیش رو بودن لیالی قدر، اظهار داشت: امیدوارم همگی بتوانیم از 

فیوضات این شب ها بهره کافی و لازم را ببریم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اقداماتی که شهرداری باید بر مبنای 
سرفصل های تعیین  شده در قانون اساسی و مصوبات مجلس انجام دهد، ابراز 
کرد: به نظر می رسد باید کمیسیون بودجه و عمران شورای اسلامی شهر به کمک 
شهرداری آمده و مواردی همچون سهم شهرداری از محل جرائم راهنمایی و 

رانندگی و سهم شهرداری از محل ارزش افزوده را پیگیری و مطالبه کند.
جلالی سهم شهرداری از محل ارزش افزوده را مورد اشاره قرار داد و گفت: مجلس 
شورای اسلامی، استان تهران را با توجه به نسبت جمعیت شهری، از نسبت دوازده 
به هشتاد و هشت مستثنی کرده است، در صورتی که نسبت جمعیت شهری قم 
بیش از ۹۰ درصد است نسبت هفتاد به سی در نظر گرفته  شده است. وی با انتقاد 
از پایین بودن سهم تخصیص  یافته به شهرداری در زمینه احداث و تکمیل مترو قم، 
تصریح کرد: به سهم شهرداری برای مترو کمتر توجه شده است، در سال گذشته 

به این پروژه ۸ میلیارد تخصیص  یافته که رقم بسیار ناچیزی است.
سهم  گرفتن  نظر  در  بر  تأکید  با  همچنین  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
شهرداری از محل صندوق ذخیره ارزی برای بخش های آسیب دیده از کرونا، 
خاطرنشان کرد: برخی از بخش های شهرداری آسیب ها و صدمات جبران ناپذیری 
به علت شیوع کرونا دیده اند که بهتر است از محل سهم شهرداری ها و اعتباری که 
از محل صندوق ذخیره ارزی برای اقشار آسیب دیده در نظر گرفته  شده سهمی را 

برای جبران این خسارت در بخش های مختلف شهرداری در نظر گرفت.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

تصمیمی برای بازگشایی روزبازارها 
گرفته نشده است

معاون خدمات شهری شهرداری قم پیرامون بازگشایی روزبازارها با توجه به شیوع 
بیماری کرونا در کشور گفت: در مجموع تصمیمی برای بازگشایی روز بازارها در قم 

گرفته نشده است. 
فرماندهی  و  پیشگیری  از ظهردیروز در جلسه ستاد  پیش  امیر سامع  سید 
عملیات پاسخ به بحران استان قم در سالن کرامت استانداری پیرامون بازگشایی 
روز بازارها و تشکیل آن با توجه به شیوع بیماری کرونا در کشور اظهار داشت: در 
جلسه ای که با معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری داشتیم پیشنهاداتی 

ارائه شد اما در کل تصمیمی برای بازگشایی روز بازارها در قم گرفته نشده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم به بیان شرایط این بازگشایی اشاره کرد و 
گفت: با در نظر گرفتن شرایطی همچون پراکندگی جغرافیایی، محدود کردن، 
تفکیک مشاغل پرخطر و کم ریسک، تعداد روزها و تعداد شرکت کنندگان می توانند 

این روز بازارها اقدام به فعالیت کنند.
وی تصریح کرد: پیشنهاد شد روز بازاری که با ۸۰۰ نفر تشکیل می شده و اقدام 
به فعالیت می کرده با ۲۰۰ نفر تشکیل شود و یا برای مشاغل با ریسک پایین و 

کم خطر کارت صادر کنیم و به مشاغل پرخطرتر این کارت را ندهیم.
کهنه فروشان،  مثل  پرخطری  مشاغل  به  طرح  این  در  اینکه  بیان  با  سامع 
فروشندگان غذای فله ای و یا پرنده فروشان کارت نمی دهیم، خاطرنشان کرد: 
به طور کلی فعالیت مشاغلی که جزو مشاغل پرخطر به حساب می آیند با مسائل 

بهداشتی منطبق نبوده و از فعالیت آن ها جلوگیری به عمل می آید.
معاون خدمات شهری شهرداری قم تأکید کرد: با توزیع این کارت، روز بازارها 
در نقاطی که دید شهری ندارد و وسیع هستند مثل جمعه بازار ظهور که در خیابان 
ظهور واقع  شده تشکیل خواهند شد که در این صورت فاصله گذاری اجتماعی 

به صورت اتوماتیک رعایت خواهد شد.
وی با بیان انواع روز بازارها گفت: برخی از روز بازارها، روز بازارهای روز هستند که 
در سطح شهر بیش از ۲۰ فروشگاه از سوی سازمان میادین به صورت روز بازار در 
حال فعالیت اند، همچنین فروشگاه های بخش خصوصی مثل جانبازان  یک مدل 

دیگر از روز بازارهای فعال در سطح شهر هستند.
سامع ادامه داد: روز بازار موقت ریحان یکی دیگر از انواع روز بازارها بوده که این 
مراکز بدون ساخت  و ساز و دریافت مجوز از شهرداری اقدام به فروش محصولات 
خود می کنند. معاون خدمات شهری شهرداری قم از ساماندهی روز بازارهای 
ریحان در سطح شهر خبر داد و گفت: این روز بازارها از شانزده مورد به یازده مورد 

رسیده اند.
با تأکید بر برخورد با تخلفات روز بازارهای موقت ریحان ابراز کرد:  سامع 
جلساتی با نیروی انتظامی و اداره بهداشت داشتیم مبنی بر اینکه در صورت 
تخلف از سوی این روز بازارها، با آن ها برخورد جدی شود، همچنین برای این 
بازارها ورودی گذاشته ایم اما نفس این بازارها این بوده که صبح تشکیل و عصر 

برچیده شود.
وی محدودسازی، استانداردسازی و ارتقای کیفیت این روز بازارها را مورد تأکید 
قرار داد و عنوان کرد: این زمین ها متعلق به شهرداری نبوده و استانداردسازی 
این اماکن به صورت دائم انجام می شود و سعی در افزایش کیفیت روز بازارها 

داریم.
ناوگان  راه اندازی  پیرامون  پایان  در  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
اتوبوس  رانی گفت: شهرداری این آمادگی را دارد که با رعایت مسائل بهداشتی 

اقدام به راه اندازی ناوگان اتوبوسرانی کند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد:

انهدام باند سارقان به عنف در قم
رئیس پلیس آگاهی استان قم از شناسایی و انهدام باند ۵نفره سارقان به عنف 

در قم خبر داد. 
 سرهنگ  میکائیل قهرمانپور اظهار داشت: در پی وقوع ۲ فقره سرقت به عنف 
از خودروهای عبوری در استان موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی 

استان قرار گرفت.
رئیس پلیس آگاهی استان قم ادامه داد: در بررسی های میدانی مشخص شد 
متهمان تحت عنوان مسافر در خودروها سوار شده و با نزدیک شدن به مقصد با 
استفاده از سلاح سرد اقدام به تهدید رانندگان خودرو کرده و خودروی آنها را سرقت 

می کند. 
وی افزود: سارقان، برخی از خودروهای مسروقه را که نقص فنی داشته اند و قادر 
به پیمایش مسیر نبودند، پس از سرقت محتویات داخل آنها نسبت به رها کردن 

خودروها اقدام می کردند.
رئیس پلیس آگاهی استان قم بیان داشت: با بررسی های بعمل آمده و تلاش 
مضاعف کارآگاهان پرونده،  یکی از متهمان که دارای چندین فقره سابقه سرقت 
بوده بعنوان مظنون شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی در یک عملیات ضربتی 

دستگیر و در بازرسی از مخفیگاه وی بخشی از اموال مسروقه کشف شد. 
وی اعلام داشت: با راهنمایی متهم دستگیر شده، سرکرده باند و 3 نفر سایر 
اعضای باند اعم از سارق و مالخردرعملیات های هماهنگ و منسجم شناسایی و 
دستگیر شدند و از آنها  مقادیری اموال مسروقه ، مواد مخدر و یک دستگاه بیسیم 

دستی کشف شد. 
سرهنگ قهرمانپور خاطرنشان کرد: متهمان در تحقیقات تکمیلی به سرقت 
های مذکور و چندین فقره سرقت مقرون به آزار  دیگر اعتراف کردند که با شیوه 

های متفاوت به انجام رسانده اند. 
رئیس پلیس آگاهی استان تصریح کرد: تمامی متهمان پرونده  دارای اعتیاد 
شدید به مواد مخدر بوده و ۲ نفر از آنان فرزند طلاق هستند که این مسئله حکایت 
از آن دارد که آسیب های اجتماعی یکی از علل اصلی کشیده شدن جوانان به 
سمت بزهکاری و ناهنجاری بوده و نیازمند تلاش مضاعف نهادهای مسئول در 

جهت حل این معضلات است.
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ماه رمضان... در آن، شب قدر است که از هزار ماه بهتر 
است. در آن شب، هر کار حکمت آمیزی فیصله داده می 
شود و آن، آغاز سال است و هر خیر و شر، یا زیان و سود، 
یا روزی و یا اَجَلی که در آن سال خواهد بود، در آن شب 
مقدّر می شود. از این رو، »شب قدر« نامیده شده است.

چهار شنبه -بیست وچهارم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5034
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سهام داران ذوق زده نشوند/خطر حباب در بورس محتمل است 

استاندار قم با اشاره به دستورالعمل وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در خصوص مراسم احیای شب 
های قدر در مساجد، گفت: مصوبه ستاد ملی مبارزه 
با کرونا مبنی بر تعطیلی اماکنی نظیر حرم حضرت 
بقاع  و  امامزادگان  و  معصومه )س(، مسجد جمکران 
و هیچ  است  باقی  قُوت خود  به  قم همچنان  متبرکه 

مراسم حضوری در این اماکن برگزار نمی شود. 
استاندار قم با اشاره به دستورالعمل وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در خصوص مراسم احیای شب 
های قدر در مساجد، گفت: مصوبه ستاد ملی مبارزه 
با کرونا مبنی بر تعطیلی اماکنی نظیر حرم حضرت 
بقاع  و  امامزادگان  و  معصومه )س(، مسجد جمکران 
و هیچ  است  باقی  قُوت خود  به  قم همچنان  متبرکه 

مراسم حضوری در این اماکن برگزار نمی شود. 
ستاد  جلسه  در  شنبه  سه  روز  سرمست"  "بهرام 
پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران قم در تالار کرامت استانداری قم، اظهار داشت: 
طبق نامه معاون وزیر بهداشت مساجد کشور از جمله قم 
می توانند با در نظر گرفتن برخی مسائل بهداشتی اقدام 

به برگزاری مراسم شب قدر نمایند.
استاندار قم همچنین برگزاری مراسم در فضای باز 
مساجد و تنها با ۲۵ درصد جمعیت و رعایت پروتکل های 
بهداشتی را از موارد ذکر شده در نامه وزارت بهداشت 
عنوان کرد، و گفت: مطابق این آیین نامه حداکثر زمان 
برگزاری شب قدر در مساجد باید دو ساعت باشد، و از 
توزیع و پخش نذورات و مواد غذایی نیز خودداری شود.

سرمست اضافه کرد: کلیه شرکت کنندگان در مراسم 

شب قدر باید ضمن برخورداری از ماسک و دستکش 
بهداشتی از مهر، جانماز، قرآن و کتاب دعای شخصی 
و  بسیج  مساجد،  امنای  هیات  و  کنند،  استفاده 
دانشگاه علوم پزشکی نیز بر نحوه رعایت و اجرای این 

دستورالعمل نظارت داشته باشند.
و  س  معصومه  حضرت  حرم  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
جمکران نخستین و با اولویت دارترین مراکز مذهبی 
قم برای برگزاری آیین های دینی و مذهبی به شمار می 
آیند، گفت: برگزاری مراسم در مساجد پس از حرم و 
جمکران موضوعیت پیدا می کند، از این رو اگر تضمین 
های لازم داده شود، ما خیلی مشتاق هستیم و آن را 
به ستاد ملی اعلام می کنیم.  استاندار قم گفت: حرم 
و جمکران بار روانی و تبلیغاتی دارند، و اگر قرار باشد، 
مراسمی را به صورت حضوری برگزار کنیم، به طور حتم 
پروتکل های بهداشتی در آنها رعایت نمی شود، و هنوز 
تضمینی نیز در رابطه با این موضوع به استانداری داده 
نشده است.  استاندار قم گفت: در خصوص بازگشایی 
حرم، جمکران و بقاع متبرکه منتظر مصوبه ستاد ملی 
های  آستان  های  تولیت  حضور  با  که  کرونا  با  مبارزه 

مقدس برگزار می شود، هستیم.
وی ادامه داد: ستاد ملی هر تصمیمی بگیرد ما آن را 
اجرا می کنیم و بدون نظر این ستاد نفیا و اثباتا تصمیمی 
نمی گیریم و همچنان اصل بر ادامه مصوبه هایی است 

که قبلا به تصویب ستاد مذکور رسیده است.
در  شده  مطرح  مطالب  خصوص  در  قم  استاندار 
این جلسه پیرامون برگزاری مراسم احیا در پارک ها و 
در  بخواهند  اگر  مردم  کرد:  بیان  نیز  قم،  امامزادگان 

محیط های باز با رعایت اصول بهداشتی این مراسم را 
برگزار کنند، ما مانع این کار نمی شویم و در امامزادگان 
نیز با توجه به امکان نداشتن حضور مردم در شبستان 
ها و فضای داخلی این اماکن، هر گونه برگزاری مراسم 
در صحن ها نیز منوط به استعلام از ستاد ملی و وزارت 

بهداشت و توجه به اصول بهداشتی است.
استاندار قم بیان کرد: برنامه های شب های قدر در 
حرم حضرت معصومه و مسجد جمکران مانند احیای 

شب نیمه شعبان به صورت مجازی برگزار خواهد شد.

استاندار قم :

حرم مطهر ومسجد جمکران در شب های قدر بازگشایی نمی شود 

شهردار قم با انتقاد از کم شدن اختیارات شوراها و مجموعه مدیریت شهری در 
تصمیم گیری ها، گفت: لایحه مالیات بر ارزش افزوده حق تصویب عوارض را برای 
شوراها چند هفته پیش منع کرد، با گرفتن این حق دیگر چه چیزی از شوراها 

می ماند؟.
دکترسید مرتضی سقائیان نژاد عصرروز دوشنبه در یک صدو چهل و سومین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، با اشاره به اقداماتی که شهرداری 
باید بر مبنای سرفصل های تعیین شده در قانون اساسی و مصوبات مجلس انجام 
دهد، اظهار داشت: به نظر می رسد این روزها وارد مسائل روزمره شده ایم و اینکه 
چه اتفاقاتی در ارتباط با مدیریت شهری در کشور رخ می دهد را شاید بی تفاوت 
از کنارش گذشته ایم.شهردار قم با انتقاد از کم شدن اختیارات شوراها و مجموعه 
مدیریت شهری در تصمیم گیری ها، ابراز کرد: لایحه مالیات بر ارزش افزوده حق 
تصویب عوارض را برای شوراها چند هفته پیش منع کرد، با گرفتن این حق دیگر چه 
چیزی از شوراها می ماند؟ اختیارت این مجموعه را هرروز کمتر می کنند.سقائیان 
نژاد با بیان اینکه در بودجه سال ۹۹، کل بودجه های بازآفرینی حذف شده است، 
افزود: وقتی به تاریخ مطرح شدن پروژه ۴۸ هکتاری پردیسان نگاهی می اندازیم 
مشاهده می شود این پروژه از قبل مطرح بوده اما با تغییراتی که در وزارتخانه 
صورت می گیرد تمام تصمیماتی که قبلًا گرفته شده یک  شبه به هوا می رود.وی 
مطرح کرد: سال گذشته عوارض جرائم راهنمایی و رانندگی را ۲3 میلیارد تومان 
اعلام کرده اند درحالی که 3۰۰ میلیون تومان به شهرداری پرداخت شده است، 
این درحالی  است که در بودجه سال ۹۸، کل ورودی های شهرداری ها را به صورت 
پرداخت نقدی و غیر نقدی تعریف کردند.شهردار قم سهم شهرداری از محل 
ارزش افزوده را مورداشاره قرار داد و گفت: مجلس شورای اسلامی استان  تهران را 
با توجه به نسبت جمعیت شهری، از نسبت دوازده به هشتادوهشت مستثنی کرده 

است، درصورتی که نسبت جمعیت شهری قم بیش از ۹۰ درصد است نسبت هفتاد 
به سی در نظر گرفته شده است.

مگر می شود شهر را اداره کرد و به بانک ها بدهکار نبود 
سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: مگر می شود شهر را اداره کرد و به بانک ها بدهکار 
نبود، مدیریت شهری که این همه کار به عهده اش گذاشته شده چگونه می شود که 
با بانک بدهکار نباشد. وی تأکید کرد: پیشنهاد می کنم مجموعه شهرداری، شورای 
اسلامی شهر و شورای استان ها دست به دست هم داده و مسائل به صورت ماهیانه 
بررسی شود. در ادامه شهردار قم به لایحه اخذ مجوز امضای تفاهم نامه شهرداری 
و معاون وزیر ارتباطات و فناوری و مدیرعامل مخابرات و رئیس هیئت مدیره شاتل 
اشاره و خاطرنشان کرد: اهمیت تفاهم نامه برای شهر قم بسیار بالا است. سقائیان 
نژاد با تأکید بر اینکه این تفاهم نامه بنا به دلایلی نیازمند اخذ مجوز از سوی شورای 
اسلامی شهر قم است، تصریح کرد: در ارتباط با وزیر ارتباطات به وی گفتم، به دلیل 
اینکه نمی خواهیم تفاهم نامه یک کار صوری باشد باید حتماً با شورای اسلامی شهر 

مطرح کنیم.
شهر قم نیاز به فراهم کردن فیبر نوری دارد 

وی با تأکید بر اینکه شهر قم نیاز به فراهم کردن فیبر نوری دارد، عنوان کرد: 
فرصت به وجود آمده را باید غنیمت شمرد و در راستای شهر هوشمند تلاش کرد.
شهردار قم با بیان اینکه بر اساس این تفاهم نامه، شهر مقدس قم به عنوان پایلوت 
انتخاب شده است، ابراز کرد: از شورا می خواهم وارد این موضوع شود چراکه این 
تفاهم نامه و قرارداد دارای برکات بسیاری برای شهر قم است. سقائیان نژاد مطرح 
کرد: پیشنهاد می کنم ابتدا این تفاهم نامه امضا شود و سپس قرارداد را در صحن 
شورا موردبررسی قرار دهیم؛ بنابراین از شما می خواهم اگر در تفاهم نامه اشکالی 

می بینید بگویید که برطرف کنیم.

در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم مطرح شد: 
انتقاد شهردار قم از کاهش اختیارات مدیریت شهری 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم  گفت :کرونا تمام نشده و نباید تصور اشتباه 
در این خصوص انجام شود و رسانه ها نقش موثری در تبیین  و فرهنگسازی این موضوع 
دارند دکتر محبی در گفت و گویی اظهارداشت :در سه روز اخیر تعداد مراجعات به 
بیمارستان ها افزایش یافته است و نگرانی را ایجاد می کند که بار دیگر وضعیت استان 
قم قرمز نشود. وی افزود :در خصوص شب های قدر، دستورالعمل های بهداشتی باید 
کاملا رعایت شود و افراد پرخطر و کسانی که بیماری های زمینه ای دارند، از منازل 
این برنامه ها را دنبال کنند وی ادامه داد :تقاضامندیم که مردم همکاری لازم را داشته 

تا بتوانیم مراسم را با معنویت و همراه با رعایت مسائل بهداشتی به خوبی برگزار کنیم
۵۰ نفر بیمارکرونایی بدحال در قم بستری هستند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز  از پذیرش 3۸ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز 

درمانی قم طی ۲۴ ساعت گذشته خبر داد و گفت: ۲۸ نفر از این تعداد در بیمارستان 
بستری شدند. محمدرضا قدیر اظهار کرد: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به بیست 
و سوم اردیبهشت ماه، 3۸ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک 
به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند. وی افزود: ۲۸ نفر از این تعداد در 
بیمارستان های قم بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز، با 
دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح 
کرد: در شبانه روز گذشته، ۲3 نفر از کل بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی 

توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.
وی در ادامه گفت: در حال حاضر ۱۴۵ نفر مشکوک به کرونا در قم بستری بوده که 

۵۰ نفر آنها بدحال هستند. 

هشدار معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:
کرونا جدی گرفته نشود؛ وضعیت قم مجدد قرمز می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: 
بانک های خصوصی قم باید تا پایان سال ۱۴۰۰، ۵۰ 

درصد از منابع مالی خود را درمدار تولید قرار دهند. 
مهرداد غضنفری روز سه شنبه درجلسه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید درسالن کرامت استانداری قم، اضافه 
کرد: این بانک ها تا امروز عملا نقش معناداری در بخش 
تولید و اشتغال استان نداشتند. وی تصریح کرد: عملکرد 
درسال ۹۸  تولید  درمسیر  تجاری  و  دولتی  بانک های 

رضایت  بخش بوده و بخش زیادی از منابع آن ها دراین 
مسیر مصرف  شده است. وی ابراز داشت: افزایش ۸۰ 
درصدی   3۰ رشد  و  درقم  مصارف  به  منابع  درصدی 
سپرده گذاری در سال ۹۸ نسبت به سالهای قبل بی نظیر 
بوده است. غضنفری ادامه داد: درسال گذشته پرداخت 
منابع بانکی به بخش تولید نیز 3۰ درصد جهش داشته 
که یکی از نقاط موفقیت قم در سال ۹۸ بوده است. وی 
بیان داشت: پرداختی سیستم بانکی قم در بخش تولید 

و خدمات باید به صورت مشترک دیده شود چراکه درروند 
تولید حلقه های خدماتی وجود دارد. معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استانداری قم افزود: درحال حاضر ۸۶ 
درصد از منابع مالی قم در مسیر تولید و خدمات است 
که سال آینده باید به ۹۰ درصد برسد. معاون هماهنگی 
اقدامات  کرد:  تاکید  قم  استانداری  اقتصادی  امور 
نوینی درسیستم بانکی قم در سال ۹۸ اتفاق افتاده که 

قابل مقایسه به سال های گذشته نیست.

معاون استاندار قم:

5۰ درصد منابع بانک های خصوصی باید درمدار تولید قرار  گیرد

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری محتکر 9 دستگاه خودرو پراید 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۹ دستگاه خودرو پراید احتکار شده به ارزش 3 میلیارد 

و 3۹3 میلیون ریال در قم و دستگیری یک نفر در این رابطه خبر داد. 
 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار خودرو در یکی از 
پارکینگ های سطح شهر، بلافاصله مأموران پلیس آگاهی استان و کارشناسان سازمان صنعت، معدن 
و تجارت با هماهنگی مرجع قضائی و سازمان تعزیرات حکومتی استان برای بررسی موضوع به محل 

مذکور اعزام شدند.
وی گفت: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد خودروها مدت طولانی پس از تولید به این محل 

منتقل و به مسئول پارکینگ سپرده شده است.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در ادامه برای جلوگیری از سوء استفاده و جابجایی؛ 
خودروها برابر دستور مقام قضائی به پارکینگ طرف قرارداد ناجا منتقل و نسبت به شناسایی مالکان 
خودرو از طریق استعلام از بانک های اطلاعاتی اقدام و مشخص شد آدرس اغلب مالک های خودرو 

یکسان اما مشخصات هویتی آن ها متفاوت است.
سرهنگ اسماعیلی افزود: با تحقیق از افرادی که خودرو به نام آن ها ثبت شده بود، خریدار اصلی 
تمام  و مالکیت  آگاهی، مسئولیت نگهداری  پلیس  از حضور در  نامبرده پس  و  خودرو شناسایی 
خودروهای توقیفی را پذیرفت و اذعان کرد، خودروها را اوایل دی ماه ۱3۹۸ از نمایندگی تحویل و به 

پارکینگ منتقل کرده است.
جانشین فرمانده انتظامی استان ارزش خودروها را برابر نظر کارشناسان 3 میلیارد و 3۹3 میلیون 
ریال دانست و گفت: در نهایت پرونده تشکیل شده به سازمان تعزیرات حکومتی ارسال و هم اکنون 

در حال رسیدگی است.
 

در طرح فاصله گذاری اجتماعی در قم  صورت گرفت :

پلمب 3 واحد عرضه پوشاک والبسه متخلف 
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از پلمب 3 واحد عرضه پوشاک والبسه متخلف در قم خبر داد 

و گفت: متصدیان این واحدهای صنفی بر خلاف مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا عمل کرده بودند. 
 سرهنگ پیام کاویانی  اظهارداشت: در ماه گذشته ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی در راستای 
ارتقاء امنیت اجتماعی و سلامت عمومی مردم برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا از ۶۲ باب واحد 

صنفی عرضه پوشاک و البسه بازدید کردند.
وی افزود: در این طرح مأموران اداره نظارات بر اماکن عمومی پس از ارزیابی های لازم، 3 واحد صنفی 
عرضه البسه و پوشاک را به علت نقض اقدامات پیشگیرانه ویروس کرونا توسط متصدیان و نادیده گرفتن 
ابلاغیه های صنفی پلمب و به متصدیان ۶ واحد صنفی اخطار و 3۹ واحد تذکر لسانی دریافت کردند.

سرهنگ کاویانی با اشاره به اخذ دستور قضائی، گفت: پس از محرز شدن تخلفات صورت گرفته و 
همچنین بی توجهی متصدی واحد صنفی به مصوبات طرح سراسری فاصله گذاری اجتماعی این 
واحدها پلمب شدند. رئیس پلیس امنیت عمومی استان از شهروندان خواست، با معرفی صنوف 
متخلف از طریق شماره تلفن ۱۱۰ پلیس را در تامین بهتر امنیت و پیشگیری از شیوع بیماری مهلک 

کرونا یاری کنند.
 

رئیس پلیس فتا استان  قم:

مراقب ترفندهای کرونایی مجرمان سایبری باشید
رئیس پلیس فتا استان  قم با توجه به شیوع ویروس کرونا از شهروندان خواست، مراقب ترفندهای 

کرونایی مجرمان سایبری باشند. 
از  و ترفندهای کرونایی مجرمان سایبری  به شیوع ویروس کرونا  با اشاره   سرهنگ علی موالی 

همشهریان خواست نکات ذیل را مد نظر قرار دهند.
۱. به ایمیل های ناشناس و مشکوک توجه نکنید.

۲. اپلیکیشن های مورد نیاز خود را از منابع و مارکت های معتبر دریافت نمایید، برخی از اپلیکیشن 
های فعال در این زمینه جعلی و نا معتبر هستند. 3. به تبلیغات جذاب و اغوا کننده توجه نکنید، سرقت 
اطلاعات بانکی، جمع آوری کمک های مردمی، ارسال اخبار جعلی و... از جمله مواردی هستند که 

می تواند زمینه سوءاستفاده از کاربران را فراهم کنند.


